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روزنامه

استاندار قم با اشاره به ضرورت توسعه ی زیرساخت های اطراف 
با توجه به اسناد بالادستی و طرح  : بایستی  حرم مطهر گفت 
حرم تا حرم، این طرح سرمایه گذاری پیش برده شود. سرمست 
در  گذاری  سرمایه  متقاضی  گروه  با  نشست  در  یکشنبه  ظهر 
با  سخنانی  محدوده ی حرم مطهر حضرت معصومه )س( طی 
توسعه ی  ضرورت  و  مقدس  شهر  مذهبی  ویژگی های  به  اشاره 
زیرساخت های گردشگری در شهر قم گفت: مدیریت استان قم 
مصمم به حمایت از سرمایه گذاری در حوزه ی گردشگری، زیارت 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا 
در قم هشدار داد؛ آی سی یو بیمارستان ها کاملا پر شده و برخی 
بیماران خدمات ویژه را در اتاق های معمولی می گیرند ، تاب آوری 
نظام سلامت به مخاطره افتاده و باید همه مدیریت کنیم که این 
بحران رفع شود. محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره 
روز قبل  اظهار داشت: طی  استان  آخرین وضعیت کرونا در  به 
شاهد یک پیک بزرگی در مورد کرونا در قم بودیم که بسیار ما را 
نگران کرد و در یک روز 120 نفر از همشهریان قمی بستری شدند 

استاندار قم مطرح کرد؛

ضرورتتوسعهیزیرساختهای
اطرافحرممطهر

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:

تابآورینظامسلامتبهمخاطره
افتادهاست
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نرخ  گفت:  قم  استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
بیکاری در شهر قم، ۸.۴ درصد و روستایی ۱.۸ درصد است.   
عملکرد  بررسی  جلسه  در  دیروز  کاویانی  مصطفی  مهندس 

طرح های  تحقق  راستای  در  بانک ها  و  اجرایی  دستگاه های 
توسعه مشاغل خانگی گفت: جمعیت شهر قم، ۱ میلیون و 
۳۰۰ هزار نفر و جمعیت روستایی ۶۰ هزار نفر است. مدیرکل 

رئیس اوقاف ناحیه دو قم  مطرح کرد؛

هزینه ۳ میلیارد تومانی برای بهسازی بقاع متبرکه سلفچگان

معاون استاندارقم خبرداد:

پیشتازیقمدرجذب
اعتباراتاشتغالخانگی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم ؛

نرخبیکاریدرشهرقم،8.4درصدو
روستا۱.8درصداست
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رئیس پلیس راهور استان قم :

محدودیتهایکروناییترددشبانهخودروهاادامهدارد

  

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به افزایش و نوسانات قیمت در 
سال ۹۹ از خودکفایی قم در تولید جدول های شهری خبر داد. سید ابوالفضل میریک 
امامی با اشاره به واگذاری معدن شهید مولوی در سال های گذشته باهمت مدیران 
شهرداری و تأمین مصالح زیرسازی شهر به وسیله آن اظهار کرد: در ماه های اخیر چالشی 
میان بخش خصوصی و صنایع و معادن به وجود آمد که طبق مکاتبات صورت گرفته از 
سوی  سازمان بازرسی، تفاهم نامه  ای میان سازمان صنایع و معادن، توسعه عمران و 

سازمان بازرسی منعقد شد که الزام به واگذاری معادن به بخش شهرداری کرده است.

رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم از آغاز انجام تست رپید کرونا برای همه نانوایان استان 
و همچنین تشدید بازرسی های ایام پایانی سال و ایام نوروز سال ۱۴۰۰ خبر داد. حسن 
احمدلو با اشاره به فرا رسیدن ایام پایانی سال جاری و ضرورت تأمین همزمان معیشت 
مردم و رعایت بهداشت و سلامت عمومی در شرایط کرونایی اظهار کرد: برخی شلوغی 
ها و ازدحام ها در ایام پایانی هر سال اجتناب ناپذیر است، اما امیدواریم که هم استان های 
عزیز برای جلوگیری از ورود به پیک بعدی کرونا، درخواست مسؤولان استان را برای 
رعایت هرچه بیشتر شیوه نامه های بهداشتی اجابت کنند. وی افزود: البته تلاش همه 

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد؛

خودکفاییقمدرتولیدجدولهایشهری
رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم :

همهنانوایاناستانقمتستکرونامیدهند
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چرا گرانی در عین فراوانی ؟!
چرا با این که جنس هست، گران است؟ چرا که اگر 
کمبود باشد گرانی قابل فهم است. اما وقتی هست و زیاد 
هم هست چرا باید گران باشد؟ این نوشته می خواهد این 
را بگوید که شاید این کالا و خدمات نیست که گران است 

بلکه دستمزد و درآمد است که کم است. 
 از این رو نمی توان علت را به سودجویی صِرف نسبت داد و می توان این گزاره را طرح 

کرد که مشکل جای دیگری است و از این زاویه ها هم به داستان نگریست:
  اول: در ایران به دلیل بالا بودن حجم نقدینگی و خلق مستمر پول و شبه پول و 
البته فساد و ارتشا و سپردن  خیلی از کارها به ناکاردان ها و ترجیح وفاداری و ریاکاری 
بر تخصص و دانش و ضعف قوانین طبقات جدیدی ایجاد شده که در کنار برخورداران 
سابق  وضعیتی به وجود آورده که به رغم قیمت بالا همواره عده ای قدرت خرید داشته 
باشند و اتفاقا برخی به خرید جنس گران تفاخر هم می کنند. منتها عرضه و تقاضا به 
مناطق جغرافیایی خاصی محدود می شود. همین چند روز پیش خودمان این خبر را 
منتشر کردیم که تقاضای »کله پاچه« در جنوب شهر کاهش یافته و در برخی نقاط به 
صفر رسیده است ولی در بعضی  مناطق تهران همچنان مشتری دارد.  دوم: داستان، 
منحصر به میوه نیست. سال ها پیش یک رانندۀ تاکسی حرفی زد که تا مدت ها مرا به فکر 
فرو برد و وقتی پیاده شدم مدتی به گفتۀ او می اندیشیدم و حتی به مطالعۀ چند مقاله و 

حتی یک کتاب در این باره ترغیب کرد.
 دربارۀ گرانی در عین فراوانی می توان یادآور شد:

1-  با تشدید تحریم ها و پیش بینی کسانی چون مرحوم اسدالله عسگراولادی دربارۀ 
نباشد. رشد  ففسه ها خالی  و  نشود  که قحطی  بود  این  اولویت دولت  بروز قحطی، 
فروشگاه های زنجیره ای عرضه و فروش کالا هم تلقی قحطی را در مردم ایجاد نکرد و 
قفسه مغازه ها خالی نشد ولو قیمت ها بالا رفت و برخی اقلام از دسترس  بخشی از اقشار 
جامعه خارج شد. از این منظر می توان گفت سیاست جلوگیری از قحطی موفق بوده 

است.
2- هر چند تولید کنندگان چاره ای جز افزایش قیمت نداشتند اما قبح آن ریخت و در 
غیاب وزارت بازرگانی که از حقوق مصرف کننده دفاع کند بازرسی و کنترلی برای تطابق 

افزایش اجتناب ناپذیر با سوء استفاده وجود نداشت یا کم بود..
  مگر می شود یک سازمان واحد هم از حقوق تولید کننده دفاع کند و هم مصرف کننده؟ 
این دو سازمان باید جدا باشند. وقتی برای سازمان دفاع از تولید کننده مسجل می شود 
که مثلا قیمت هر لیتر شیر کمتر از 5 هزار تومان قابل عرضه نیست و سازمان حمایت از 
مصرف کننده هم بر اساس متوسط دستمزد و درآمد بیش از هر لیتر چهار هزار تومان 
را خارج از توان مصرف کننده می داند به حفرۀ 1000 تومانی در فاصله این دو قیمت 
می رسند.  این را کی باید پر کند؟ دولت. معنی یارانه همین است. حالا چه به تولید کننده 
بدهند و چه به مصرف کننده هدف آن باید مشخص باشد. منتها چه می کنیم؟ هر ماه 
به 75 میلیون نفر 45 هزار تومان پرداخت می شود. در حالی که اگر حذف می شد و کل 

آن به یارانۀ لبنیات یا مواد پروتئینی اختصاص می یافت بخشی از مشکل حل می شد.
  در سال های جنگ دولت مستقر از یک طرف با مخالفت با بانک خصوصی اجازۀ 
خلق تقدینگی بیشتر را نمی داد و از سوی دیگر یارانه را نه مستقیم که این گونه پرداخت 
می کرد. این کار اما به رشد اقتصادی کمک نمی کرد و تنها نرخ تورم را کنترل می کرد. 
در دولت سازندگی به عکس به رشد اقتصادی توجه شد. وقتی هم قیمت ها بالا رفت 
دستمزدها هم تا حدی بالا رفت و بخشی از تورم جبران شد. در دولت اصلاحات البته 
به هر دو توجه شد.  بدترین اتفاق اما رکود تورمی است. یعنی هم رونق نباشد و هم تورم 

باشد.
  با این توضیحات می توان به راز معمای گرانی در عین فراوانی رسید.

  جنس هست اما گران است. چون کالا را یا وارد می کنند که با دلار گران، طبعا گران 
تمام می شود. یا در داخل تولید می کنند. باز هم گران تمام می شود. چون مواد اولیه با 

دلار محاسبه می شود و ماشین آلات نوسازی نشده است.
  پس برای حل این معما یک راهکار بیشتر وجود ندارد و آن افزایش دستمزدها و 
بالارفتن قدرت خرید است اما نه دستوری که موجب تورم بیشتر و بیکاری شود. بلکه 
اصلاح  راه  از  و  تنش زدایی  با  هم  خارجی  سرمایه گذاری  خارجی.  سرمایه گذاری  با 
سیاست ها به دست می آید.  به زبان روشن تر قیمت ها را نمی توان به شکل سابق برگرداند. 
اما می توان دستمزدها را بالا برد. منتها نه در این وضعیت که کارفرماهایی در همین هم 
مانده اند. بلکه وقتی سرمایه گذاری خارجی یا کلان صورت پذیرد یا دست و بال دولت از 
محل صادرات نفت باز شود و از سوی دیگر هزینه های غیر ضرور حذف شوند. با دولت 
فربه و سازمان ها و نهادهای غیر مولد همین درآمد هم صرف آنها می شود حال آن که این 

بودجه ها یا باید صرف یارانه های غیر مستقیم شود یا سرمایه گذاری.

مهرداد خدیر*

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:

آغازساخت84واحدمسکونی
ویژهمحرومان

کسب  از  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
رتبه نخست استان در جذب اعتبارات اشتغال خانگی خبر 
داد. مهرداد غضنفری پیش از ظهر دیروز در جلسه بررسی 
تحقق  راستای  در  بانک ها  و  اجرایی  دستگاه های  عملکرد 

طرح های توسعه مشاغل خانگی اظهار داشت: در جهت رفع 
اما  یافت  تخصیص  تسهیلاتی  کرونایی،  شرایط  در  آسیب ها 
پرداخت تسهیلات کرونایی،  بانک ها در  متأسفانه، عملکرد 
رضایت بخش نبود. وی افزود: تلاش دستگاه های اجرایی که 

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از  خبرداد:

افتتاح 11 سازه آبخیزداری با استفاده از 
صندوق توسعه ملی 

معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از افتتاح 11 سازه 
آبخیزداری با چهار میلیارد و 400 میلیون تومان اعتبار از صندوق توسعه ملی خبرداد. 

رائد کمالی مقدم ، در حاشیه افتتاح پروژه های آبخیزداری استان اظهار کرد: مجموع 
اعتباراتی که در سال جاری از صندوق توسعه ملی برای پروژه های آبخیزداری درنظر گرفته 
شده 105 میلیارد ریال است که تا به امروز 42 درصد از این اعتبار تخصص یافته و با این 
اعتبارات پروژه ها اجرا شده است. وی اضافه کرد: ما تلاش می کنیم تا با افزایش اعتبارات 
تخصیص یافته بتوانیم باقیمانده پروژه ها را نیز دنبال کنیم. معاون آبخیزداری اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با بیان اینکه امروز 11 سازه با استفاده از اعتبارات 
سال جاری افتتاح شده است، تصریح کرد: این سازه ها شامل چاله آب به حجم 175 
هزار متر مکعب، کارهای خاکی و سه سازه سنگی و ملاتی به حجم دو هزار و 300 متر 
مکعب می شود. وی با اشاره به اینکه پایان سال مالی 1399، 31 تیرماه 1400 است، 
خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود تا 70 درصد از اعتبارات درنظر گرفته شده برای 
سال جاری، تا پایان سال مالی تخصیص داده شود که با استفاده از آن سازه های جدید 
را دنبال خواهیم کرد. کمالی مقدم از تخصیص چهار میلیارد و 400 میلیون تومان اعتبار 
به پروژه های آبخیزداری تا به امروز یاد کرد و گفت: در مجموع در استان قم دو هزار و 400 
سازه آبخیزداری شامل سنگ ملات، گابیون بندی، خشکه چینی، بندهای خاکی و گورآب 
که سطحی معادل 250 هزار هکتار را پوشش می دهد احداث شده است.  وی ادامه داد: 
میزان فرسایش خاک در استان به صورت سالیانه 14.2 تن در هکتار است  که با عملیات 
آبخیزداری این آمار به 5.2 تن در هکتار کاهش می یابد هر چند سازه های آبخیزداری 
مخزنی نیست بلکه تأخیری و برای کنترل فرسایش رسوب است. کمالی مقدم اضافه کرد: 
سالانه با عملیات آبخیزداری به صورت متوسط می توانیم 530 متر مکعب در هکتار حجم 
آب را ذخیره کنیم که در صورت بارندگی مطلوب، حجمی معادل هزار متر مکعب آب نیز به 
سفره های زیرزمینی نفوذ می کند. وی خاطرنشان کرد: امسال با 11 سازه ایجاد شده پنج 
هزار و 200 هکتار سطح بالادست استان قم را پوشش داده ایم که این سازه ها می توانند  
2.7 میلیون متر مکعب بارندگی را در طول سال ذخیره کنند. کمالی مقدم با بیان اینکه 
این سازه ها در حوضه های وزوا، ونارچ و خدیجه خاتون ایجاد شده است، عنوان کرد: طی 
سال های اخیر عملیات های آبخیزداری با حمایت های ملی قابل توجهی در استان قم 

دنبال شده است و امیدواریم برای استمرار پروژه ها، حمایت ها ادامه دار باشد.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت استان قم: 

طرح نظارتی ویژه ایام نوروز تا 1۵ 
فروردین ادامه دارد

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت  استان قم، گفت: طرح نظارتی ویژه بازار استان 
در ایام پایانی سال و عید نوروز که از نیمه دوم بهمن ماه در قم آغاز شده تا پانزدهم فرودین  
سال آینده،  با تشدید بازرسی ها ادامه پیدا خواهد کرد.  محمود سیجانی بیان کرد: در این 
طرح بازرسان سازمان صنعت،  معدن و تجارت، اتاق اصناف و اتحادیه های صنفی قم به 
همراه نیروهای بسیجی مشارکت دارند و بر نحوه فعالیت واحدهای اقتصادی به خصوص 
عرضه کنندگان کالاهای اساسی مورد نیاز مردم، در بازار استان نظارت می کنند. وی افزود: 
همچنین هماهنگی های لازم با اداره کل تعزیرات حکومتی،  جهاد کشاورزی، دانشگاه علوم 
پزشکی، دادستانی و سایر مجموعه های مرتبط با این موضوع در قم به عمل آمده است تا 
گشت های مشترک بازرسی به منظور نظارت حداکثری بر بازار استان نیز به صورت مستمر 
برگزار شود. وی ادامه داد: در همین رابطه نظارت بر نحوه عرضه  کالاهایی همچون شکر،  
برنج،  روغن، حبوبات، مواد لبنی، مواد پروتئینی، پوشاک و کیف و کفش که در این ایام بیشتر 
مورد نیاز مردم است، در اولویت بازرسی های بازار استان قرار دارد. سیجانی گفت: همچنین 
وضعیت انبارها و مراکز نگهداری کالا به خصوص کالاهای اولویت دار در استان توسط بازرسان 
به صورت مستمر رصد می شود تا سطح محصولات ذخیره شده برای پاسخ گویی به نیاز مردم 
قم همواره در حد قابل قبولی باشد و برای تامین مایحتاج ضروری به موقع اقدام شود. وی 
بیان کرد: تمام این اقدام ها برای تسهیل فرآیند تامین و توزیع کالاهای اساسی مورد نیاز مردم 
طی روزهای پایانی سال در بازار استان است که امیدواریم با همکاری مناسب اصناف فعال در 
قم تا پایان طرح به خوبی دنبال شود. وی ادامه داد: مردم عزیز می توانند در صورت مشاهده 
هرگونه تخلف صنفی در بازار استان آن  را از طریق سامانه 124 گزارش دهند تا موضوع توسط 

واحدهای بازرسی مورد رسیدگی و انجام اقدام های قانونی لازم قرار گیرد.
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تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( گفت: کار جهادی بنیاد مسکن 
در قول و رفتار با هیچ کار حاشیه ای نباید مخلوط شود و در این راه نباید به تبلیغات 
و جوسازی ها و فضای مسموم و رسانه ای و حاشیه سازان نگاه کرد زیرا این ها باعث 

می شود از رسالت خطیر خود عقب بمانیم. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در دیدار حجت الاسلام والمسلمین حسین روحانی 
نژاد نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی،  بیان کرد: خدمت در بنیادی 
که مورد عنایت خاص رهبر معظم انقلاب است توفیقی بس عظیم و یکی از کارهای 

جهادی خدمت در این بنیاد است.
وی اضافه کرد: ایمان و باور یک چیز ذهنی نیست بلکه در نگاه شرع مقدس، ایمانی 
است که محصول آن عمل صالح باشد. مومنین و در راس آنان پیامبر اکرم یک باور و 
اعتقاد ارزشمند درونی با رویکرد بیرونی دارند و برای همین مشرکین با این اعتقادات و 
رسالت پیامبر مخالفت می کردند و نمی گذاشتند سیره ایشان ترویج شود اما خواست 
خداوند بر هدایت مردم به سمت اسلام و بعثت پیامبر اسلام بعد از 13 سال بود و 
نتیجه آن کار، دین ماندگاری است که به دور از تحریف بر خلاف تمامی ادیان گذشته 
توانسته سرپا باشد. نماینده ولی فقیه در استان قم گفت: امام خمینی)ره( نیز مبشر 
چنین اسلامی بود که نگرانی کفار و خشم آنها را بر انگخیت و دشمن از همان ابتدا 
نقشه کشید که راه امام راحل جان نگیرد اما خدا نشان داد که اگر مسلمانان دنبال 
اسلام ناب باشند آن ها را یاری خواهد کرد و امام نیز به مجرد پیروزی انقلاب، مخالفان 
با این تفکر را کنار گذاشتند. تولیت حرم حضرت معصومه)س(، تصریح کرد: امام 
راحل از همان ابتدا اقدام به راه اندازی کمیته امداد و بعضی از قسمت های جهادی 
در جمهوری اسلامی کردند، این اقدامات نشان داد که امت اسلامی در انتظار فرج 
حضرت صاحب الزمان )عج( است و در این مسیر تا ظهور حضرت حرکت خواهد کرد.
امام جمعه قم گفت: یکی دیگر از کارهای بزرگ تاسیس بنیاد مسکن است که کار 
جهادی می کند و باید دقت شود این کار جهادی در قول و رفتار با هیچ کار حاشیه ای 
مخلوط نشود و از حاشیه باید به شدت پرهیز کرد و در اصل این کار توسعه امر جهاد 
به عنوان یک موضوع الهی است و در این راه نباید به تبلیغات و جوسازی ها و فضای 
مسموم و رسانه ای و حاشیه سازان نگاه کرد زیرا این ها باعث می شود از رسالت خطیر 

خود عقب بمانیم.
بِنَصرِهِ  دَکَ  یَّ

َ
أ ذی  الَّ هُوَ  فرماید  می  که  انفال  سوره  آیه ۶2  به  اشاره  با  سعیدی 

وَبِالمُؤمِنینَ، گفت: خداوند بنا ندارد خود برخی از کارها را انجام دهد بلکه میخواهد 
با اسباب همراه باشد و در این راستا تاکید شده است که مومنین باید کمک کنند و تا 

زمانی که روحیه جهادی در میدان وجود داشته باشد پیروزی حتمی است.
احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی برای محرومان در سال آینده

نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی  نیز دراین دیدار گفت: در حال 
حاضر 110 هزار واحد مسکن محرومان در روستاها و شهرها در حال ساخت است 
که هر کدام از این واحدها 25 میلیون تومان کمک بلاعوض و 50 میلیون تومان وام 

کم بهره دارند و در سال آینده نیز 100 هزار واحد جدید احداث خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسین روحانی نژاد طی سخنانی عنوان کرد: از جمله 
ماموریت های ویژه و فوق العاده بنیاد مسکن بهسازی و مقاوم سازی واحدهایی است که 

درروستاها وشهرهای زیر 25 هزار نفر از مقاومت کافی برخوردار نبوده و نیاز به تعمیر 
و بازسازی دارند.

وی گفت: سالانه 200 هزار واحد در سراسر کشور با نظارت فنی، طراحی، تسهیلات 
بلاعوض و وام کم بهره ساخته می شود که تا به حال دو میلیون و 700 هزار واحد ساخته 
و تحویل افراد شده است که از آن جمله واحد، تعدادی از واحد های منطقه زلزله زده 
سی سخت بوده که در برابر زلزله مقاومت خوبی داشته و یکی از علل مهم عدم تلفات 

جانی در این منطقه بوده است.
نماینده رهبر معظم انقلاب در بنیاد مسکن، گام دوم ماموریت های بنیاد را سنددار 
کردن املاک مردم در شهرهای زیر 25 هزار نفر و روستاهای کشور دانست و تصریح 
کرد: تا به امروز 50 درصد از این املاک سنددار شده است که با این ساماندهی گامی 

بلند در راستای رفع اختلافات ملکی برداشته خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه با اجرای طرح هادی در روستاهای کشور کاربری زمین ها توسط 
بنیاد مشخص می شود، مطرح کرد: ارزیابی، تخریب و احداث از وظایف بنیاد است که 
در زلزله اخیر در سی سخت دو هزار و 900 واحد به تعمیرات نیاز دارد و هزار و 2۶2 

واحد باید احداث شود که تاکنون در این راستا اقداماتی انجام شده است.
نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اضافه کرد: پرداختن به حاشیه 
شهرها و سکونتگاه های غیر رسمی از دیگر وظایف بنیاد است که در سه شهر ماه شهر، 

زاهدان و چابهار اقدامات خیلی خوبی صورت گرفته است.
وی سرمنشاء این خدمات ارزنده را عنایت های رهبر معظم انقلاب دانست و اظهار 
کرد: در حال حاضر 110 هزار واحد مسکن محرومان در روستاها و شهرها در حال 
ساخت است که هر کدام از این واحدها 25 میلیون تومان کمک بلاعوض و 50 میلیون 
تومان وام کم بهره دارند و در سال آینده نیز 100 هزار واحد جدید احداث خواهد شد.

روحانی نژاد ادامه داد: با تعامل خوب بنیاد مسکن با بهزیستی، کمیته امداد، بنیاد 
جانبازان و ستاد اجرایی فرمان امام)ره( برای تامین مسکن ایتام، خانواده هایی که 
بیش از دو معلول دارند، خانواده هایی که زیر پوشش کمیته امداد هستند و همچنین 

به زودی تمامی خانواده ها دارای دو معلول برنامه های اجرایی دنبال می شود.

آیت الله سعیدی در دیدار نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن:

کار جهادی در قول و رفتار با هیچ کار حاشیه ای مخلوط نشود 

کلنگ احداث 84 واحد مسکونی ویژه محرومان در 
منطقه پردیسان به زمین زده شد.

 این واحدها به همت بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
در  قیمت  ارزان  بانکی  تسهیلات  از  استفاده  با  و 
زمینی به مساحت 7 هزار و500 مترمربع احداث و 

به محرومین فاقد مسکن ارائه می شود.
همچنین عملیات اجرای تولید بتن بنیاد مسکن 
هم با ظرفیت تولید 90 متر مکعب بتن در ساعت 
برای استفاده در طرحهای مسکن این اداره کل آغاز 

شد.
مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم  

در حاشیه بازدید نماینده ولی فقیه در بنیاد مسکن از 
طرح های در دست اقدام این اداره کل گفت:بنیاد 
مسکن از طرح اقدام ملی مسکن  در قم  :گفت در 
حال حاضر عملیات احداث 530 واحد آغاز شده 

است و با پیشرفت مناسب ادامه دارد.
بلدی  با بیان اینکه احداث بیش از یک هزار واحد 
مسکونی دیگر نیز در اراضی 17 هکتاری طرح اقدام 
ملی مسکن نیز بزودی آغاز می شود افزود: تمامی 
این واحدها مطابق آخرین استانداردها طراحی و 

اجرا می شود.
استان  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد  کل  مدیر 

میزان آورده متقاضیان در طرح اقدام ملی مسکن به 
ازای هر متر مربع را حدود پنج میلیون تومان ارزیابی 
کرد و گفت: یکصد میلیون تومان تسهیلات بانکی 
برای کمک به متقاضیان تخصیص داده می شود. 
بلدی پیش بینی کرد تا نیمه دوم سال آینده تعدادی 
از این واحدها آماده و به متقاضیان تحویل داده شود.
از  هم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل  صبوری 
آغاز ثبت نام مرحله جدید طرح اقدام ملی مسکن 
در آینده نزدیک در استان خبرداد و گفت: در این 
مرحله برای  1360 نفر در استان مسکن احداث 

می شود.

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:

آغاز ساخت 84 واحدمسکونی ویژه محرومان 
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معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: 

تخصیص ۶ میلیارد ارز 4۲۰۰ تومانی برای 
تامین کالا های اساسی 

معاون اول رییس جمهور تاکید کرد: ۶ میلیارد دلار ارز 4200 تومانی برای تامین 
کالا های اساسی در ۶ ماه نخست سال آینده تخصیص یافته است.

اسحاق جهانگیری در جلسه تامین کالا های اساسی که ظهر روز )یکشنبه( به 
ریاست وی برگزار شد با تشکر از بانک مرکزی برای تأمین ده میلیارد دلار ارز برای 
کالا های اساسی در سال 1399 و اختصاص شش میلیارد دلار ارز 4200 تومانی 
برای تامین کالا های اساسی مورد نیاز کشور در شش ماهه نخست سال 1400، 
گفت: یک میلیارد و 500 میلیون دلار از این اعتبار برای واردات دارو و تجهیزات 
مورد نیاز بخش بهداشت و درمان و مابقی به وزارتخانه های جهاد کشاورزی و صنعت، 

معدن و تجارت برای تهیه کالا های اساسی تخصیص یافته است.
معاون اول رییس جمهور ضمن قدردانی از عملکرد وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی در موضوع مقابله با کرونا، از مسئولان این وزارتخانه خواست تا با 
حساسیت نسبت به تهیه دارو بویژه برای بیماران خاص نیز اهتمام ویژه ای داشته 

باشند.
وی با بیان اینکه با برنامه ریزی های انجام شده نباید کمبودی در بازار داروی کشور 
وجود داشته باشد، خاطرنشان کرد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی باید 
این اطمینان را به جامعه بدهد که دارو های مورد نیاز مردم تحت هر شرایطی تامین 

خواهد شد.
معاون اول رییس جمهور با اشاره به گزارش دستگاه های ذیربط در خصوص تولید، 
توزیع و قیمت روغن در بازار، گفت: با توجه به افزایش تولید و توزیع و نیز ذخایر روغن 
در کشور، نهاد های متولی باید با آگاهی بخشی و استفاده از همکاری رسانه ها، 
فضای روانی ایجاد شده که منجر به خرید بیش از حد و احتکار کالا می شود را از 

بین ببرند.
اقای جهانگیری با اشاره به اجماع نظر همه مسولان کشور برای تخصیص ارز به 
کالا های اساسی و نیز دستور رییس جمهور مبنی بر لغو یک مصوبه در خصوص 
افزایش تعرفه واردات روغن، اظهار داشت: البته این شرایط به دنبال برخی تنش های 
روانی ایجاد شده است، اما هیچ منطق و دلیلی برای کمبود روغن در کشور وجود 

ندارد.
ضرورت نظارت بربازار و رسیدگی دقیق  برپرونده های تخلفاتی

وی با تاکید بر ضرورت نظارت و رسیدگی دقیق سازمان حمایت از مصرف کنندگان 
و سازمان تعزیرات بر بازار و پرونده های تخلفاتی، از استانداران کشور بویژه استانداران 
استان های مرزی خواست با رصد و نظارت دقیق، موضوع قاچاق روغن را با توجه به 

افزایش قیمت جهانی این محصول در دستور کار خود قرار دهند.
اقای جهانگیری با تاکید بر اهمیت تنظیم بازار شب عید و تامین مایحتاج مردم 
در ایام نوروز و ماه مبارک رمضان، به مشکلات مردم در تهیه مرغ با قیمت مصوب 
اشاره کرد و گفت: بر اساس گزارش وزارت جهاد کشاورزی روند تولید این محصول 
رو به افزایش است و در روز های جاری نیز تلاش شده تا میزان عرضه این محصول 
در میادین میوه و تره بار افزایش یابد، باید با نظارت بیشتر بر نظام تولید و توزیع بازار 

به یک توازن برسید.
معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه استانداران در ارتباط با قیمت مرغ موظف 
به همکاری با وزارت صنعت، معدن و تجارت هستند، خواستار مسئولیت و دخالت 

بیشتر این وزارتخانه در بحث توزیع و خرده فروشی و نظارت در بازار شد.
وی با اشاره به دغدغه و نگرانی رهبر معظم انقلاب از افزایش قیمت میوه، از وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و جهاد کشاورزی به عنوان دستگاه های متولی که وظیفه 
تعادل بخشی به بازار میوه را دارند خواست تا با توجه به برنامه ریزی های انجام شده 
برای تولید، انبار و توزیع میوه، تمام وقت و حتی در تعطیلات نوروز در بازار حضور 

داشته باشند.
اقای جهانگیری اطلاع رسانی درباره بازار ها و اطمینان بخشی به افکار عمومی 
نسبت به وجود کالا های اساسی را در کشور در شرایط موجود موضوعی حایز اهمیت 
خواند و بر توزیع این کالا ها با قیمت مصوب در همه استان ها و شهرستان ها تاکید 

کرد.

حجت الاسلام لاجوردی فعال سیاسی:
مخالف خوانی مسئولان در سیاست خارجی 

باعث سوء استفاده دشمن می شود
فعال سیاسی و مدرس حوزه علمیه قم با اشاره به ضروت اتخاذ مواضع واحد 
در سیاست خارجی  و پرهیز از تشتت و دوگانگی در این عرصه حساس گفت که 
استفاده  سوء  سبب  موضوعات  این  در  مسئولان  مخالف خوانی  و  چندصدایی 

دشمنان خواهد شد. 
حجت الاسلام والمسلمین "سید عباس لاجوردی" در گفت وگوی اختصاصی با 
ایرنا خاطرنشان کرد: موضع گیری ها در مورد سیاست خارجی نظام بویژه برجام 
و  نظام  مصالح  چارچوب  در  واحد،  باید  دارد،  ملی  منافع  با  مستقیم  ارتباط  که 
مطابق با منویات رهبر معظم انقلاب باشد. وی گفت: همانگونه که مسئولان ارشد 
نظام تصریح کرده اند، آمریکا با خروج از برجام به کشور ما خسارت وارد کرد و اگر 
بخواهد دوباره برگردد، باید تحریم ها را یک جا لغو کند. وی ادامه داد: اینکه ما بیاییم 
و بگوییم، تحریم ها در عرض یکسال برداشته شود با این سخنان مسولان نظام که 
می گویند باید تحریم ها یکجا برداشته شود، در تضاد است و این چند صدایی باعث 
سوء استفاده دشمنان می شود. لاجوردی با اشاره به اینکه مسئولان نظام بویژه در 
سیاست خارجی باید وحدت در هدف داشته باشند، گفت: ممکن است وزیر امور 
خارجه یک سخن بگوید و فرد دیگری سخنان دیگری را بیان کند، ولی هر دو، یک 
هدف واحد را دنبال کنند، این ایرادی ندارد. وی ادامه داد: ولی اینکه رهبر معظم 
انقلاب و مسئولان نظام بگویند برجام قابل مذاکره نیست بعد یکی بگوید اگر تحریم 
ها ظرف یک سال برداشته شود، مذاکره می کنیم، این وحدت در هدف نیست. 
لاجوردی بیان داشت: باید مواضع و اظهار نظرها در عمل یک پازل را تکمیل کنند 
و تناقض و دوگانگی نداشته باشیم. وی با بیان اینکه مسائل بین المللی و مصالح 
نظام را با مباحث جناحی وسیاسی قاطی نکنیم،گفت: در مسائلی که قرار است 
پیامی را برای طرف خارجی و یا دشمنان ارسال کنیم، تعدد مواضع درست نیست 
و باید گوش به فرمان رهبر معظم انقلاب باشیم. مدرس حوزه علمیه قم تاکید کرد: 
سیاست های کلان نظام توسط رهبر معظم انقلاب به صورت شفاف بیان شده و 
مسئولان در مورد برجام و تحریم ها نیز مواضع نظام را اعلام کردند، در این زمینه 
افرادی که مستقیم نقشی ندارند نباید مواضع متناقض داشته باشند. لاجوردی با 
اشاره به انتخابات پیش روی ریاست جمهوری گفت: ممکن است برخی به خاطر 
جذب آرای مردم شعارها و سخنانی را بیان کنند ولی مردم ما عاقل، هوشیار و از نظر 
سیاسی بالغ هستند و فریب شعارها را نمی خوردند. وی ادامه داد: ما تجربه های 
تلخی از این مباحث را در کشور داشتیم که افرادی خوب شعار دادند ولی بسیار بد 
عمل کردند، مردم باید به عقبه افراد و تطبیق شعارهای آنها با میزان توانایی آنها توجه 

کنند که عده ای از رای مردم سوء استفاده نکنند.

وزیر کشور:

مردم در نوروز حداقل مسافرت و حداکثر 
رعایت پروتکل ها را داشته باشند

 وزیر کشور به مردم توصیه کرد که در نوروز حداقل مسافرت و حداکثر رعایت 
پروتکل ها بهداشتی را داشته باشند. 

عبدالرضا رحمانی فضلی روز یکشنبه در یکصدو سی و هفتمین و آخرین جلسه 
شواری اجتماعی در سال 99 در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه دید و بازدیدها 
سیاحت و زیارت در نوروز از مباحث اجتماعی است، گفت بر اساس آنچه که در 
روز گذشته)شنبه( در جلسه ستاد مقابله با کرونا مطرح شد به جز شهرهای قرمز و 
نارنجی، باقی شهرها با رعایت پروتکل های مضاعف می توانند سفرهای ضروری 
داشته باشند.  وی با بیان اینکه وظایف دستگاه های اجرایی در این مورد نوشته شده، 
ادامه داد: دستگاه ها باید نگاه دقیق به پروتکل ها داشته باشند و به صورت کامل 
وظایف خود را انجام دهند. همه دستگاه ها نیز توجیه شدند و امیدواریم با یک نوروز با 

نشاط و یک نوروز خوب روبه رو باشیم.

واکاوی ارتباط نقدینگی و 
قیمت دلار

وقتی از حال روز بازار در وضعیت ابهام درباره "اف 
ای تی اف " سوال می کنید، ظرف شربتی را در 

نظر بگیرید که به طور منظم به آن  آب اضافه میشود یعنی بیش از آنکه احتیاج 
داشته باشد، به آن ظرف آب داخل می شود؛ حالا به ما می گویند:" اگر راه باز 
شود ممکن است،  شکرهای بلوکه شده ما به دستمان رسیده و باعث قوت گرفتن 

شربت ما شود؟"
آیا اینکه خبر برسد ممکن است، مقداری شکر برای اضافه شدن به شربت برسد، 
یا بر عکس محموله شکر را برگردانده اند آیا باید خیلی باعث خوشبینی یا بد بینی 

راجع به وضعیت شربت شود؟
به نظرم قبل از اینکه برای رسیدن شکر برای اضافه شدن به شربت، نگران باشیم 
و حدس و گمان بزنیم و برای رسیدن آن کوشش کنیم بهتر است بیشتر از آن یا 
حداقل به اندازه آن نگران آبی باشیم که به طور مرتب داخل شربت ما وارد می 

شود.
وقتی آمارها حکایت از رشد بیش از 30 درصدی نقدینگی در سال 9۸ و 99 دارد، 
و  برای سال آینده  هم  رشد نقدینگی کمتری پیش بینی نمیشود، چه انتظاری از 

واکنش بازار داریم؟
 خوب شربت ما با این  وضعیت هر لحظه رقیق تر می شود،  یعنی پول ملی ما با 
این روش لحظه به لحظه ضعیف تر می شود و ضعیف شدن پول ملی به معنی گران 
شدن کالاهای مقابل آن از جمله ارز است ، تا عوامل کاهش ارزش پول ملی را از 
بین نبریم ، مسائلی مانند تصویب " اف ای تی اف " و حتی آزاد شدن پول های 

بلوکه شده و رفع تحریم ها به تنهایی مشکلات اقتصادی کشور را حل نمی کند. 
اینکه  قیمت دلار افزایش قیمت پیدا می کند دلیل اصلیش تفاوت معنی داری 
است که  بین نرخ تورم در کشور ما و کشورهای حوزه دلار مشاهده می شود و 
همانطور که عرض کردم، افزایش حجم نقدینگی به طور فاحش، ولی دلایل 
دیگری هم می توان برای بی ثباتی در بازار  ذکر کرد از جمله مهمترین آن  چند 
نرخی بودن ارز است که خودش باعث رانت و فساد در بازار ارز است و وجود 
محدودیت هایی که برای صرافی های بخش خصوصی اعمال میشود متاسفانه 
سیاست های بانک مرکزی باعث شده صرافی های بانکی و برخی از صرافی های 
بزرگ در بخش خصوصی از رانت ها و امتیازاتی برخوردار باشند، که  صرافی های 
کوچک نه تنها از آن  بی بهره اند، بلکه از فعالیت های عادی خود هم منع شده اند 
و  و البته نفع این کارها به جیب رانت خواران از یک طرف و صرافان غیررسمی از 

طرف دیگر میرود.
اخیراً دو تن از بزرگترین مقامات حال حاضر اقتصاد کشور راجع به مسئله ارز ، 
اظهار نظر فرموده اند ، ولی اظهار نظر هر دو بزرگوار از موضع  دستوری و فتوایی 

بوده و کوچکترین نشانی از دلیل و برهان واقعی  در آن  دیده نمی شود .
و تنها دلایلی که بر آن تکیه می شود، تصویب شدن " اف ای تی اف " و  آزاد شدن 

پول های بلوکه شده، و لغو برخی از تحریم ها است.  
یکی از بزرگواران قیمت دلار را بدون ذکر هیچ دلیلی ۸500 تومان دانسته و بعد 
تخفیف داده و تا 9000 تومان کوتاه آمده اند، ولی باز هم بدون ذکر هیچ رد پائی از 
دلیل ، بی خود نیست که زیر مجموعه ، این بزرگوار هم وقتی برای مودیان ، مالیات 
می نویسد ، هیچ دلیل و مدرکی  ارائه نمی کنند،  لابد زیر مجموعه هم پیروی از 
خط مشی رئیس می کنند ، متاسفانه خبرنگاران محترم هم که از قول ایشان تیتر 
می زنند حوصله ندارند از ایشان سوال کنند ، خوب این عدد 9000 تومان چگونه 
به دست آمده ؟ چرا ۸000 تومان نباشد ؟ چرا 10 هزار تومان نباشد؟ و اگر این 
عدد صحیح است چرا نرخ دلار در بودجه کمتر از نصف این عدد ذکر شده ؟ چرا 

در بازار بسیار بالا تر مورد معامله قرار می گیرد؟
اصولا در شرایطی که اغلب قیمت ها خودشان را با نرخ های فعلی دلار هماهنگ 
کرده اند ، آیا مصلحت هست که قیمت ارز را به طور مصنوعی و دستوری پائین 

آورد؟
آیا حتی اگر گشایشی حاصل شود، بهتر نیست، آن را صرف زیر ساخت های 
اقتصادی کشور کنیم؟ مثلا نمی شود ، از آن پول ها )اگر هم به دست بیاید ( به 
جای تزریق بی دریغ برای پائین آوردن مقطعی ارز برای ایجاد شغل و کم شدن نرخ 

بیکاری استفاده کرد؟
نمی شود با تکیه بر آن از حجم استقراض دولت از بانک مرکزی و پیرو آن از نرخ 

های تورم و بهره در کشور کاست ؟
وعده پائین آوردن قیمت ارز از یک طرف مژده به کسانی است که به طور غیر 
قانونی انواع کالا های مصرفی و غیر ضروری را به کشور وارد می کنند، و از طرف 
دیگر بشارت به کسانی است که در صدد تبدیل سرمایه هایشان به ارز و انتقال آن 

به خارج از کشور هستند.
 آیا برای به دست آوردن نرخ برابری پول های خارجی در مقابل ریال فرمولی 
وجود ندارد ؟ آیا می باید فال گرفت ؟ یا خواب دید ؟ یا خدایی ناکرده برآورد کرد که 

اعلام چه نرخی به صلاح و مصلحت دوستان است ؟ 
ممکن است،  آقایان بگویند:"حالا کی خواست واقعا قیمت ارز را پایین بیاورد که 
تو ای استدلال ها را می کنی ، ما یک حرفی می گوئیم که فعلا دل مردم خوش 
شود." بنده عرض می کنم که اگر این جور باشد که خیلی بدتر ، بخاطر اینکه همه 
صدمه هائی  که عرض کردم ، به اقتصاد کشور وارد می شود و فایده ای هم اگر 

برای پائین آمدن ارز متصور بود حاصل نمی شود.  
حتی اگر حمل به صحت کنیم و بگوئیم برای صلاح کشور نرخ ها را کم و زیاد 
اعلام می کنیم باز هم قابل قبول نیست، زیرا  اعلام عدد غلط با هر نیتی که باشد 
، باعث گمراهی کاربران  خواهد شد اگر حتی با نیت خیر هم قیمت ها ، که همان 
علامت ها هستند دستکاری شوند ، فرقی نمی کند و صدمه اش به اقتصاد کشور 

حتمی است .
نمی دانم چرا  کسی این سوال را مطرح نمی کند، که قدرت یک بانک مرکزی 
در چیست ؟ آیا این قدرت است و هنر است که در ظرف چند روز بیش از 3000 
تومان به نرخ دلار افزوده شود و بعد ظرف چند ساعت نرخ آن 1000 تومان کاهش 
یابد ؟ آیا وظیفه و اقتدار بانک مرکزی ایجاب می کند که از نوسانات و تلاطمات در 
بازار جلوگیری کند ، و با تنظیم به موقع و هماهنگ با تفاضل نرخ تورم و بهره در 
کشور ما و کشورهای حوزه دلار،  نوعی ثبات نسبی را در بازار حاکم کند؟ ، یا اینکه  
با ایجاد تلاطم در بازار اگر نگوئیم  "رانت اطلاع"  ولی حداقل بی نظمی و بی ثباتی 

در بازار ایجاد کند ؟
خود همین صحبت ها گاهی موجب تلاطم و نوسان در بازار ارز می شود ،

به هر حال از سران کشور اسلامی انتظار  بیش از این است انتظار می رود که 
با درک موقعیت و جایگاه رفیع خود در سخن گفتن ها دقت بیشتری بفرمایند و 

سخن نگفتن را بر گفتن سخنان بهت آور ترجیح دهند .
*رییس اسبق کانون صرافان

سرلشکر سلامی: 

بسیج باید در عرصه علم و فناوری
 پیشگام باشد

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تأکید بر ضرورت پیشگامی بسیج 
در عرصه علم و فناوری گفت: مصمم هستیم تا در رقابت علوم و فناوری خودمان 
را به خطوط مقدم این عرصه ها برسانیم.  سرلشکر پاسدار حسین سلامی روز 
یکشنبه در حاشیه بازدید از نمایشگاه اولین رویداد »تا ثریا« که در مجتع فرهنگی 
13 آبان  برگزار شد، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در سایه علم و فناوری است 
که بنای جامعه گذاشته می شود؛ مخصوصاً در دوره های جدید که با پیشرفت های 
شتاب دار علوم و فناوری ها در عرصه های مختلف مواجه هستیم. فرمانده کل 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی افزود: هدف اصلی ما این است که بسیج در 
این مسیر پرچم دار و پیشگام باشد و همه استعدادهای درخشان و بالقوه جوانان 
مستعد کشورمان برای نهضت ملی پیشرفت و رشد علم و فناوری در تراز کشورهای 
پیشرفته جهان بسیج شود. سلامی تأکید کرد: مصمم هستیم تا در رقابت علوم 
و فناوری حتماً خودمان را به خطوط مقدم این عرصه ها برسانیم؛ لذا امیدواریم 

بزودی این هدف و آرمان بزرگ ما محقق شود.

اخبار

علی اصغر سمیعی*


 رییس جمهوری تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران تنها طرفی است که برای حفظ برجام هزینه 
پرداخته است اما این وضع نمی تواند به همین شکل 
تداوم یابد و برای حفظ و احیای برجام، اجرای کامل 
قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل از سوی 

همه اعضای برجام ضروری است. 
روز  روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
یکشنبه در دیدار، سایمون کاوونی وزیر امور خارجه 
ایرلند، ضمن اعلام آمادگی ایران برای همکاری با 
نهادهای بین المللی برای حل و فصل بحران های 
منطقه، تاکید کرد: بهترین راه برای حل مشکلات 
دوجانبه،  مختلف  سطوح  در  اروپایی  همکاران  با 
منطقه ای و بین المللی، مذاکرات مبتنی بر احترام 

متقابل و پرهیز از هرگونه تهدید و فشار است.
رییس جمهوری با اشاره به شکست تحریم های 
غیرقانونی و فشار حداکثری آمریکا علیه ملت ایران 
و اعتراف دولتمردان جدید این کشور به این موضوع، 
اظهار داشت: فعال شدن برجام به عنوان یک توافق 
چندجانبه بین المللی منوط به لغو تحریم ها از سوی 

آمریکا و ایفای تعهدات کامل همه اعضا است.
اروپا به بی عملی نسبت به برجام پایان دهد

 وی با انتقاد از بی عملی و بی تحرکی اروپا نسبت 
به تعهدات برجامی، افزود: جمهوری اسلامی ایران 
متعهد به برجام و حفظ آن بوده و تنها طرفی است که 
برای آن هزینه پرداخته است اما این وضع نمی تواند 
احیای  و  برای حفظ  و  یابد  تداوم  به همین شکل 
برجام اجرای کامل قطعنامه 2231 شورای امنیت 
سازمان ملل از سوی همه اعضای برجام ضروری 
است. روحانی با اشاره به اقدام ایران در توقف اجرای 
شورای  مجلس  مصوبه  براساس  الحاقی  پروتکل 
پروتکل  اجرای  توقف  برغم  کرد:  تاکید  اسلامی، 
الحاقی، ایران همچنان مصمم به همکاری با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در ایفای وظایف این سازمان 

براساس توافق صورت گرفته است.

آمادگی  ایران  رییس جمهوری خاطرنشان کرد: 
و  آمریکا  غیرقانونی  تحریم های  رفع  از  پس  دارد 
دست کشیدن این کشور از سیاست تهدید و فشار، 
بلافاصله اقدامات جبرانی خود را منطبق با مفاد 

برجام انجام داده و به تعهدات خود عمل کند.
روحانی همچنین در این دیدار توسعه و تعمیق 
روابط تهران – دوبلین در همه زمینه ها بویژه روابط 
بر  تاکید  با  و  شد  خواستار  را  تجاری  و  اقتصادی 
استفاده از همه ظرفیت های موجود در این زمینه، 
اظهارداشت: دو کشور ظرفیت های استفاده نشده 
زیادی در همه ابعاد دارند که باید برای استفاده از آن 

تلاش کرد.
دولت جدید آمریکا مصمم به بازگشت به 

برجام است
وزیر امور خارجه ایرلند نیز در این دیدار با اشاره 
به نقش این کشور به عنوان عضو غیردائم شورای 
جایگاه  و  آتی  سال   2 برای  ملل  سازمان  امنیت 

 2231 قطعنامه  و  برجام  اجرای  در  تسهیل گری 
سازمان ملل متحد، گفت: خروج ترامپ از توافق 
برجام یک اشتباه تاریخی بود و دولت جدید آمریکا 

مصمم به بازگشت به برجام است.
سایمون کاوونی با بیان اینکه برجام را به عنوان 
ارزشمند  بسیار  صلح  برای  بین المللی  توافق  یک 
می دانیم، افزود: ما تمام تلاش خود را برای حفظ 
برجام انجام خواهیم داد و حاضریم هر نقش ممکن 
دوباره  آغاز  و  شرایط  شدن  بهتر  به  می تواند  که 
ایفا  کند،  کمک  برجام  اعضای  همه  گفتگوهای 

کنیم.
وزیر امور خارجه ایرلند با اشاره به تغییرات ایجاد 
شده در دولت آمریکا و تمایل دولتمردان این کشور 
شرایط  با  داشت:  برجام،  اظهار  به  بازگشت  برای 
جدید فرصت مناسبی برای مذاکره و گفتگو ایجاد 
شده که باید از آن به عنوان ملزم شدن همه اعضا به 

اجرای برجام استفاده کنیم.

 فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اظهارفضل کردن های برخی برای مردم و کشور 
ایجاد هزینه می کند؛ چه نمایندگان مجلس یازدهم که با اظهاراتشان مانع پایین آمدن 
نرخ ارز می شوند و چه اظهارات کسانی که مقاومت مردم را دچار تزلزل نشان می دهد. 
محمود میرلوحی ، اظهار نظرهای نابجا از سوی افراد غیرمتخصص و غیرمرتبط را 
موجب خدشه وارد شدن به ابعاد مدنی فعالیت های هسته ای ایران مثل تولید دارو و 
برق ارزیابی کرد و گفت: بعد از روی کار آمدن دولت تدبیر و امید صلاح بر این دیده 
شد که وزارت خارجه متصدی پرونده هسته ای شود تا با زبان دیپلماسی در این باره 
با جهان گفت و گو شود که این اقدام موثر افتاد و شاهد بودیم که برجام امضا شد و 

قطعنامه 2231 قطعنامه های تحریمی را لغو کرد.
این فعال اصلاح طلب، موفقیت ایران در برجام را حاصل همکاری قوا در شورای 
امنیت ملی دانست و افزود: همه همکاری کردند ولی نماینده کشور در مذاکرات 
وزارت خارجه بود و این موضوع پروژه ایران هراسی صهیونیست ها علیه فعالیت های 

صلح آمیز هسته ای کشورمان را به شکست کشاند.
میرلوحی،  نسبت به استفاده ابزاری برخی جریان ها از موفقیت های دیپلماتیک 
هشدار داد و گفت: جریانی که گفته بود این قطعنامه ها کاغذپاره است، دستاوردهای 
یازدهم  را زیرسوال برد و شاهد بودیم که مجلس  این حوزه  دولت تدبیر وامید در 
دستاوردهای برجام یعنی لغو تحریم های تسلیحاتی ایران و منزوی شدن آمریکا در 

شورای امنیت و دیگر دستاوردها را انکار کرد.
وی، رویکرد برخی جریان های اصولگرایی به مسائل کشور را منصفانه ندانست و 
تصریح کرد: هر اتفاق مثبتی در حوزه هسته ای بیافتد، نمایندگان مجلس یازدهم و 
جریان های مخالف دولت آنرا به مصوبه مجلس درباره اقدام متقابل علیه آمریکا نسبت 
می دهند و از طرف دیگر هر اقدام منفی در این حوزه را حاصل برجام و مذاکره دولت 

تدبیر و امید نمایش می دهند.
عضوشورای مرکزی مجمع دانش آموختگان ایران اسلامی درباره اظهارات اخیر 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در مصاحبه با روزنامه فایننشال تایمز نیز گفت: 

محسن رضایی هم به جای اینکه بگوید چرا مجمع تشخیص مصلحت نظام در رابطه 
با FATF این همه تاخیر و تعلل می کند، متاسفانه احساس ناجی بودن پیدا کرده و 
اظهاراتی داشته که برخلاف رفتار و حرفی است که رفقایش می زنند و معتقد هستند 

که نباید امتیاز دهیم و باید امتیاز بگیریم.
مسوولانه و صادقانه رفتار کنیم و برای مردم هزینه ایجاد نکنیم

میرلوحی با تاکید بر حفظ یکپارچگی ملی در موضوع هسته ای خاطرنشان کرد: 
باید مسوولانه و صادقانه رفتار کنیم و طوری رفتار نکنیم که برای کشور و مردمی که این 

همه سال سختی کشیدند هزینه ایجاد شود.
عضو شورای اسلامی شهر تهران، مذاکره قبل از لغو تحریم ها را به صلاح کشور 
ندانست و تصریح کرد: همه همکاری کنند که دولت، نظام و شورای امنیت ملی 
بتوانند برنامه هایشان را متناسب با ضرورت تنظیم کنند تا ملت ایران از مقاومت خود 
نتیجه بگیرد زیرا اگر تحریم ها لغو و برجام مجددا احیا شود و مناسبات سیاسی و 

اقتصادی با دنیا اصلاح شود همه از بهبود شرایط بهره مند خواهند شد.
میرلوحی خطاب به افراد غیرذیصلاحی که در مورد مساله هسته ای اظهار نظر 
می کنند نیز گفت: اظهارفضل کردن های برخی ایجاد هزینه می کند چه نمایندگان 
مجلس یازدهم که با اظهاراتشان مانع پایین آمدن قیمت ارز می شوند و چه کسانی که 

مواضعی می گیرند که مقاومت مردم را دچار تزلزل نشان دهد.
وی درباره این بخش از اظهارات محسن رضایی که در آن امیرکبیر و برخی رییسان 
جمهوری موفق دنیا را دارای سابقه نظامی گری عنوان کرده بود نیز گفت: ما با قرن 
نوزدهم و بیستم و تاریخ گذشته چکار داریم؛ ما در قرن بیست و یکم زندگی می کنیم و 
باید نگاه کنیم که ملت های دیگر چه مسیری را برای تقویت مردم سالاری طی کردند.
میرلوحی با بیان اینکه الان، نظامی ها در دنیا جای خود را به احزاب داده اند، 
خاطرنشان کرد: به جای اینکه در تاریخ دنبال رییس جمهوری نظامی بگردیم تجربه 
اخیر دنیا را مدنظر قرار دهیم. نظامی ها و دیپلمات ها در جای خودشان باید محترم 

شمرده شوند.

میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب: 

برخی اظهارفضل ها برای مردم هزینه ایجاد می کند

روحانی در دیدار وزیر امور خارجه ایرلند:

همهاعضایبرجامملزمبهاجرایکاملقطعنامه۲۲۳۱هستند

 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: هیچ 
کسی در منطقه رژیم صهیونیستی را نمی خواهد. آنها 
مجبور شده اند دور خود دیوار بکشند البته آنها از سر 

استیصال گاهی ایران قدرتمند را تهدید می کنند. 
سرتیپ امیر حاتمی وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح صبح دیروز در جشنواره سرباز جوان با اشاره به 
ابعاد مختلف قدرت در نظام جمهوری اسلامی ایران 
گفت: اگر در دنیای امروز که زورمداران برآن حاکمند، 
کشوری از قدرت برخوردار نباشد در عرصه بین المللی 
کشورهای  این  چراکه  بود؛  خواهد  ناتوان  و  زبون 

استکباری جز زبان قدرت نمی فهمند.
وی افزود: قدرت ابعاد و مولفه های مختلفی دارد؛ به 
لطف الهی جمهوری اسلامی امروز از همه ابعاد قدرت 
برخوردار است و از آن در حفظ امنیت و ثبات و دفاع از 

کشور استفاده می کند.
وزیر دفاع گفت: قدرت نرم جمهوری اسلامی ایران 
ابعاد مختلفی دارد که از وجوه آن می شود به قدرت 
منطقه ای جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد. گروه 
های مقاومت میوه قدرت نرم جمهوری اسلامی ایران 
هستند که در یمن، عراق، سوریه و لبنان حضور دارند 
و طعم این میوه را رژیم صهیونیستی به خوبی چشیده 

است.  

سرتیپ حاتمی ادامه داد: رژیم صهیونیستی تا سال 
1357 و پیروزی انقلاب اسلامی با آرزوی واهی نیل تا 
فرات هر روز ظلم بیشتر می کرد و سرزمین های خود 
را توسعه می داد اما از زمان پیروزی انقلاب اسلامی 
همه توسعه  طلبی های او متوقف شد و نه تنها توسعه 
سرزمینی  آنها متوقف شد بلکه امروز هیچ کس این 
رژیم را در منطقه نمی خواهد. همه ملت های منطقه 
آنها خودشان بهتر این  از این رژیم متنفر هستند و 
موضوع را می دانند و به همین دلیل مجبور شده اند 

دور سرزمین های اشغالی دیوار بکشند
توسط  ایران  اخیر  تهدیدات  به  اشاره  با  دفاع  وزیر 
از سر  سران رژیم صهیونیستی گفت: گاهی اوقات 
استیصال سران این رژیم ادعاهای واهی را مطرح و 
جمهوری اسلامی و ایران بزرگ را به زعم خود تهدید 
می کنند. روشن است که این سخنان از سر استیصال 
است.  فرمانده معظم کل قوا در همان سال هایی که 
آنها همین غلط های زیادی را می کردند، فرمودند رژیم 
آنها حتی در  صهیونیستی دشمن اصلی ما نیست 
اندازه جمهوری اسلامی ایران نیستند و می دانند و اگر 
نمی دانند بدانند که اگر غلط زیادی از آنها سر بزند تل 

آویو و حیفا را با خاک یکسان می کنیم.
امیر حاتمی تاکید کرد: اگر غلط اضافی از آنها سر 

بزند خودشان می دانند و اگر نمی دانند بدانند که این 
بیانات مقام معظم رهبری تبدیل به طرح شده است و 
فرمان ایشان اجرا خواهد شد من به آنها توصیه و تاکید 
می کنم حتی در زبان هم این غلط های زیادی را نکنند.
به  اشاره  با  نیروهای مسلح  و پشتیبانی  وزیر دفاع 
اهمیت نیروی انسانی در موفقیت سازمان اشاره کرد 
و گفت: جوانان ما با حضور موثر خود در دفاع مقدس 
توانستند با رشادت و روحیه جهادی عزت و افتخار را 
برای کشور ما به ارمغان بیاورند و نگذارند وجبی از خاک 
کشور در تصرف دشمن قرار گیرد. وی دوران سربازی 
ما  و گفت: جوانان  دانست  مقدسی  بسیار  دوران  را 
باید با الگو پذیری از حضرت علی اکبر )ع(  بصیرت 
و شجاعت او خود را آماده کنند، همانگونه که شهدای 
ما با الگو پذیری از حضرت علی اکبر ع به همه ثابت 
کردند که این الگو ارزشمند دست یافتنی است. وزیر 
دفاع گفت: شهدای ما با الگو پذیری از حضرت علی 
اکبر )ع( عاقبت به خیر شدند و ما نیز باید از این شهدا 
الگو گرفته و در مسیر آنها حرکت کنیم.   وی گذراندن 
دوران سربازی را برای همه ضروری دانست و گفت: 
باید  و اگرچه  امر بسیار مقدس است  اصل سربازی 
تلاش کرد تا این دوره کمی ها و کاستی ها مرتفع شود 

اما کسی حق ندارد این دوره را زیر سوال ببرد.

وزیردفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

تهدیدها و ادعاهای رژیم صهیونیستی علیه ایران از سر استیصال است

 عضو کابینه اصلاحات گفت: همه منتظر گام های 
عملی غرب هستند و 1+5 اگر می خواهد در این رابطه 
اقدامی کند نخست باید بخشی یا تمام تحریم ها بردارد. 

محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به تازگی در مصاحبه با نشریه فایننشال تایمز مدعی شد 
که ایران زمانی حاضر به مذاکره با آمریکا و قدرت های 
رفع  خصوص  در  روشنی  سیگنال  که  است  جهانی 
تحریم ها دریافت کند. رضایی در حالی این موضوع را 
مطرح کرد که همه امور مرتبط به سیاست خارجی از 
طریق وزارت امور خارجه و از مجاری خود انجام می شود.   
»سعید خطیب زاده« روز جمعه در واکنش به اظهارات 

او، نظرات مطرح شده در این مصاحبه را شخصی  تلقی 
کرد و در توییتر نوشت: عرصه سیاسی ایران پویاست و 
مقامات نظرات متنوعی مطرح می کنند اما آن نظرات 
نباید با سیاست رسمی دولت اشتباه گرفته شود. علی 
صوفی در گفت و گو با ایرنا درباره اظهارات اخیر محسن 
رضایی درباره لغو تحریم ها، گفت: در این رابطه دستگاه 
امنیت  دیپلماسی ما فعال است و طبعا شورای عالی 
ملی و در راس همه مقام معظم رهبری نظرشان در این 
رابطه تعیین کننده است.  به هر حال مقام معظم رهبری 
به صراحت اعلام کردند اگر قرار است تحریم ها برداشته 
شود، یک ساعت هم نباید در آن تاخیر شود.  از طرفی 

هم شورای عالی امنیت ملی نیز در تلاش است که هر چه 
زودتر این تحریم ها برداشته شود.

نظر  اتفاق  الان  شد:  یادآور  اصلاح طلب  فعال  این 
در این زمینه وجود دارد و همه منتظر گام های عملی 
هستند. 1+5 اگر می خواهد در این رابطه اقدامی کند 
باید تحریم ها را بردارد. به هر حال نخستین اقدام این 
است که بخشی یا تمام تحریم ها برداشته شود.  دولت هم 
دیپلماسی فعالی دارد و مجمع تشخیص مصلحت در این 
موضوع جایگاهی ندارد تا بخواهد اظهار نظر کند و تنها 
می تواند در رابطه با FATF نظر دهد که به مجمع محول 

شده است.

صوفی فعال اصلاح طلب:

 غرب بدون درنگ تحریم ها را بردارد
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جوش شیرین )سدیم بی کربنات( یک ماده ی معروف و قدیمی در آشپزخانه است 
که علاوه بر آشپزی کاربردهای دیگری نیز دارد؛ مثلا همان طور که می دانید می تواند 

به عنوان یک پاک کننده و بوگیر بسیار خوب عمل کند.
این روزها خیلی ها در حال تمیزکاری و خانه تکانی هستند و با توجه به شرایط 
کرونایی تمایل دارند که از مواد تمیزکننده ی شیمیایی کمتر استفاده کنند. پیشنهاد 

ما جوش شیرین است.
جوش شیرین؛ یک پاک کننده قوی

جوش شیرین یک پاک کننده چندمنظوره است که هم غیرسمی بوده و هم به 
محیط زیست آسیبی نمی زند و به همین دلیل اگر قصد دارید کمتر از پاک کننده های 
شیمیایی در خانه استفاده کنید، جوش شیرین می تواند جایگزین بسیار خوبی باشد. 
خوشبختانه جوش شیرین برخلاف بیشتر پاک کننده ها و شوینده های شیمیایی 
بوی تندی ندارد. گاهی یک بسته جوش شیرین، تمام آن چیزی است که برای 
تمیزکاری های آشپزخانه تان به آن نیاز دارید؛ اما بسته به جنس سطوح و نوع لکه های 
سرسخت، گاهی شاید لازم باشد جوش شیرین را با کمی اسید طبیعی، مثل سرکه 

سفید یا آبلیمو مخلوط نمایید.
ماکروویو را با جوش شیرین تمیز کنید

ماکروویو خیلی زود کثیف می شود اما تمیز کردن آن با جوش شیرین، در سریع ترین 
زمان ممکن شدنی است. مقداری جوش شیرین روی یک اسفنج بپاشید و تمام 
قسمت های داخل ماکروویو را بسابید. با یک اسفنج تمیز دیگر، دوباره باقیمانده 

جوش شیرین را بزدایید و پاک کنید.
تخته گوشتتان را با جوش شیرین بوزدایی کنید

علاوه بر اینکه شما بعد از هر بار استفاده از تخته برش آشپزخانه آن را می شویید، 
لازم است آن را بو زدایی هم بکنید. مقداری پودر جوش شیرین روی سطح تخته 

بپاشید، با اسنفج بسابید و سپس آبکشی کنید تا مثل روز اولش شود.
ماشین ظرف شویی را با جوش شیرین تمیز کنید

گاهی ماشین ظرف شویی خودش هم نیاز به تمیز شدن دارد. جوش شیرین، 
ماده ای شگفت انگیز برای تمیز کردن ماشین ظرفشویی است. مقداری از جوش 
شیرین را کف ماشین ظرفشویی بپاشید و سپس روی دور معمولی آن را روشن کنید.

گرفتگی سینک ظرفشویی را با جوش شیرین برطرف کنید
گرفتگی سینک ظرفشویی می تواند بوی بسیار ناخوشایندی تولید کند و ضمناً 
دیگر نمی توانید از سینک استفاده کنید. کافی است دو قاشق جوش شیرین را در 
چاه سینک بریزید و سرکه داغ یا جوش را روی آن خالی کنید. این کار واکنشی ایجاد 
می کند که انسداد چاه سینک برطرف خواهد شد. سپس آب داغ را باز کنید تا همه 

قسمت های سینک آبکشی شود.
چربی و لکه های سخت روی قابلمه و ماهیتابه را با جوش شیرین تمیز کنید

خلاص شدن از چربی ها و لکه های سرسخت می تواند کار بسیار سخت و زمان بری 
باشد اما با جوش شیرین می توانید به راحتی این کار را انجام دهید. جوش شیرین را 

مستقیماً روی لکه های چربی چسبیده به ماهیتابه و قابلمه بپاشید. سپس سرکه در 
حال جوش را روی آن بریزید. اجازه دهید سی دقیقه بماند تا ترکیب سرکه و جوش 
شیرین کار خودش را بکند و لکه های سخت و سفت، نرم شوند. بعد با استفاده از یک 

اسفنج، تمیزکاری کنید. لکه ها به راحتی و فوراً پاک می شوند.
برای پاک کردن سطوح شیشه ای بهتر است از شیشه شوی یا شیشه پاک کن 
استفاده کنید. جوش شیرین یک پاک کننده سابنده است و به همین دلیل شیشه 
یا آینه را می خراشد. اگر به دنبال یک شیشه پاک کن با مواد طبیعی هستید، توصیه 

می کنیم از سرکه استفاده کنید
فر را با جوش شیرین تمیز کنید

تمیز کردن فر هم کار راحتی نیست؛ اما با جوش شیرین و سرکه سفید می توانید 
انجامش دهید. برای شروع، جوش شیرین و آب را ترکیب کرده و خمیری درست 
کنید، سپس این خمیر را روی سطوح داخلی فر پخش کنید. سرکه را روی این خمیر 
اسپری کنید تا کف کند. اجازه دهید چند دقیقه بماند و سپس با اسفنج یا پارچه 
سطوح را بسابید. لکه های سخت و سفت شده باید به راحتی پاک شوند، اما اگر 

اینطور نشد، سرکه بیشتری اسپری کرده و همان پروسه را تکرار کنید.
بوی یخچال و فریزر را با جوش شیرین بگیرید

این کار در بو زدایی کردن یخچال و فریزر ساده و مؤثر است. جوش شیرین را در یک 
بطری کوچک و دهان گشاد بریزید و به مدت سه ماه در یخچال یا فریزر نگه دارید تا 
بوهای اضافی از بین بروند. اگر مایل باشید می توانید از چند ظرف جوش شیرین در 
قسمت های مختلف یخچال و فریزر استفاده کنید. جوش شیرین، بوهای نامطبوع 

داخل یخچال و فریزر را جذب می کند و اجازه نمی دهد این بوی ناخوشایند بماند.
سینک استیل را با جوش شیرین تمیز کنید

خیلی از ما شاید به فکر سابیدن سینک استیل نباشیم، اما این قسمت از آشپزخانه 
هر چند محل شستن مداوم ظروف است اما هرازگاهی باید خوب تمیز شود. یک 
لیموترش را نصف کنید و مقداری جوش شیرین را روی نیمه لیموترش بریزید. از این 
لیموترش مانند یک اسنفج استفاده کنید و با آن تمام سطوح سینک را بسابید. یک 
راه دیگر هم این است که با جوش شیرین و آبلیمو خمیر درست کرده و با آن و با کمک 

اسنفنج یا پارچه سینک را تمیز کنید.
روی اجاق گاز را با جوش شیرین تمیز کنید

اگر مکرراً پخت و پز می کنید، پس روی اجاق گازتان یکی از سطوحی است که 
خیلی زود چرب و لکه دار می شود. جوش شیرین را روی سطح اجاق گاز بپاشید و 
سپس سرکه سفید را روی آن اسپری کنید تا واکنش انجام شده و کف درست شود. 
اجازه دهید پنج دقیقه بماند و بعد به آرامی با اسفنج بسابید. سپس با یک پارچه آن را 

تمیز کرده و تفاوت را ببینید.
چیزهایی که نباید با جوش شیرین تمیزشان کنید

به نظر می رسد جوش شیرین می تواند هر چیزی را تمیز کند؛ اما واقعیت این است 
که موارد استثنایی هم وجود دارد که می تواند به آن ها آسیب بزند:

شیشه ها
برای پاک کردن سطوح شیشه ای بهتر است از شیشه شوی یا شیشه پاک کن 
استفاده کنید. جوش شیرین یک پاک کننده سابنده است و به همین دلیل شیشه 
یا آینه را می خراشد. اگر به دنبال یک شیشه پاک کن با مواد طبیعی هستید، توصیه 

می کنیم از سرکه استفاده کنید.
آلومینیوم

شما می توانید قابلمه و ماهیتابه های آلومینیومی را با جوش شیرین تمیز کنید 
اما باید یادتان باشد که فوراً آن ها را آبکشی کنید. جوش شیرین می تواند باعث 
اکسید شدن آلومینیوم بشود. تماس طولانی مدت آلومینیوم با جوش شیرین سبب 

اکسیداسیون شده و نتیجه ی آن تیره شدن سطح آلومینیومی خواهد بود.
رویه سرامیکی اجاق گاز

جوش شیرین برای تمیز کردن لکه های به جا مانده از پخت و پز روی اجاق گاز عالی 
است اما اگر سطح اجاق گازتان، لعاب شیشه سرامیکی دارد، جوش شیرین می تواند 
به راحتی این سطح را خش بیندازد و ردی سفیدرنگ به جا بگذارد که بسیار سخت 
پاک می شود. اگر تصادفاً از جوش شیرین استفاده کردید، با سرکه رد سفیدرنگ آن 

را فوراً پاک کنید.
مرمر

شما هرگز نباید از جوش شیرین برای سطوح مرمری یا کوارتز استفاده کنید. 
جوش شیرین به مرور زمان به لایه ی بالایی محافظ این سطوح آسیب زده و در نهایت 
خراش هایی روی آن ها باقی می گذارد. خیلی از تولیدکننده های چنین محصولاتی 

نسبت به استفاده از جوش شیرین برای تمیز کردن هشدار می دهند.
مبلمان چوبی

جوش شیرین می تواند پاک کننده ی خیلی سختی برای سطوح چوبی باشد. 
استفاده از جوش شیرین روی سطوح چوبی مبلمان می تواند مواد درزبندی را از 
بین برده و مبلمان را خراب کند. توصیه می کنیم از ترکیب رقیق شده ی آب و مایع 

ظرفشویی استفاده کنید.
علاوه بر اینکه شما بعد از هر بار استفاده از تخته برش آشپزخانه آن را می شویید، 
لازم است آن را بو زدایی هم بکنید. مقداری پودر جوش شیرین روی سطح تخته 

بپاشید، با اسنفج بسابید و سپس آبکشی کنید تا مثل روز اولش شود
نقره های آنتیک

هرچند غوطه ور کردن ظروف نقره در محلول آب و جوش شیرین می تواند تیرگی ها 
و لکه های آن را فوراً از بین ببرد، اما این ترکیب بسیار سخت و سابنده بوده و می تواند 
باعث شود پتینه آن از بین رفته و بعد از آن سریع تر تیره شود. بهتر است وسایل نقره تان 

را برای تمیزکاری به یک کارشناس حرفه ای بسپارید.
هر چیزی که درز و شکاف های عمیق دارد

جوش شیرین بعد از خشک شدن، ردی سفید و خاک مانند از خود به جا می گذارد. 
بنابراین شما هرگز نباید برای تمیز کردن سطوحی که درز و شکاف دارند، مثلًا کیبورد 
کامپیوتر، از جوش شیرین استفاده کنید چون باقیمانده جوش شیرین در این درز و 

شکاف ها جمع خواهند شد.
پوستتان

جوش شیرین قلیاست در حالی که پوست شما تا حدودی اسیدی است. استفاده 
از جوش شیرین روی پوست و به طور مرتب، اسیدیته ی طبیعی پوست را خنثی 

می کند و در نتیجه پوستتان خشک و ترک خورده خواهد شد.
موهایتان

استفاده از جوش شیرین برای موها درست مانند پوستتان، سبب از بین رفتن 
چربی های طبیعی موها شده و آن ها را خشک و شکننده خواهد کرد.

طلا و وسایل طلاکاری شده
هرگز وسایلی را که از طلا ساخته شده اند با جوش شیرین تمیز نکنید. طلا فلزی 
بی نهایت نرم است و جوش شیرین هم یک پاک کننده ی سابنده. بنابراین جوش 
شیرین، لایه ی رویی طلا را از بین می برد و باعث خراب شدن شیء طلایی خواهد 

شد.
پارکت چوبی

جوش شیرین می تواند مواد درزگیری را که روی پارکت های چوبی استفاده شده 
از پاک کننده های  ببرد. برای تمیز کردن کفپوش های چوبی بهتر است  از بین 

مخصوصی که برای همین کار ساخته شده اند استفاده کنید.

جوش شیرین و خانه تکانی؛

لخته خون چه کسانی را تهدید می کند؟ بایدونبایدهایاستفادهازجوششیرینبهعنوانپاککننده

لخته هایی که باعث جلوگیری از جریان خون به مغزی می شوند، عامل سکته 
های مغزی و آنهایی که جریان خون به قلب را متوقف می کنند، عامل حمله قلبی 

هستند. 
لخته هایی که باعث جلوگیری از جریان خون به مغزی می شوند، عامل سکته 
های مغزی و آنهایی که جریان خون به قلب را متوقف می کنند، عامل حمله قلبی 

هستند.
لخته ای که در پا شکل می گیرد یا همان ترومبوز ورید عمقی می تواند از محل 
شروع خود دور شده و به ریه های شما برسد. آمبولی ریوی در نتیجه این لخته ها 

اغلب جدی و حتی مرگبار است.
لخته های خون خطرناک بسیار شایع هستند. با این حال آسیب پذیرترین 

افرادی که بیشتر از سایرین در معرض این لخته ها قرار دارند، از این قبیلند:
افرادی که برای مدت طولانی بی تحرکند: حدود نیمی از علل ابتلا به لخته 
خون و یا آمبولی ریه در بیمارانی که در بیمارستان بستری هستند، و یا اخیرا در 
بیمارستان بوده اند، بی تحرکی است. علاوه بر این، نشستن طولانی مدت در 
اتومبیل، اتوبوس یا هواپیما، خطر ابتلا به لخته خون را افزایش می دهد؛ بخصوص 
زمانی که شما به اندازه کافی مایعات نمی نوشید. در حقیقت هر گونه فعالیتی که 
شما را برای ساعت ها، بی تحرک نگه می دارد، شما را در معرض خطر لخته شدن 

خون قرار می دهد.
جراحی: هر گونه دوره طولانی مدت ایستایی مانند بستری شدن در بیمارستان 
می تواند به کاهش انقباض در عضلات پاها، کاهش گردش خون، و خطر بالاتر 
شکل گیری لخته خون منجر شود. بیماران فلج نیز در معرض خطر بالای این 

عارضه قرار دارند.
افرادی که اضافه وزن دارند: کارشناسان معتقدند که مبتلایان به اضافه وزن فشار 
روی سیاهرگ های موجود در لگن و پاها را افزایش می دهد. همچنین، افرادی 
که بیش از ۶0 سال سن دارند در معرض خطر بیشتری برای تشکیل تومبوز ورید 
عمقی هستند. با این وجود، لخته های خون می توانند در هر سنی شکل بگیرند، 

به ویژه اگر تعدادی از عوامل خطر آفرین وجود داشته باشند.
سیگاری ها: اثر مخرب سیگار تنها روی ریه ها نیست بلکه بر رگ های خونی شما 
نیز تاثیر می گذارد. سیگار کشیدن می تواند بر گردش خون و توانایی خون برای 
لخته شدن تاثیرگذار باشد. خطر ابتلا به بیماری قلبی، بیماری شریانی محیطی، 

حمله قلبی و سکته مغزی نیز در افراد سیگاری بیشتر است.
زنان باردار: در ماه های آخر بارداری، نوزاد می تواند بر روی رگ های خونی 
داخل شکم و لگن فشار وارد کرده و جریان خون را مستقیما مسدود کند. این 
وضعیت لخته شدن خون را بهمراه دارد. خطر ابتلا به یک لخته خون شش ماه 
پس از زایمان نیز همچنان وجود دارد. این مساله به ویژه برای مادرانی که پس از 

زایمان کم تحرک هستند بیشتر صادق است.
استفاده از قرص های ضد بارداری: خطر ابتلا به لخته شدن خون با مصرف 
این قرص ها، سه تا چهار برابر می شود. قرص های ضد بارداری و هرمون درمانی 
جایگزین، که شامل هورمون های استروژن و پروژسترون می شود، ممکن است 

عوامل لخته شدن خون را تشدید کنند.
افراد مبتلا به عفونت یا بیماری های التهابی: اگر در معرض بیماری جدی یا 
عفونت هستید، باید از علائم غیر طبیعی لخته خون مطلع شوید. برخی از انواع 
سرطان ها مانند سرطان مغز، تخمدان، پانکراس، روده بزرگ، معده، ریه و کلیه می 
توانند فرد را در معرض ابتلا به لخته شدن خون قرار دهند. لخته شدن خون قبل 
از سرطان، خود یکی از علائم هشداردهنده ابتلا به سرطان است. شرایط دیگر که 
خطر ابتلا به لخته شدن خون را بالا می برند، بیماری های التهابی مانند دیابت، 

بیماری های التهابی روده مانند کرون یا کولیت هستند.

یک فوق تخصص ریه :

آمبولی ریوی چیست و چه علائمی دارد؟
یک فوق تخصص ریه گفت: آمبولی به دلیل لخته خونی اتفاق می افتد که 

معمولا از پاها حرکت کرده و به سمت عروق ریوی حرکت می کند.
عاطفه فخاریان درباره آمبولی ریه و علائم آن گفت: لخته خونی که معمولا از پاها 
حرکت کرده و در مسیر جریان خون قرار می گیرد وارد عروق ریوی می شود و در 
جایی قرار می گیرد که باعث اختلال در تبادل اکسیژن و دی اکسید کربن شده و 
آمبولی ایجاد می کند. علائم آمبولی بستگی به اندازه رگ دارد. اگر رگ بزرگ ریه 
درگیر شود علائم آن به طور تنگی نفس شدید، احساسا سنگینی و درد شدید در 
قفسه سینه و افت فشار خون نمایان شود. اما اگر این لخته در رگ های انتهایی ریه 
قرار داشته  و ریز باشد می تواند موجب درد تیزی در کناره های قفسه سینه شده و 
لخته خونی در خلط ایجاد کند اما نفس تنگی خیلی شدید ندارد. پس لخته هایی 
که می توانند باعث عواقب ناگوار برای فرد شوند لخته هایی هستند که در رگ های 

بزرگ ریوی قرار می گیرند. 
دانشیار دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی عواملی همچون سیگار کشیدن، 
بیماری های قلبی و کلیوی و دیابت، دراز کشیدن برای مدت های طولای در بستر 
در ابتلا به آمبولی بسیار تاثر گذار دانست و افزود: بیماری های مزمن بدخیم هم 
شانس لختگی خون را بالا می برند. در حال حاضر افرادی که مبتلا به کووید 
19 خیلی شدید می شوند و در بیمارستان بستری هستند هم می توانند دچار 
لختگی خون و آمبولی ریه شوند. فخاریان فوق تخصص ریه کشورمان در راستای 
پیشگیری از آمبولی ریه گفت: افرادی مثل رانندگان که مجبورند ساعت های 
طولانی پای خود را آویزان نگه دارند باید جوراب های ضد انعقاد خون بپوشند و 
یا در مواردی باید از داروهای ضد انعقاد خون استفاده کرد. اگر چه کنترل بیماری 
زمینه ای می تواند احتمال آمبولی را کاهش دهد. وی خاطرنشان کرد: خلط 
خونی می تواند به دلیل مشکل در مجاری تنفسی بالایی)بینی، حلق و حنجره( یا 

ریه باشد و یا حتی مربوط به مجاری گوارشی باشد که معاینه پزشک را می طلبد.

یک فوق متخصص قرنیه :
چطور متوجه شویم دچار »قوز قرنیه« شدیم؟

یک فوق متخصص قرنیه با بیان اینکه قوز قرنیه بیماری است که آستیگمات 
نامنظم ناشی از نازکی قرنیه است،گفت: افرادی که قوز قرنیه دارند، حتما به چشم 

پزشک مراجعه کنند و با یک جراحی ساده مانع از پیشرفت آن شوند.
محمد جعفر قائم پناه درباره »بیماری قوز قرنیه«با بیان اینکه نازکی قرنیه توسط 
متخصص با استفاده از قطره ریبوفلاوین به همراه اشعه ماوراء بنفش متوقف 
می شود،گفت: افرادی که در خانواده قوز قرنیه دارند، حتما به چشم پزشک 

مراجعه کنند و با یک جراحی ساده مانع از پیشرفت آن شوند.
قائم پناه درباره راه های درمانی افرادی که قوز قرنیه در آنها پیشرفت کرده است، 
اظهار داشت: این بیماری باید متوقف شود. استفاده از عینک در مرحله اول و 
پس از آن لنز تماسی، رینگ، لنز داخل چشمی و در نهایت پیوند قرنیه از راه های 

مختلف درمان این بیماری است.
این فوق تخصص قرنیه به افرادی که قوز قرنیه دارند،گفت:خوشبختانه این 
که  بیماری  این  نمی شود.  کوری  باعث  هیچگاه  و  نیست  خطرناک  بیماری 

آستیگمات نامنظم ناشی از نازکی قرنیه است، درمان دارد.
وی با بیان اینکه آب مروارید ناشی از سن پیشگیری ندارد، خاطرنشان کرد: 
افرادی همچون کشاورزان و کارگران در نور زیاد آفتاب باید از کلاه لبه دار و عینک 
محافظ استفاده کنند. باید از ضربه به سر و صورت جلوگیری کرد، از مصرف 
داروهای کورتونی به صورت خودسرانه دوری کرد. در نهایت برای پیرچشمی 

بهترین راه استفاده از عینک پیرچشمی است.

بر اساس مطالعات دانشمندان آمریکایی از 50 درصد کل 
مرگ و میرهای ناشی از حمله قلبی، می توان با تغییرات 

کوچک در رژیم غذایی پیشگیری کرد. 
بر اساس مطالعات دانشمندان آمریکایی از 50 درصد کل 
مرگ و میرهای ناشی از حمله قلبی، می توان با تغییرات 

کوچک در رژیم غذایی پیشگیری کرد.
سلامت قلب خود را در دستانتان قرار دهید و با اضافه 
کردن 10 گزینه غذایی موثر به رژیم روزانه خود، سن قلب تان 

را پایین بیاورید و به جوان ماندن آن کمک کنید:
پیاز قرمز: منبع مهمی از فیبر خوراکی، ویتامین  های ب 
۶ و ث، اسید فولیک، منگنز، پتاسیم، مس و فسفر است. 
پیاز قرمز برای قلب مفید است و به پیشگیری از بیماری قلبی 
کمک می  کند. استفاده مداوم از پیاز در رژیم غذایی باعث 
کاهش سطح کلسترول و فشار خون بالا می  شود. مصرف 
پیاز خطر حمله قلبی را کاهش و کلسترول خوب را افزایش 
می  دهد. به علاوه خوردن منظم پیاز، خطر لخته شدن خون 

را در بیماران قلبی کاهش می  دهد.
سیر:   بیمارانی که سابقه ابتلا به بیماری ترومبوز )تشکیل 
لخته خونی در عروق یا قلب( را دارند، باید بدانند که سیر می 
 تواند تاثیر اندک، اما مهم روی تجمع پلاکت  ها داشته باشد. 
مصرف سیر در کاهش سطح کلسترول خون و فشار خون 

نقش اساسی  دارد.
چربی  محتوای  بر  علاوه  زمینی  بادام  زمینی:  بادام 
ویتامین نظیر  مواد مغذی  مونواشباع نشده، حاوی سایر 
E، فولات، پروتئین و منگنز است که همگی موجب بهبود 

سلامت قلب می شوند.
سیب زمینی شیرین: این نوع سیب زمینی با فیبر و مواد 
مغذی دیگری بارگذاری شده که همگی به شما کمک می 

کنند چربی بسوزانید. مواد مغذی موجود در سیب زمینی 
شیرین به نام کاروتنوئیدها؛ آنتی اکسیدان هایی هستند که 
سطح قند خون و مقاومت به انسولین را پایین می آورند. این 
یعنی شما کمتر در معرض ابتلا به دیابت قرار می گیرید و در 

نتیجه سلامت قلب تان را بیشتر تضمین می کنید.
بذر کتان: فقط یک قاشق غذا خوری از این دانه های فوق 
العاده قدرتمند تقریبا 3 گرم فیبر و 55 کالری دارند. دانه 
های کتان ثروتمندترین منابع حاوی امگا 3 هستند که به 
کاهش التهاب در بدن کمک می کنند و منجر به جلوگیری از 
تغییرات خلقی می شوند. مصرف دانه های کتان عاملی موثر 
برای جلوگیری از بیماری های قلبی و دیابت است. ضمن 
این که منجر به افزایش کلسترول خوب یا همان اچ دی ال 

می شود.
گردو: سرشار از آنتی اکسیدان ها و اسیدهای چرب امگا 
3 است که به طور قابل توجهی خطر ابتلا به بیماری های 
قلبی را کاهش می دهد. تنها مصرف یک اونس گردو برای 
بیشتر از 5 بار در هفته خطر ابتلا به بیماری های قلبی را تا 

40 درصد کاهش می دهد.
آمریکایی ها گوجه  گوجه فرنگی: محققان می گویند 
فرنگی و محصولات آن را بیشتر از سایر سبزیجات غیر نشاسته 
ای مصرف می کنند و این خبر خوبی است زیرا گوجه فرنگی 
منبع غنی از آنتی اکسیدانی به نام لیکوپن است. ده ها 
مطالعه نشان داده اند که بین مصرف منظم گوجه فرنگی و 
کاهش خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی، آسیب های 

پوستی و برخی سرطان ها رابطه مستقیم وجود دارد.
بادام: اضافه کردن بادام به رژیم غذایی منجر به کاهش 
سطوح کلسترول ال دی ال یا کلسترول بد می شود و از 
تشکیل پلاک در عروق و خطر ابتلا به حمله قلبی تا حد 
نشان  بالینی  کند. مطالعات  زیادی جلوگیری می  بسیار 
می دهد که مصرف بادام همچنین خطر ابتلا به مقاومت 
به انسولین و دیابت را نیز کاهش می دهد و منجر به بهبود 
حساسیت به انسولین می شود. علاوه بر این، مصرف بادام 
راهی برای کاهش وزن است. در یک مطالعه نشان داده شد 
که اضافه کردن ۸4 گرم یا حدود سه اونس بادام روزانه به 
رژیم غذایی، منجر به کاهش 14 درصدی دور کمر می شود 
و از چاقی شکمی نیز می کاهد. بین مصرف بادام و کاهش 

التهاب بدن نیز رابطه مستقیم وجود دارد.
پسته: اضافه کردن این آجیل به رژیم غذایی دارای مزایای 
بالقوه برای قلب است. در افراد مبتلا به دیابت، مصرف پسته 
باعث کاهش کلسترول تام و کلسترول ال دی ال یعنی دو 
فاکتور خطر ابتلا به بیماری های قلبی می شود. مصرف 
به  قلب  پاسخ  سرعت  بهبود  با  پسته  گرم  تا 10  روزانه ۶ 
استرس، کاهش فشار خون، و بهبود عملکرد قلب می شود.

خطر  با  بالا  تام  کلسترول  به  مبتلا  افراد  تیره:  شکلات 
افزایش ال دی ال یا لیپوپروتئین با چگالی کم مواجه هستند 
و خطر ابتلا به بیماری های قلبی به ویژه آترواسکلروز و حمله 
قلبی کرونر در آنها بیشتر است. فلاوانول موجود در شکلات 
دستگاه  مسیر  در  کلسترول  جذب  کاهش  به  منجر  تیره 
گوارش و همچنین سنتز کلسترول ال دی ال می شود. 
مصرف این شکلات با افزایش لیپوپروتئین با چگالی بالا یا 
اچ دی ال نیز در ارتباط است؛ یعنی کلسترولی که منجر به 

محافظت در برابر بیماری های قلبی می شود.

1۰ گزینه غذایی قلب را جوان نگه می دارند

در سالهای اخیر به علت افزایش نرخ ابتلا به چاقی و سایر عوامل پرخطر در زندگی، 
شانس ابتلای زنان به سنگ کلیه افزایش یافته و این در حالی است که این عارضه بیشتر 

مردان را درگیر خود می کرده است. 
در سالهای اخیر به علت افزایش نرخ ابتلا به چاقی و سایر عوامل پرخطر در زندگی، 
شانس ابتلای زنان به سنگ کلیه افزایش یافته و این در حالی است که این عارضه بیشتر 

مردان را درگیر خود می کرده است.
سنگ کلیه زمانی ایجاد می شود که مواد معدنی مانند کلسیم، اگزالات و فسفات در 
مجاری کلیه متمرکز و به کریستال تبدیل می شوند. اگر می خواهید از تشکیل این سنگ 
ها پیشگیری کنید، باید از علل ابتلا به این سنگ ها آگاه باشید. در اینجا 10 علت شگفت 

انگیز که خطر ابتلا به این عارضه را تشدید می کنند، معرفی شده است:
ژنتیک: در برخی از افراد، بدن به دلایل ژنتیکی قادر به جذب اگزالات نیست و این 
افراد حتی اگر سبک زندگی سالمی هم داشته باشند، در معرض خطر ابتلا به سنگ کلیه 

هستند.
مصرف نوشابه: اگر فکر می کنید نوشیدن نوشابه ها به هضم موثر غذا کمک می کند، 

در اشتباهید. بر اساس تحقیقات فروکتوز موجود در این نوشیدنی ها باعث افزایش خطر 
ابتلا به سنگ کلیه می شود. مصرف روزانه یک قوطی نوشابه خطر ابتلا به سنگ کلیه را 

تا 23 درصد افزایش می دهد.
خوردن بیش از حد گوشت: این روند باعث افزایش اسید اوریک بدن شده و خطر ابتلا 
به سنگ کلیه را بالا می برد. کسانی که گیاه خوار هستند یا بیشتر ماهی می خورند، 30 

تا 50 درصد کمتر در معرض خطر این عارضه هستند.
مصرف بیش از حد مکمل های ویتامین سی: بر اساس مطالعات اخیر، مکمل های 
ویتامین سی عامل ابتلا به سنگ کلیه هستند. کسانی که بیش از 7 مکمل ویتامین سی 
در هفته دریافت می کنند، بیشتر در معرض ابتلا به این عارضه هستند. دلیلش هم این 
است که ویتامین سی در فرم اگزالات دفع می شود و می تواند در مجاری کلیوی به سنگ 
تبدیل گردد. البته هیچ ارتباطی بین غذاهای طبیعی سرشار از این ویتامین و ابتلا به 

سنگ کلیه وجود ندارد.
عدم دریافت کافی مرکبات: مرکبات حاوی سیترات هستند؛ ترکیباتی که خطر ابتلا به 
سنگ کلیه را کاهش می دهند. افزایش لیمو به آب آشامیدنی، راهی آسان برای پیشگیری 

از ابتلا به سنگ کلیه است.
تغییرات اقلیمی: افزایش دمای روزانه در شهرهای مختلف، خطر ابتلا به سنگ های 

کلیوی را افزایش می دهد.
مصرف کم کلسیم: تصور اکثر مردم این است که کاهش مصرف کلسیم باعث کاهش 
خطر ابتلا به سنگ های کلیوی می شود. این فرض اشتباه است چون بنا به نتایج 

تحقیقات، افرادی که رژیم های کم کلسیم دارند، بیشتر به سنگ کلیه مبتلا می شوند.
خوردن بیش از حد سبزیجات تیره رنگ: این سبزیجات سرشار از اگزالات هستند 
و همانطور که گفته شد، این ماده خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش می دهد. اگر سابقه 

ابتلا به سنگ کلیه را دارید، این سبزیجات را کمتر مصرف کنید.
کم آبی بدن: ننوشیدن کافی آب خطر ابتلا به سنگ کلیه را افزایش می دهد. اطمینان 

حاصل کنید که حداقل 2 لیتر مایعات را در طول شبانه روز مصرف می کنید.
مصرف زیاد نمک: مصرف نمک به میزان زیاد باعث افزایش مقدار کلسیم دفع شده 
توسط کلیه می شد و خطر ابتلا به سنگ کلیه را تشدید می کند. اکثر نمک مصرفی ما در 

غذاهای فراوری شه پنهان است.

1۰ عاملی که تصور نمی کنید عامل ابتلا به سنگ کلیه باشند 
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آیا تا به حال هیچ وقت به این موضوع فکر کرده اید که در طول تعطیلات 
ممکن است افسرده شوید؟ تعجب نکنید! چنین عارضه ای وجود دارد. 
هرچه تعطیلات طولانی تر و سوت و کورتر باشد، احتمال ابتلا به افسردگی 
نیز بیشتر است. این بی حوصلگی معمولًا ناشی از بی برنامگی و به هم 
خوردن روال عادی زندگی است. نوروز امسال، بازهم باید در خانه بمانیم. 
رفت  و  آمد ممنوع است و برای بعضی افراد، تعطیلات، 13 روز کامل است. 
بنابراین احتمال اینکه به افسردگی تعطیلات دچار شوند، بیشتر است. 
به نظر شما، آیا راهکاری برای جلوگیری از ابتلا به افسردگی تعطیلات 
وجود دارد؟ بله. وجود دارد و در اینجا قرار است درباره آن بدانیم. زندگی 
»دگرگون« می شود. این همه ماجرای تعطیلات و تبعات ناشی از آن مانند 
افسردگی، استرس، کسلی و خستگی روانی و جسمانی  است. بر اساس 
عاملی  را  تعطیلات  افراد،  درصد  آمریکا، 80  روانی  بهداشت  مرکز  آمار 
برای استرس و اضطراب عنوان کرده اند. از سوی دیگر، تعطیلات هرچه 
طولانی تر شوند، به فرایندی آزاردهنده تر تبدیل می شوند. این مسأله چه 
برای آنهایی که کارمند نیستند و در منزل هستند و چه برای آنهایی که 
کار بیرون از منزل دارند، مطرح است؛ به این دلیل که شرایط زندگی هر 
دو گروه تغییر می کند. شاید بهترین کار برای جلوگیری از ابتلا به تبعات 
منفی تعطیلات، برنامه ریزی و به دست گرفتن اختیار خود است؛ اما به چه 

شکل؟
از متوسط خارج شوید

در طول تعطیلات، خواب و بیداری، صرف وعده های غذایی، ورزش، 
خرید و... در حد متوسط و غیرعادی است. نخستین کار این است که در 
طول این ایام، این کارها را از حالت معلق و غیرعادی، درآورید. برای مثال، 
اگر همیشه ساعت هفت از خواب بیدار می شدید، در طول تعطیلات 
از خواب بیدار شوید. در واقع برای خود »زمان  حداکثر ساعت هشت 

جدید« تعریف کنید و »زمان باز« برای هر کاری در نظر نگیرید.
از دورهمی  خارج شوید

نوروز امسال علاوه بر اینکه باید در خانه بمانیم؛ نباید دید و بازدید هم 
برویم. بنابراین در این ایام بخشی از اجبار به دیدن افرادی تکراری در بازه 
زمانی مشخص وجود ندارد، اما اینکه همه افراد خانواده - که هر کدام برنامه 
و سلیقه خاص خود را دارند- همیشه و هر ساعت همراه هم باشند، به نوعی 
استرس زاست. بنابراین حتماً در طول روز، ساعت هایی را به خلوت خود 
رفته و کارهایی را به تنهایی انجام دهید. همه ما به خلوت و سکوت نیاز 

داریم تا جسم و روان خود را بازسازی کنیم.
تحول، استرس زاست

ما ایرانی ها قبل از نوروز، رسم خانه تکانی، خرید و... داریم. همه اینها 
»تغییر« محسوب می شوند و تغییر همیشه با استرس و اضطراب همراه 
است. ورود به فصل تازه نیز استرسی مضاعف به دنبال خود دارد. در حال 
حاضر، کرونا و هراس از ابتلا به این ویروس، استرسی مضاعف ایجاد کرده 
است. بنابراین سعی کنید هر کاری که برای شما استرس زاست را انجام 
نداده و آن را به زمانی که حوصله و فرصت آن را دارید، موکول کنید. در نظر 
داشته باشید در این ایام ضرورت و اجباری به انجام هیچ کاری وجود ندارد.

هر روز برنامه ریزی کنید
پیش از شروع تعطیلات، برای هر روز برنامه ریزی کنید. اگر این کار شما 
را دچار اضطراب می کند، برای روز بعد، همان روز برنامه ریزی کنید، اما 
هیچ روزی را بدون برنامه ریزی طی نکنید. برای اینکه دچار استرس نشوید، 
زمان را کمی  برای خود آزاد بگذارید. در این برنامه ساعات خلوت، ورزش، 
مطالعه، خرید و بیرون رفتن از منزل و... را بگنجانید تا برنامه شما متنوع 

شود.
خوردن و خوابیدن را کنترل کنید

دو کاری که می تواند باعث استرس و اضطراب شود، خوردن بیش از 
از سوی دیگر، بی حوصلگی  روز است.  ریزه خواری در طول  یا  و  اندازه 
می تواند خواب آلودگی و خواب در زمان غیرعادی را به دنبال داشته باشد. 
بنابراین روی اندازه و میزان خوردن و خوابیدن خود کنترل داشته باشید. در 

نظر داشته باشید اضافه وزن، یکی از دلایل افسردگی در تعطیلات است.
خرید را کنترل کنید

و اضطراب است. در  از راهکارهای کنترل استرس  خرید کردن یکی 
طول تعطیلات، وقت آزاد و استرس، هر دو عاملی برای خرید بیش از 
اندازه است. کاهش بی رویه برداشت از حساب بانکی در این شرایط خاص 
اقتصادی و کرونایی؛ باعث تشدید استرس می شود. برای جلوگیری از 
خرید بیش از اندازه، مقدار کمی  پول در یکی از کارت های بانکی خود 
نگهداری کنید و فقط همان کارت را هنگام خرید همراه خود ببرید تا بیش 

از اندازه خرید نکنید.
در اولویت باشید

برای انجام هر کار یا برنامه ای، خود را در اولویت قرار دهید. هیچ کس 
مهمتر از خود شما نیست. بنابراین سعی کنید برنامه ها را با محور قرار دادن 
خود هماهنگ کنید؛ حتی در ارتباط با خانواده؛ قرار نیست همه افراد در 

همه برنامه ها و هر روز آماده باشند. الزام به هر کاری، خود استرس زاست.
تمرین تنفس انجام دهید

یکی از راهکارهای کنترل استرس، تمرین تنفس است. سعی کنید هر 
روز به مدت 20 دقیقه، 10 دقیقه صبح و 10 دقیقه عصر- تمرین تنفس 
انجام دهید. این تمرین  باعث کاهش و کنترل استرس و اضطراب می شود.

از این موارد دوری کنید
بعضی از کارها یا رفتارها باعث تشدید استرس می شود. از این موارد دور 

باشید:
1. حضور دائمی: اگر قرار باشد برای هر برنامه ای و همیشه آماده باشید، 

خود را فراموش خواهید کرد و دچار استرس می شوید.
2. فضای مجازی: برای حضور در فضای مجازی، زمان مشخصی را 
تعریف کنید. گشت زدن بی هدف در این فضا، خود عامل اضطراب  است.

3. رها نکنید: هیچ روزی را بدون برنامه سپری نکنید؛ حتی اگر تصمیم 
گرفتید یک روز را کامل در رختخواب بگذرانید، تصمیم به این کار بگیرید 
و استراحت کنید. 4. در خانه نمانید: حتماً حداقل برای یک پیاده روی 
نیم ساعته تا سوپر و نانوایی محل، از خانه بیرون بروید. این کار باعث 

شکست زمان و گذشت سریع تر آن می شود.

نوروز با آرامشی مضاعف...

راهکارهای جلوگیری از افسردگی در تعطیلات

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم :

مردم هرچه بیشتر کمیته امداد را در 
خدمت به محرومان یاری کنند

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: با همین اعتمادی که به کمیته امداد 
از خود نشان دادند بازهم همت کنند و کمیته امداد را یاری کنند تا نیازمندان در رفاه 

بیشتری زندگی کنند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
قم با اشاره به اینکه هفته احسان و نیکوکاری اوج خدمات کمیته امداد و حضور مردم 
در صحنه انفاق و ایثار است گفت: امیدواریم همه ساله گزارش دلگرم کننده شمارا 

بشنویم و برای موفقیت شما دعا کنیم.
وی با بیان اینکه کمیته امداد درخت پربرکت، ریشه دار و دارای برکات فراوانی است 
افزود: خوشا به حال شما که زمینه امور خیر را برای مردم فراهم می کنید تا از رهگذر 

همین نهاد بتوانند برای آخرتشان توشه بردارند.
این استاد حوزه آموزه های دینی درباره احسان و انفاق قبل از مرگ را خاطرنشان 
و اظهار کرد: اگر همه افرادی که تمکن مالی دارند یک حساب سرانگشتی داشته 
باشند می بینند که اگر خودشان برای آخرتشان ذخیره کنند بهتر از این است که به 
امید ورثه باشند. وی از رشد دو برابری مشارکت های مردمی در کمیته امداد استان 
قم ابراز خرسندی کرد و گفت: این افزایش کمک ها نشانه این است که مردم، کمیته 
امداد و کار آن را باور دارند و خدمات این نهاد مقدس را لمس کرده اند. رئیس جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم، به مسئولان کشور در خصوص فرصت سوزی خدمت به 
محرومان هشدار داد و تأکید کرد: اگر در جامعه و بین مردم و مسئولان اعتمادسوزی 
ایجاد شود فاجعه رخ خواهد داد و دشمنان دین و انقلاب از این فرصت برای ضربه 
زدن به اسلام و انقلاب هستند بهره برداری خواهند کرد. وی با تأکید بر اینکه طبق 
نظر مبارک امام راحل باید اخبار خدمت به مردم و افراد بی بضاعت اطلاع رسانی شود 
گفت: هر چه می توانید اخبار خدمات خود را به مردم برسانید تا دشمنان اسلام و 
انقلاب در اهداف خود ناکام شوند. آیت الله حسینی بوشهری تصریح کرد: من به 
خود می بالم که در شهری زندگی می کنم که خیران آن، آنان به برکت وجود مراجع 
تقلید و حوزه های علمیه دستگیر محرومان هستند. عضو مجلس خبرگان رهبری 
ضمن قدردانی از خدمات قابل قبول کمیته امداد در شرایط کرونا برای کاهش 
سختی ها و دردهای مردم گفت: بیش از گذشته و با همه توان به خدمات خود ادامه 
بدهید. وی مهارت آموزی فرزندان مورد حمایت این نهاد را برای تأمین نیروی کار 
مشاغل فنی و صنعتی در آینده ضروری خواند و تأکید کرد: از تجربه افراد کارآفرین 
بهره بگیرید تا فضای کشور به کار و تولید تبدیل شود.  آیت الله حسینی بوشهری در 
پایان به مردم شریف استان قم توصیه کرد: با همین اعتمادی که به کمیته امداد از 
خود نشان دادند بازهم همت کنند و کمیته امداد را یاری کنند تا نیازمندان در رفاه 

بیشتری زندگی کنند.
 

رییس اداره عمومی و تدارکات دانشگاه قم :

محصولات کشاورزی در دانشگاه قم 
تولید می شود

رییس اداره عمومی و تدارکات دانشگاه قم، گفت: به منظور استفاده هرچه بهتر 
از سطح سبز دانشگاه قم، محصولات کشاورزی به دو صورت خام و صنایع تبدیلی 
در آن تولید می شود.  شهرام یزدی فر بیان کرد: فضای سبز دانشگاه قم 30 هکتار 
ازمساحت 140 هکتاری دانشگاه را در بر گرفته که این فضا شامل گیاهان مثمر، 
غیر مثمر، گیاهان گلخانه ای و زمین چمن ورزشی است. وی ادامه داد: همچنین 
گیاهان مثمر 7.7 هکتار از مساحت کل فضای سبز دانشگاه قم را در برگرفته است که 
شامل 4/5 هکتار باغ انار، 1/5 هکتار زیتون،هفت هزار متر مربع پسته و چهار هکتار 
گل محمدی می شود.  رییس اداره عمومی و تدارکات دانشکاه قم افزود: گیاهان غیر 
مثمر نیز مساحتی به اندازه 22/3 هکتار از فضای سبز دانشگاه قم را در برگرفته که 
شامل مواردی از قبیل کاج، سرو، زیتون تلخ، گیاهان پوششی و پرچینی، گل های 
فصلی ، چمن است. یزدی فر گفت: از جمله وظایف گلخانه و خزانه  دانشگاه قم 
می توان تامین کلیه  گل های فصلی باغچه ها، قلمه زنی و تکثیر درختان مثمر و غیر 
مثمر، گیاهان آپارتمانی جهت فروش، ایجاد محیطی شاداب در ساختمان اداری، 

دفاتر کارمندان و خوابگاه ها و نیز تولید گیاهان دارویی را نام برد.
استفاده از سیستم آبیاری تحت فشار

آبیاری فضای سبز دانشگاه قم و صرفه جویی در مصرف  وی اضافه کرد: برای 
آب، دانشگاه تدابیری از جمله اجرا و استفاده از سیستم آبیاری تحت فشار در 90 
درصد محوطه ی فضای سبز، کاشت گیاهان مقاوم به کم آبی و متناسب با شرایط 
محیطی منطقه، احداث تصفیه خانه فاضلاب شهری در دانشگاه و استفاده و تامین 
70 درصدی آبیاری فضای سبز از این قسمت را در پیش گرفته است. وی افزود: از 
محصولات فضای سبز دانشگاه قم می توان به گل محمدی به صورت تر و خشک، 
گلاب، انار، رب انار، انجیر، زیتون، روغن زیتون و گیاهان دارویی اشاره کرد که هم 
به صورت خام و هم به صورت صنایع تبدیلی تولید می شود و به فروش دانشگاهیان 
و عموم مردم می رسد. یزدی فرادامه داد: تعداد 33 نفر در بخش فضای سبز دانشگاه 
قم مشغول به کار هستند و دانشگاه تصمیم دارد در سال آینده با همت این کارکنان 
محصولات دیگری نظیر پسته و توت را تولید و به بازار عرضه کند. وی در پایان تصریح 
کرد: برنامه های کشت کامل محوطه ی مرکزی دانشگاه قم به وسعت 10 هکتار، 
توسعه  فضای سبز در محوطه مجتمع امام خامنه ای و خوابگاه معصومیه و همچنین 
اجرای طرح های مربوط به زیباسازی محیط دانشگاه از جمله کارهایی است که در 
آینده ای نزدیک در محوطه دانشگاه قم اجرا خواهد شد. نزدیک به 14 هزار تن در 
بخش کشاورزی قم فعالیت می کنند؛ میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم 

در سال برابر ۸05 هزار تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم هشدارداد:
تاب آوری نظام سلامت به مخاطره افتاده است

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در قم هشدار داد؛ 
آی سی یو بیمارستان ها کاملا پر شده و برخی بیماران خدمات ویژه را در اتاق های 
معمولی می گیرند ، تاب آوری نظام سلامت به مخاطره افتاده و باید همه مدیریت 
کنیم که این بحران رفع شود. محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به 
آخرین وضعیت کرونا در استان اظهار داشت: طی روز قبل شاهد یک پیک بزرگی در 
مورد کرونا در قم بودیم که بسیار ما را نگران کرد و در یک روز 120 نفر از همشهریان 
قمی بستری شدند که آمار غیرقابل تصور و نگران کننده است. رئیس دانشگاه علوم 
پزشکی قم بیان کرد: تمام تجمعات باید تعطیل شوند و باز هم تکرار می کنیم مخالف 
برگزاری هرگونه تجمع حتی در اماکن باز هستیم. قدیر ادامه داد: پیشنهاد یک هفته 
تعطیلی صنوف پرخطر بر اساس دستورالعمل ستاد ملی به منظور حداقل رساندن 
چرخش ویروس را در استان داریم و امیدواریم مسئولان استان در این خصوص 
همکاری لازم را داشته باشند. وی خاطرنشان کرد: دو بیمارستان کامکار و فرقانی 
کاملًا به بیماران کرونایی اختصاص داده شده است و  بیمارستان امیرالمومنین)ع( 
نیز در اختیار بیماران کرونایی می باشد، بیمارستان امام رضا علیه السلام نیز در 

آمادگی کامل به سر برده تا در صورت نیاز به بستری بیماران کرونایی، فعال شود.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

جانمایی واحدهای مسکونی طرح اقدام 
ملی فرهنگیان 

ملی  اقدام  طرح  مسکونی  واحدهای  گفت:  قم  استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
فرهنگیان قم در اراضی 27 هکتاری روبروی دانشگاه آزاد پردیسان احداث می شود. 
به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی قم، حسن صبوری بیان 
داشت:سال گذشته تفاهم نامه ای مابین وزارت راه و شهرسازی و وزارت آموزش و پرورش 
منعقد شد که براساس آن، استان ها می بایست اراضی مورد نیاز برای تامین مسکن در 
طرح اقدام ملی را تامین نمایند. وی افزود: براین اساس بخشی از اراضی 27 هکتاری 
در بلوار دانشگاه پردیسان قم برای این امر اختصاص یافته است. صبوری توضیح داد: 
واحدهای مسکونی در این اراضی توسط ستاد اجرایی فرمان امام)ره( و با فناوری نوین 

قالب تونلی که دارای سرعت اجرایی بالا و هزینه کمتر است احداث خواهد شد.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم خبرداد؛

خودکفایی قم در تولید جدول  های شهری
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با اشاره به افزایش و نوسانات 

قیمت در سال 99 از خودکفایی قم در تولید جدول های شهری خبر داد.
واگذاری معدن شهید مولوی در  به  اشاره  با  امامی  ابوالفضل میریک  سید 
شهر  زیرسازی  مصالح  تأمین  و  شهرداری  مدیران  باهمت  گذشته  سال های 
به وسیله آن اظهار کرد: در ماه های اخیر چالشی میان بخش خصوصی و صنایع 
و معادن به وجود آمد که طبق مکاتبات صورت گرفته از سوی  سازمان بازرسی، 
تفاهم نامه  ای میان سازمان صنایع و معادن، توسعه عمران و سازمان بازرسی 
منعقد شد که الزام به واگذاری معادن به بخش شهرداری کرده است. او با اشاره به  
افزایش و نوسانات قیمت در سال 99 از خودکفایی قم در تولید جدول های شهری 
خبر داد و  افزود: عمده جداول ازنظر کیفی و کمی هم پای شرکت های حرفه ای 
است که عمده جدول گذاری های پروژه های عمرانی بزرگ توسط یک کارگاه 
انجام می شود. میریک امامی با تأکید بر درخواست قیمت های گزاف پیمانکاران 
از شهرداری ابراز کرد: کارگاه تولید بتن در حال انجام فعالیت است که امسال در 

بحث ساخت بتن برای جداول شهری سایز 50 و ۶0 در نظر گرفته شده است.
او  الحاق یکی از معادن را به شهرداری مورد تأکید قرار داد و اظهارکرد: بودجه 
تخصیص داده شده به پروژه حضرت ولی عصر )عج( در پروژه های معاملات 
عمرانی، امسال  بالغ بر 4۶ میلیارد تومان بود که به عنوان یکی از شاخص ترین 
پروژه های استان به مرحله ظهور رسیده است. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم ادامه داد: امسال بودجه مصوب ما  مبلغ 150 میلیارد تومان بود که 
این مبلغ را با درخواست افزایش بودجه به 170 میلیارد تومان رساندیم؛ همچنین 
پیش بینی بودجه در سال جدید بالغ بر 230 میلیارد تومان است که 53 درصد 
نسبت به 150 میلیارد تومان و 33 درصد نسبت به 170 میلیارد تومان شاهد 
افزایش هستیم. میریک امامی با تأکید برافزایش قیمت میل گرد و قیر نسبت به 
پارسال تصریح کرد: در سال 9۸ قیمت هر تن قیر 2 میلیون و 700 هزار تومان بود 

درحالی که امسال این قیمت به ۶ میلیون تومان افزایش یافته است.
  

رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم :

همه نانوایان استان قم تست کرونا می دهند
رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم از آغاز انجام تست رپید کرونا برای همه 
نانوایان استان و همچنین تشدید بازرسی های ایام پایانی سال و ایام نوروز سال 

1400 خبر داد.
حسن احمدلو با اشاره به فرا رسیدن ایام پایانی سال جاری و ضرورت تأمین 
همزمان معیشت مردم و رعایت بهداشت و سلامت عمومی در شرایط کرونایی 
اظهار کرد: برخی شلوغی ها و ازدحام ها در ایام پایانی هر سال اجتناب ناپذیر 
است، اما امیدواریم که هم استان های عزیز برای جلوگیری از ورود به پیک 
بعدی کرونا، درخواست مسؤولان استان را برای رعایت هرچه بیشتر شیوه نامه 
های بهداشتی اجابت کنند.  وی افزود: البته تلاش همه مسؤولان استان بویژه 
مسؤولان هماهنگی امور اقتصادی، سازمان صمت و همچنین اصناف و اتحادیه 
ها آن است که با توجه به ممنوعیت برگزاری نمایشگاه های بهاره، فروش فوق 
العاده را با اتخاذ تدابیری بویژه رعایت شیوه نامه های بهداشتی در دستور کار 
داشته باشند. رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم همچنین به آغاز تشدید بازرسی 
های اصناف و اتحادیه ها از بیستم بهمن ماه سال جاری اشاره کرد و گفت: این 

تشدید بازرسی ها تا پایان سال و روزهای آغازین سال آینده ادامه دارد.
احمدلو در عین حال به لزوم رعایت شیوه نامه های بهداشتی در همه اصناف 
بویژه نانوایی ها و اصنافی که با تأمین مایحتاج مردم سر و کار دارند توجه داد و 
اذعان کرد: چند روزی است که انجام تست رپید کرونا از همه نانوایان استان آغاز 
شده و این طرح ادامه خواهد یافت. رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم در پایان از 
همه مردم و مسؤولان خواست تا با همیاری و همکاری هرچه بیشتر در ایام پایانی 
سال و همچنین آغاز سال جدید، ضمن کمک به تأمین معیشت مردم در شب 

عید، از بروز پیک بعدی بیماری کرونا در استان نیز جلوگیری کنند.
  

رئیس اوقاف ناحیه دو قم  مطرح کرد؛

هزینه ۳ میلیارد تومانی برای بهسازی
 بقاع متبرکه سلفچگان

حجت الاسلام جمشیدپور رئیس اوقاف ناحیه دو قم گفت: 3 میلیارد تومان 
اعتبار برای انجام طرح  های عمرانی بقاع متبرکه سلفچگان هزینه شده است.

حجت الاسلام رحمت جمشیدپور در جریان بازدید فرماندار قم و امام جمعه 
سلفچگان از آستان مقدس امامزاده عباس )ع( روستای جنداب اظهار کرد: 
بقاع  و  قم  دو شهرستان  ناحیه  در سطح  اخیر  دو سال  اقدامات مهمی طی 
متبرکه بخش سلفچگان انجام شده است.  او افزود: طی این مدت 3 میلیارد 
تومان در بخش مرمت و بهسازی بقاع متبرکه سلفچگان هزینه شده که شامل 
ساخت تربت خانه، شبستان و ... بوده است.  رئیس اوقاف و امور خیریه ناحیه 
دو شهرستان قم با بیان این که امسال  اداره کل اوقاف قم  طرح های مختلف 
اجتماعی را اجرایی کرده است، گفت: تاکنون 19 میلیارد تومان برای اجرای 
طرح های ویزیت و داروی رایگان و تهیه و توزیع بسته های معیشتی هزینه شده 
است.   او ادامه داد: پنج هکتار از زمین های اطراف آستان مقدس امامزاده عباس 
)ع( روستای جنداب برای احداث بوستان ولایت در نظر گرفته شد که به زودی و 
با حضور خیران، اعضای شورای اسلامی و دهیاری جنداب راه اندازی می شود.   
جمشیدپور همچنین از فرماندار قم خواست روستای جنداب هم مشمول طرح 
هادی شود تا بتوان از بودجه های دولتی برای توسعه و بهسازی بیشتر آستان 

مقدس امامزاده عباس )ع( استفاده کرد.
  

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم :

راه اندازی نخستین پروژه تامین
 زمین ایثارگران 

و  برنامه ریزی  با  گفت:  قم  استان  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  مدیرکل 
هماهنگی های صورت گرفته با مراجع ذیربط، پیش بینی می شود، تا پایان سال 
1400 نسبت به تأمین زمین ۸00 تا 1000 ایثارگر واجد شرایط از محل این 
پروژه اقدام شود. حجت الاسلام حسن هنرمند در حاشیه  بازدید از پروژه تأمین 
زمین ایثارگران و بازدید از کارگاه آماده سازی این پروژه بیان کرد: این پروژه پیرو 
تفاهم نامه مسکن و قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران راه اندازی شده است 
و تا پایان سال آینده تأمین زمین برای حدود یک هزار ایثارگر از محل این پروژه 
صورت خواهد گرفت. مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: با 
برنامه ریزی و هماهنگی های صورت گرفته با مراجع ذیربط، پیش بینی می شود، 
تا پایان سال 1400 نسبت به تأمین زمین ۸00 تا 1000 ایثارگر واجد شرایط 
از محل این پروژه اقدام شود.  حجت الاسلام هنرمند تأکید کرد: حل مشکل 
مسکن ایثارگران با همدلی و همکاری مسئولان استانی تحقق خواهد یافت و این 

پروژه آغاز این حرکت موثر خواهد بود.

 رئیس دانشگاه صنعتی قم خبرداد:

رتبه نخست دانشگاه صنعتی در اشتغال 
فارغ التحصیلان

دانشگاه صنعتی قم امسال توانست رتبه نخست اشتغال فارغ التحصیلان در 
بین دانشگاه های کشور به دست آورد.

 رئیس دانشگاه صنعتی قم اجرای طرح همیار صنعت و ایجاد زیرساخت های 
کارگاهی و آزمایشگاهی را از عوامل این موفقیت برشمرد و گفت: در طرح همیار 
صنعت، دانشجویان رشته های مختلف ضمن بازید از واحد های صنعتی و رصد 
با همکاری سایر دانشجویان رشته های  و عارضه های کارخانه ها،  مشکلات 

مختلف، نیاز های تحقیقاتی واحد های تولیدی را تامین می کنند.



 حدود 15 میلیون دانش آموز ایرانی بخشی از 1۶۸ 
میلیون دانش آموزی هستند که در یک سال گذشته 
در جهان امور تحصیلی خود را به  صورت غیرحضوری 
و خارج از مدرسه دنبال کرده اند. اینترنت و زیرساخت 
استمرار  پیش نیازهای  مهم ترین  از  یکی  ارتباطی 

آموزش مجازی است.
کرونا 1۶۸ میلیون دانش آموز در سرتاسر جهان را 
وادار کرده است که در فضایی به دور از آموزگاران و 
خارج از کلاس های مدرسه، تحصیلات خود را ادامه 
با  میلیون دانش آموز  نیز حدود 15  ایران  در  دهند. 
همه گیری کرونا با آموزش مجازی و آنلاین، برنامه های 
کنونی  شرایط  در  می کنند.  دنبال  را  خود  درسی 
زیرساخت های ارتباطی، اینترنت و موبایل در کنار دفتر 
و کتاب و لوازم التحریر به نیاز اساسی نظام آموزشی 
تبدیل شده است. بنابراین ضرورت نگاه ویژه مجلس 
شورای اسلامی به این موضوع، بیش از پیش مورد 

تاکید متولیان حوزه آموزش کشور است.
پوشش ۸۵ درصدی شبکه شاد

بر اساس آمارهایی که توسط مسئولان شبکه شاد 
 14 از  درصد   ۸5 گرفته،  قرار  ایرناپلاس  اختیار  در 
میلیون و 700 هزار دانش آموز کشور یعنی 12 میلیون 
و 700 هزار نفر برای بهره مندی از آموزش مجازی در 
شبکه شاد احراز هویت شده اند. بر این اساس حدود 
۶۸ درصد از دانش آموزان احراز هویت شده در هفته 
حداقل 5  و  بودند  فعال  اپلیکیشن  این  در  گذشته 
ساعت از برنامه آموزشی ارائه شده، استفاده کردند. 
همچنین 730 هزار آموزگار و بیش از 115 هزار مدیر 

نیز برنامه شاد احراز هویت شده اند.
دانش آموزان شاد در استان ها

در این مدت، ییشترین جمعیت دانش آموز فعال در 
کرمانشاه  قزوین،  سمنان،  مرکزی،  قم،  استان های 
جمعیت  کمترین  با  استان  پنج  و  بوده اند  البرز  و 
بوشهر،  استان های،  به ترتیب  فعال،  دانش آموز 
فارس، کهگیلویه و بویر احمد، هرمزگان و سیستان 
مصرفی  باند  پهنای  حداکثر  هستند.  بلوچستان  و 
برنامه شاد، 403 گیگابیت بر ثانیه است که در مقایسه 
ثیت  به  را  بیشتری  نیز رقم  پیام رسان ها  از  با برخی 
رسانده؛ 2۶ میلیارد پیام از ابتدای فعالیت برنامه شاد 

بین دانش آموزان وآموزگاران مبادله شده و 9 میلیارد 
فایل نیز در آن به اشتراک گذاشته شده؛ با استفاده 
از برنامه شاد امکان برگزاری تا ۸00 هزار کلاس درس 

زنده فراهم شده است.  
رایگان بودن اینترنت شاد مطابق با قانون 

اساسی  است
زیرساخت های  به  دسترسی  اهمیت  به  توجه  با 
ارتباطی و اینترنت در دریافت خدمات آموزشی، هزینه 

اینترنت به عاملی تعیین کننده تبدیل شده است.
سید حسن الحسینی، مشاور وزیر آموزش و پرورش و 
مسئول شبکه شاد در این رابطه به ایرناپلاس گفت: شاد 
از ابتدا رایگان بوده و فقط یک دوره اولیه که می توان 
با مشکلاتی روبرو  نام برد،  ابهام  از آن به عنوان دوره 
شد، اما پس از آن برای همه کاربران یعنی دانش آموز 
و آموزگار رایگان شد و اکنون نیز رایگان است. رایگان 
شدن اینترنت شاد موضوعی است که به همت دولت 
و با توجه به اصول قانون اساسی که بر آموزش رایگان 
تأکید دارد، اجرایی شده است. الحسینی ادامه داد: 
استفاده در  برای  اینترنت  ماندن  رایگان  بر  ما  تأکید 
برنامه شاد، به عنوان بستر اصلی آموزش عمومی در 
کشور است زیرا در غیر این صورت، به عدالت آموزشی 
لطمه خواهد خورد و با جمعیت قابل توحه بازماندگان 
از تحصیل روبرو خواهیم شد که شایسته کشورمان 
نیست.  مسئول شبکه شاد با تأکید بر هماهنگی وزارت 
آموزش و پرورش و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در فراهم کردن شرایط آموزش آنلاین و غیرحضوری 
توضیح داد: مجموعه دولت درباره اینترنت رایگان برای 
آموزش اتفاق نظر دارد تا دانش آموزان حتی در مناطق 
محروم بتوانند بدون دغدغه از مزایای آموزش در برنامه 

شاد برخوردار باشند.
نگاه مجلس به آموزش مجازی

آنلاین  آموزش  روی  پیش  مسیر  درباره  الحسینی 
به طور  و  مجازی  دنیای  به  ورود  گفت:  مجازی  و 
و  است  کشور  الزامات  از  مجازی  آموزش  مشخص، 
بخش  به  آموزشی،  جدید  پارادایم  در  موضوع  این 
تفکیک ناپذیر آموزش تبدیل شده است و حتی در 
شرایط پسا کرونا نیز ادامه خواهد یافت. وی افزود: 
زیرساخت های  زمینه  در  سرمایه گذاری  بنابراین 

ارتباطی یک ضرورت است و مجلس باید در این زمینه 
اهتمام کند و دید مثبت و بلندمدتی به فضای مجازی 
داشته باشد زیرا سرمایه گذاری در این حوزه به معنای 

توسعه آینده کشور است.
ضروررت قانون گذاری در حوزه آموزش مجازی

آموزش  کرد:  تأکید  پرورش  و  آموزش  وزیر  مشاور 
پرورش  و  آموزش  از  جدایی ناپذیر  بخش  به  مجازی 
تبدیل شده و بنابراین در بخش قانون گذاری و تدوین 
مقررات به مسائلی نیاز داریم که قابل توجه هستند. به 
گفته الحسینی، تدوین و تنظیم آیین نامه های آموزشی و 
تربیتی در فضای مجازی به تفکیک دوره های تحصیلی 
یکی از نیازهای آموزش مجازی در کشور است. وی 
همچنین در رابطه با دیگر الزامات قانون گذاری در این 
زمینه گفت: تنظیم آیین نامه های امتحانات در فضای 
مجازی، آیین نامه های اجرایی دوره های تحصیلی در 
فضای مجازی و پایداری رایگان بودن اینترنت از دیگر 
ضرورت هایی هستند که لازم است در تدوین قوانین و 

مقررات آموزش مجازی مورد توجه قرار گیرد.
نیاز سالیانه به ۲ میلیون موبایل و تبلت 

دانش آموزی
به 2  سالیانه  نیاز  یادآوری  با  همچنین  الحسینی 
میلیون تلفن همراه و تبلت برای دانش آموزان گفت: 
این نیاز انبوهی بوده و لازم است برای تأمین آن، بودجه 

مشخصی در نظر گرفته شود.
مشاور وزیر آموزش و پرورش با تأکید بر اینکه آموزش 
مجازی نه تنها یک ابزار بلکه جزء جدانشدنی نظام 
آموزشی است، تاکید کرد: باید سند چشم انداز شاد 
پرورش تصویب  و  آموزش  عالی  و در شورای  تدوین 
ابزاری نباشد زیرا  تا نگاه ها به آموزش مجازی  شود 
پارادایم جدید نظام آموزش و جزء  آموزش مجازی، 
در  که  است   کشور  در  ترکیبی  آموزش  جدانشدنی 
دوران پسا کرونا نیز از در امر آموزش وپرورش دخیل 
خواهد بود. الحسینی به اهمیت استفاده از ظرفیت 
بخش خصوصی در ارتقای آموزش مجازی اشاره کرد 
و گفت: این امکان وجود دارد که با جلب مشارکت 
بخش غیردولتی از ظرفیت های موجود برای اداره، 
برنامه ریزی، توسعه نرم افزاری و تولید محتوا در برنامه 

شاد استفاده شود.

 کرونا هم برود، شاد می ماند؛

ضرورتنگاهبلندمدتبهآموزشمجازی
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اگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بصورت یکباب گاراژ بپلاک 2/۸39 فرعی 
از 13۶ اصلی واقع در بخش جعفرآباد ثبت قم اراضی شکوهیه )پل پایین( که بنام آقای رضا یار رحمت فرزند یعقوبعلی 
میباشد، در جریان ثبت است که بعلت عدم حضور متقاضی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز 
نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 5/1932 مورخ 1399/12/17 تحدید حدود پلاک 
مذکور در روز شنبه مورخ 1400/1/14 ساعت 9/5 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع 
اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 
قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 معترض ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: ۱۳۹۹/۱۲/۱۸
محمدرضا خدایاری-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه

--------------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاص

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بصورت یکباب مغازه بپلاک 2/۸40 فرعی 
از 13۶ اصلی واقع در بخش جعفرآباد ثبت قم اراضی شکوهیه )پل پایین( که بنام آقای رضا یاررحمت فرزند یعقوبعلی 
میباشد، در جریان ثبت است که بعلت عدم حضور متقاضی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز 
نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده به شماره 5/1931 مورخ 1399/12/17 تحدید 

حدود پلاک مذکور در روز شنبه مورخ 1400/1/14 ساعت 9/5 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله 
به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل 
مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین 
طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 معترض ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: ۱۳۹۹/۱۲/۱۸
محمدرضا خدایاری-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه

--------------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاص

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بصورت یکباب مغازه بپلاک 2/۸41 
فرعی از 13۶ اصلی واقع در بخش جعفرآباد ثبت قم اراضی شکوهیه )پل پایین( که بنام آقای رضا یاررحمت 
فرزند یعقوبعلی میباشد، در جریان ثبت است که بعلت عدم حضور متقاضی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 
15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده 5/1930 مورخ 1399/12/17 
تحدید حدود پلاک مذکور در روز شنبه مورخ 1400/1/14 ساعت 9/5 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد 
بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر 
در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات 
مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 معترض 

ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح 
قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.

تاریخ انتشار: ۱۳۹۹/۱۲/۱۸
محمدرضا خدایاری-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه

--------------------------------------------------------
آگهی تحدید حدود اختصاص

چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بصورت یکباب مغازه بپلاک 2/۸42 فرعی 
از 13۶ اصلی واقع در بخش جعفرآباد ثبت قم اراضی شکوهیه )پل پایین( که بنام آقای رضا یاررحمت فرزند یعقوبعلی 
میباشد، در جریان ثبت است که بعلت عدم حضور متقاضی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز 
نمیتوان عمل نمود، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده به شماره 5/1929 مورخ 1399/12/17 تحدید 
حدود پلاک مذکور در روز شنبه مورخ 1400/1/14 ساعت 9/5 صبح در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله 
به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل 
مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین 
طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 معترض ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید.
تاریخ انتشار: ۱۳۹۹/۱۲/۱۸
محمدرضا خدایاری-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک جعفریه

معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت خبر داد:

تامین ۵ میلیون تن ذخیره استراتژیک 
کالای اساسی در کشور

دبیر ستاد تنظیم بازار گفت: به جز کالاهای موجود در بازار بالغ بر 5میلیون تن کالا در بنادر 
کشور و 5میلیون تن ذخیره استراتژیک داریم بنابراین در تامین کالای مصرفی مردم مشکلی 

وجود ندارد.
»عباس قبادی« در جلسه هماهنگی بازار میوه در ایام پایانی سال و ماه مبارک رمضان، اظهار 

داشت: استفاده از شبکه منتخب توزیع در کنار نظام عرضه سنتی در این جلسه مصوب شد.
وی افزود: از سوی دیگر ایجاد بستر مناسب برای باغداران و تولیدکنندگان در راستای عرضه 
مستقیم میوه و تولیدات خود به مصرف کننده مورد تاکید قرار گرفت، تا با حذف دلالان به 
عنوان یکی از عوامل افزایش قیمت، علاوه بر تعدیل قیمت ها در سطح عرضه، تولید کننده 

نیز منتفع شود.
تعیین ۸۰ نقطه برای عرضه مستقیم میوه در ایام عید و ماه مبارک رمضان

قبادی با بیان اینکه ۸0 نقطه در میادین میوه و تره بار شهر تهران و شهرستان های اطراف به 
عنوان غرفه عرضه مستقیم میوه، به صورت رایگان در اختیار اتحادیه ها انجمن ها و باغداران 
قرار خواهد گرفت، تصریح کرد: در این طرح غرفه های منتخب در میادین میوه و تره بار مشخص 
می شوند که سیب و پرتقال را به صورت مستقیم از تولیدکننده تهیه کرده و آن را در اختیار شبکه 
منتخب توزیع خرد و واحدهای صنفی در سطح شهر قرار می دهد تا علاوه بر تعدیل قیمت، 

دسترسی مردم برای تامین این کالاها نیز راحت تر باشد.
دبیر ستاد تنظیم بازار تاکید کرد: با توجه به تاریخ مصرف محدود میوه ها، افزایش حجم 
خروجی این محصولات از سردخانه در روزهای آتی، به عنوان یکی از سیاست های وزارت 
صنعت مورد توجه قرار گرفت تا علاوه بر جلوگیری از تحمیل خسارت به تولیدکنندگان و 
صاحبان میوه  در سردخانه ها، با افزایش عرضه در سطح بازار شاهد تعدیل قیمت ها در بازار 

میوه شب عید باشیم.
وی عرضه و تقاضا را یکی از عوامل تاثیرگذار در نوسانات قیمت در بازار محصولات کشاورزی 
اعلام کرد و گفت: تجربه نشان داده است که مداخله دولت در بازار می تواند نتیجه عکس 
داشته باشد بنابراین ما تلاش کردیم تا با ایجاد هماهنگی بین بخش های مختلف تولید، توزیع 
و عرضه کالا و مدیریت بازار از این طریق، در کنار نظارت، حداقل مداخله را داشته باشیم و تنها 

در شرایط ضروری ورود کنیم.
وی افزود: سیاست ما در بخش میوه، تعدیل قیمت ها با کمک عرضه زیاد، گسترده و مستقیم 
است تا با حذف واسطه اضافه و ایجاد اتصال بین حلقه های تولید توزیع و مصرف، حقوق تمام 

زنجیره را تامین کنیم.
قبادی با تاکید بر اهمیت حقوق مصرف کننده و لزوم توجه به منافع تولیدکننده از آغاز توزیع 
میوه شب عید در سراسر کشور از 20 اسفند خبر داد، گفت: امیدواریم با اقدامات انجام شده و 
تصمیماتی که در هفته های اخیر و به ویژه در جلسه امشب گرفته شد، شرایط بازار به گونه ای 

باشد تا کمترین نیاز به مداخله ما ایجاد شود.
شرایط خوبی بر بازار گوشت قرمز و روغن حاکم است

معاون بازرگانی داخلی وزارت صنعت با اشاره به شرایط مناسب بازار گوشت قرمز و روغن 
خوراکی، گفت: میانگین ماهانه تولید روغن در کشور 150 هزار تن بوده است که این رقم در 

حال حاضر بالغ بر 220 هزار تن رسیده است.
وی افزود: در خصوص تامین روغن مورد نیاز کشور مشکلی وجود ندارد اما به علت حساسیتی 

که در بازار ایجاد شد توزیع در فروشگاه های خاص صورت می گیرد.
قبادی خاطرنشان کرد: به جز کالاهای موجود در بازار بالغ بر 5 میلیون تُن کالا در بنادر کشور 
و حدود 5 میلیون تُن ذخیره استراتژیک داریم و برخلاف تلاش دشمنان برای ایجاد مشکل 
و اختلال در این زمینه و با وجود فراز و نشیب هایی که ایجاد شد، اما در تامین کالا مشکلی 

وجود ندارد.
وی تاکید کرد: با توجه به تذکرات ارزشمند مقام معظم رهبری، خودمان را مکلف می دانیم 
که برای رفع مشکلات موجود از هیچ تلاشی دریغ نکنیم و امیدواریم شاهد بازار آرام در ایام 

پیش رو باشیم.
به گزارش ایرنا، پیش از این »سعید صارمی« معاون دفتر برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم 
بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده بود که تاکنون 40 هزار تن میوه و مرکبات از 
باغداران خریداری شده تا برای عید نوروز  به وفور در بازار توزیع شود و مردم در تهیه آن با مشکلی 

مواجه نشوند.
این مسوول خاطرنشان کرد: همچنین تامین 50 هزار تن برنج تایلندی، 150 هزار تن روغن 
مایع و نیمه جامد، 100 هزار تن شکر و 10 هزار تن گوشت مرغ برای تامین بازار شب عید نیز در 

دستور کار دولت قرار گرفته است.

نایب رئیس انجمن مرغداران گوشتی مطرح کرد

انحراف شدید در توزیع مرغ
نایب رئیس کانون انجمن صنفی مرغداران گوشتی گفت:مشکلی از بابت تولید مرغ وجود 
ندارد، اما روشن است که در توزیع مرغ بعد از کشتار انحرافات شدیدی وجود دارد و هیچ گونه 

نظارتی هم بر آن نیست.
حبیب اسدالله نژاد با بیان اینکه واحدهای مرغداری هر چه جوجه تولید شده را پرورش و 
در پایان دوره تحویل کشتارگاه می دهند، اظهار کرد: بر اساس سیاست گذاری ستاد تنظیم 
بازار بایستی ماهیانه تعداد مشخصی جوجه ریزی صورت گیرد و پس از آن این جوجه ها در 

واحدهای مرغداری تخلیه و پس از تولید بدون انحراف توزیع شود.
وی ادامه داد: آمار دقیقی از میزان تولید در اختیار نیست ولی هرچه جوجه تولید شده در 
سالن های پرورش تبدیل به مرغ گوشتی و وارد بازار شده است. نایب رئیس کانون انجمن 
صنفی مرغداران گوشتی اضافه کرد: با وجود اینکه واحدهای مرغداری قیمت مصوب 20 هزار 
و400 تومان مرغ را قبول ندارند، زیرا معتقدند متحمل خسارت های زیادی می شوند اما چون 

دستوری است با همان نرخ مصوب مرغ هایشان را تحویل کشتارگاه ها می دهند.
وی تصریح کرد: فارم های مرغ گوشتی هر آنچه جوجه دریافت کنند مرغ تحویل می دهند 
و مشکلی از بابت تولید وجود ندارد، اما روشن است که در توزیع مرغ بعد از کشتار انحرافات 
شدیدی وجود دارد و هیچ گونه نظارتی هم بر آن نیست. مثلا گفته می شود برخی ماشین 
های تحویل مرغ وارد میدان بهمن شده و همانطور هم خارج می شوند و یا حواله های سنگین 
بدون نظارت صادر می شود و اصلا  معلوم نیست مرغ ها  و حواله ها را به کجا می برند. به گفته 
وی سیاست گذاری جوجه ریزی 130 میلیون قطعه برای ماه بهمن و اسفند است واگر 130 
میلیون قطعه جوجه تولید و جوجه ریزی انجام  شده باشد، روزانه بایستی 7500 تن مرغ در 
سراسر کشور توزیع می شد ولی در حال حاضر اینگونه نیست و به نظر می رسد  آمارها نیاز به 
راستی آزمایی  و بازار نیاز به پایش و نظارت شدیدتر دارد. اسدالله نژاد در  پایان گفت: قیمت تمام 
شده مرغ زنده برای تولید کننده 1۶هزار500 تومان و مرغ گرم هم حدود 23 هزار تومان است.

 سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

خبری از سهمیه بنزین نوروزی نیست
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: درباره تخصیص سهمیه بنزین نوروزی 

مازاد بر سهمیه ماهانه، هیچ تصمیمی ازسوی هیات دولت به وزارت نفت ابلاغ نشده است.
»فاطمه کاهی« گفت: با توجه به شرایط ادامه شیوع کرونا در کشور و مخاطره هایی که 
سفرهای نوروزی می تواند از نظر گسترش شیوع بیماری برای مردم داشته باشد، بعید به نظر 

می رسد که شاهد تخصیص سهمیه نوروزی بنزین باشیم.
وی اعلام کرد: هیچ تصمیم یا مصوبه ای تا این لحظه، درباره تغییر در سهمیه بندی بنزین 
برای سال 1400 ابلاغ نشده و چنانچه در ایام باقیمانده از سال نیز در این باره مصوبه ای تازه 
ابلاغ نشود، با آغاز سال نو سهمیه بنزین فروردین ماه، مطابق ماه های گذشته در کارت سوخت 

خودروها و موتورسیکلت ها شارژ می شود.
سهمیه بندی بنزین با دو نرخی شدن آن به سیستم عرضه سوخت کشور بازگشت و از 24 
آبان ماه سال 139۸ در دستور کار قرار گرفت و تا امروز 17 نوبت سهمیه ماهانه بنزین در کارت 

سوخت خودروها و موتورسیکلت ها شارژ شده است.

آزادسازی یک میلیارد دلار از ارزهای مسدود شده در کره جنوبی، امیدواری 
برای دسترسی ایران به سایر منابع خود در بانک های جهانی را ایجاد کرد. در 
این میان، کارشناسان اقتصادی هشدار می دهند به منظور جلوگیری از ایجاد 

تورم جدید در آینده، باید از تکرار پدیده ارزپاشی جلوگیری به عمل آورد.
توافق های لازم برای انجام اولین مرحله از آزادسازی منابع مسدود شده ایران 
در بانک های کره جنوبی، در حالی به گفته طرف های ایرانی و کره ای در حال 
در  ایران،  آمریکا علیه  یکجانبه  تحریم های  واسطه  به  که  نهایی شدن است، 
سال های اخیر، ایران امکان دسترسی به این دارایی خود را نداشت. منابعی که 
گفته می شود به صورت عمده در بانک های کشورهای کره جنوبی، عراق، عمان 
و ژاپن مسدود شده اند و در صورتی که دولت جمهوری اسلامی ایران امکان 
دسترسی به آن ها را پیدا کند، برخی از مسائل و مشکلاتی که در پی ایجاد 

تحریم ها دچار آن شده است، تخفیف پیدا خواهند کرد.
با  اقتصادی  کارشناس  و  دانشگاه  استاد  سعدوندی«  »علی  زمینه  این  در 
به  ارزی،  منابع  این  آزادسازی  روند  در  گام  اولین  برداشته شدن  از  استقبال 
خبرنگار ایرنا گفت: مطابق با خبرهای منتشر شده، یک میلیارد دلار توافق شده 
با دولت کره جنوبی، به صورت خرید دارو و سایر مواد ضروری در اختیار ایران 
قرار خواهد گرفت، که امر مبارکی است و امیدوارم که سایر منابعی نیز که تا امروز 

مسدود بوده اند، در جایگاه درست هزینه شوند.
وی با تاکید بر اهمیت نحوه هزینه کرد این منابع ارزی، ادامه داد: پس از 
مرحله دیپلماتیک و آزادسازی دسترسی به منابع ارزی کشور، موضوع بسیار 
مهم چگونگی هزینه کردن این منابع است. گاها در رسانه ها و حتی از زبان 
برخی کارشناسان و مسوولین شنیده می شود که می گویند ارزهای آزادسازی 
شده، باید مستقیما وارد بازار داخلی شوند و به اصطلاح طی فرایند ارزپاشی، 
نسبت به کنترل قیمت ارز در بازار داخلی اقدام کرد. بازاری که در ماه های اخیر 
و به واسطه مشکلات اقتصادی از جمله تحریم های آمریکا دچار التهابات زیادی 

است.
این کارشناس اقتصادی ضمن هشدار نسبت به عواقب ارزپاشی تصریح کرد: 
متاسفانه این راهکار طی 50 سال گذشته، همواره گریبانگیر اقتصاد ایران بوده 
و آسیب های فراوانی از این ناحیه وارد آمده است. در تمام این دوران هرگاه 
مدیران و سیاست گذران ایرانی به منابع ارزی دست پیدا کرده اند، به امید کنترل 
قیمت ارز اقدام به تزریق آن در بازار کرده اند و با ایجاد لنگر اسمی برای مدتی 
قیمت ارز سرکوب شده است. ایجاد این لنگر اسمی هرچند به طور موقت 
می تواند انتظارات تورمی را کاهش دهد و در تجربه ایران دیده شده است که 
اگر شرایط آرام باشد با این شیوه می توان به مدت 7 - ۸ سال هم قیمت ارز را 
سرکوب کرد، اما همواره پس از آن که فنر نرخ ارز بسیار فشرده شد، کنترل آن 

از دست رفته است، با جهش غیرقابل کنترل ارز و در نتیجه افزایش چشم گیر 
تورم مواجه شده ایم.

وی افزود: در نتیجه اجرای این سیاست، هر چند در ظاهر قیمت ارز ثابت 
مانده است، اما در واقع این تولید ملی است که ضربه می خورد و تنها برندگان 
این ثبات ظاهری، تولیدکنندگان خارجی هستند. در پی سرکوب قیمت ارز و 
ارزانتر نگاه داشتن آن از قیمت واقعی اش، تولیدکننده ایرانی نمی تواند کالایی 
با بهای در حد توان رقابت جهانی تولید کند و از سوی دیگر تولیدکننده خارجی 
کالاهای خود را با قیمتی کمتر از نرخ واقعی، وارد کشور می کند و سودهای 
کلان می برند. علاوه بر این بعد از رها شدن فنر قیمت ارز نیز این عموم مردم 

هستند که به دلیل افزایش بی مهابای، تورم آسیب جدی می بینند.

تکنولوژی های  واردات  در  را  منابع  این  سعدوندی محل درست هزینه کرد 
ضروری دانست و ادامه داد: باید از ورود مستقیم این منابع ارزی به بازارهای 
داخلی جلوگیری به عمل آید و به جای آن، این منابع صرف ساخت زیرساخت ها 
در داخل شوند. طرح های بنیادینی مانند خط راه آهن چابهار به سرخس یا 
اقیانوس هند به چابهار را می توان با پشتوانه این منابع و با کمک تکنولوژی و 
پیمانکاران خارجی مانند هندی ها و چینی ها انجام داد که از این طریق هم به 
تقویت اقتصاد کشور در کوتاه مدت و بلند مدت کمک شده است و هم از ایجاد 

تورم های افسار گسیخته جلوگیری به عمل می آید.
این استاد دانشگاه ادامه داد: متاسفانه در تمام 5 دهه گذشته سیاستمداران، 
اقتصاد را بسیار ساده تحلیل کرده اند و به همین دلیل تصمیمات اشتباهی 
در این عرصه گرفته شده است. اما امروز جامعه ما هم تجربه گذشته را دارد و 
هم اینکه به دلیل قرار داشتن تحت تحریم های ظالمانه ای که در تاریخ بشریت 
بی سابقه بوده است، توانسته بخش های زیادی از تولید داخلی خود را تقویت 
کند. به عنوان مثال رشدی که صنعت لوازم داخلی ایران در دو سال گذشته 
داشته است را می توان با رشد آن در 50 سال گذشته مقایسه کرد. بنابراین باید 
از این روند محافظت کنیم، نه آنکه با تزریق مستقیم ارز به بازار بار دیگر زمینه 

نابودی این صنایع را فراهم سازیم.
وی تاکید کرد: با وجود فشار شدید تحریم، امروز سطح تولید صنعتی ایران 
به سطح دوران پیش از تحریم بازگشته است. این یعنی تمام این محدودیت ها 
نتوانسته جلوی تولیدگران ایرانی را بگیرد و آنها به میزان پیش از تحریم ها تولید 
می کنند. بنابراین شایسته است تا در این دوران جدید که در پیش رو داریم و 
به نظر می رسد محدودیت های اقتصادی در حال کاهش خواهند بود، از تکرار 
سیاست های اشتباه اقتصادی که بعضا در گذشته کشور اعمال شده است، 
از صنایع  بتوانیم  تا  بگیرد  بازنگری جدی صورت  آن ها  در  و  خودداری شود 

داخلی حمایت کنیم.
سیاست های  در  بازنگری  البته  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  سعدوندی 
اقتصادی، نیاز به گفت وگوهای مستمر و برقراری دیالوگ میان سیاست گذاران 
در عرصه های اقتصادی و سیاسی با کارشناسان و فعالان حوزه های مختلف 
اقتصاد و صنعت دارد. امر مهمی که متاسفانه در حال حاضر شاهد شکل گیری 
آن به حدی که نیاز آن احساس می شود، نیستیم. به همین دلیل بنده به عنوان 
یک کارشناس اقتصادی وظیفه خود می دانم تا نسبت به تکرار سیاست های 
اشتباه 50 سال گذشته، پس از ایجاد گشایش های اقتصادی آینده هشدار 
دهم. علاوه بر آزاد سازی بخشی از پول های بلوکه شدن ایران در کره جنوبی، 
در روزهای اخیر خبر دسترسی ایران به منابع مالی خود در عراق نیز به گوش 

می رسد. 

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد:

ارزهایآزادسازیشدهبایدصرفامورزیربناییشود

و املاک  ثبت اسناد  اداره  هیأت حل اختلاف مستقر در 
منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند
به  مربوط   139960330002016143 شماره  1-رأی 
به  1399114430002000084مربوط  کلاسه  پرونده 
اسلام ملکی چوبوقلوئی فرزند یحیی درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 64مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2719اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 
از محمدتقی عبدلی طی سند قطعی شماره 78959-مورخ 

69/9/5 دفترخانه 3 قم)م الف9130(
به  مربوط   139960330002018927 شماره  رأی   -2
به  مربوط   1399114430002002041 کلاسه  پرونده 
از  قسمتی  در  سعادتقلی  فرزند  شاهسون  خدری  ابراهیم 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
57مترمربع پلاک شماره فرعی از 2603/71 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی 

سند قطعی صفحه 198 دفتر 608)م الف9131(
به  مربوط   139960330002017802 شماره  رأی   -3

به  مربوط   1398114430002000510 کلاسه  پرونده 
مهدی قاسمی فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 65/60 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2111 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
مع  خریداری  و  عادی  نامه  مبایعه  قم  دو  اداره  ملک  ثبت 
الواسطه از حسن قاسمی طی سند قطعی شماره 84793 

مورخ 95/10/25 دفترخانه 14 قم)م الف9132(
به  مربوط   139960330002017859 شماره  4-رأی 
به  مربوط   1398114430002002224 کلاسه  پرونده 
خدیجه روح پرور فرزند چراغعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه 
به مساحت 103مترمربع  بنا شده  آن احداث  زمین که در 
پلاک شماره 2/47 فرعی از 1938 اصلی واقع در قم بخش 
سند  طی  متقاضی  مالکیت  قم  دو  اداره  ملک  ثبت  حوزه 
قطعی شماره 137399 مورخ 90/1/18 دفترخانه 12 قم)م 

الف9133(
به  مربوط   139960330002017095 شماره  5-رأی 
پرونده کلاسه 1398114430002001567 مربوط به فرخ 
مرادی فرزند ابراهیم درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 111/30مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2161اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از معصومه 
فاطمی قمی احدی از ورثه سید حسین فاطمی)م الف9134(
به  مربوط   139960330002016987 شماره  6-رأی 
به  مربوط   1398114430002001543 کلاسه  پرونده 
سعید ذاکری معین آبادی فرزند محمد درقسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2264/14 اصلی واقع در قم بخش 
نامه عادی و خریداری  اداره دو قم مبایعه  حوزه ثبت ملک 
مع الواسطه از ابوالفضل البرزی صفحه 378 دفتر 481)م 

الف9135(
مربوط   139960330002017782 شماره  7-رأی 
مربوط   1399114430002001710 کلاسه  پرونده  به 
از  درقسمتی  حسن  فرزند  بیدکی  فخارزاده  اشرف  به 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
142/50مترمربع پلاک شماره فرعی از 2282/1اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضیان 
طی سند قطعی شماره 117315 مورخ 99/1/26 دفترخانه 

2 قم )م الف9139(
به  مربوط   139960330002017653 شماره  8-رأی 
به  مربوط   1399114430002000795 کلاسه  پرونده 

کبری حسینخانلو فرزند اسداله درقسمتی از ششدانگ قطعه 
به مساحت 125مترمربع  بنا شده  آن احداث  زمین که در 
پلاک شماره فرعی از 1917/53 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

صفحه 254 دفتر 257)م الف9157(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 
15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و 
ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه 
و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اقتصاد سرآمد(

تاریخ انتشار نوبت اول:99/12/02 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/12/18

عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد 
منطقه دو قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001011594 شماره  رای   -1
فرزند  آبادی  همت  مثقالی  محسن  به  مربوط   1399114430001000412
عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 15/40 مترمربع پلاک شماره 
10473/30 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 
مالکیت مشاعی صادره در دفتر 335 صفحه 513 به موجب سند قطعی 31310 

مورخ 1399/07/13 دفترخانه 40 قم )م الف 9136(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001012833 شماره  رای   -2
1399114430001001375 مربوط به رضا بهشتی پور فرزند رمضانعلی در 
ششدانگ یک باب سوله به مساحت 203 مترمربع پلاک شماره 11395/44 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر 422 صفحات 320 و 323 به موجب سند قطعی به شماره 74401 

مورخ 1393/12/14 دفترخانه 24 قم)م الف 9137(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001011745 شماره  3-رای 
1399114430001000868 مربوط به مهدی بیات فرزند احمد در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 11395/89 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی صادره در 

دفتر الکترونیکی 139620330001002937 )م الف 9138(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001011606 شماره  رای   -4
فرزند  بابائی  علی  سیدمحمدرضا  به  مربوط   13989114430001002018
سیدعلی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 65مترمربع پلاک 
شماره 1216 و 11135/1217 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از میرزا عبداله توسلی صادره در 
دفتر 197 صفحه 120)م الف 9140(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001003388 شماره  5-رای 
حسین  فرزند  حاصلی  مراد  زهرا  به  مربوط   1398114430001001990
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 200/38 مترمربع پلاک شماره 
10455 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به 

شماره 23339 مورخ 1398/09/03 دفترخانه 84 قم)م الف 9141(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001011361 شماره  6-رای 
در  اله  فیض  فرزند  جمالی  علی  به  مربوط   1399114430001001064
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 84/10 مترمربع پلاک شماره 10337 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمد حسین محمدزاده مطلق)م الف 9158(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001012824 شماره  7-رای 
در  غلامرضا  فرزند  کاشی  مهدی  به  مربوط   1398114430001001480
و  شماره 823  پلاک  مترمربع  مساحت 82  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ 
11512/822 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسن فدائی صادره در دفتر 286 صفحه 

157)م الف 9159(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001012254 شماره  8-رای 
علی  فرزند  اسماعیلی  محمدرضا  به  مربوط   1399114430001000393
شماره  پلاک  مترمربع  مساحت 15/30  به  ساختمان  باب  یک  ششدانگ  در 
11038/25 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی صادره در دفتر 279 صفحه 

70)م الف 9160(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001012096 شماره  9-رای 
1399114430001000251 مربوط به خدیجه نظری بنیاد فرزند سبزعلی 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 127/37 مترمربع پلاک شماره 
11039/2 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از فتح اله صالحی رزوه صادره در دفتر 222 صفحه 

444)م الف 9161(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139960330001012600 شماره  10-رای 
در  علی  فرزند  محلاتی  احسان  به  مربوط   1399114430001001408
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 87/33 مترمربع پلاک شماره 6524 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند مالکیت مشاعی 
صادره در دفتر 230 صفحه 392 به موجب سند قطعی به شماره 51864 مورخ 

1381/11/29 دفترخانه 14 قم )م الف 9162(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اقتصاد سرآمد(
تاریخ انتشار نوبت اول:99/12/02
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/12/18
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 
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سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان با بیان اینکه پیشنهاد استقلال به وی 
تمرکزش را بر هم نزده است، گفت: اگر تیم من از داوری سود کرده باشد مرا تا 

آخر عمر محروم کنند.
امیر قلعه نویی درباره شرایط تیم گل گهر و مشکلات و چالش هایی که برای این 
تیم در نتیجه گیری ایجاد شده است، گفت: ما را در چالش انداختند! قبل از آنکه 

وارد این موضوع شویم چند بحث دارم.
قلعه نویی که با برنامه »تهران ورزشی« گفتگو می کرد، با تشکر از کادر درمانی 
کشور، بر ضرورت ورود واکسن تاکید کرد و افزود: شرایط حاد است. عید نوروز 
بزرگترین عید ما ایرانی ها است و گرامی داشت آن واجب است ولی مهمتر از همه، 
سلامتی مردم است. از دولتمردان هم خواهش می کنم بحث واردات واکسن با 

کیفیت را پیگیری کنند تا دغدغه مردم برطرف شود.
سرمربی گل گهر سپس تصریح کرد: ببینید من چند هفته است کنار تیمم 
نیستم؟ از آقای حسن زاده رئیس کمیته انضباطی و اعضای این کمیته تشکر 
می کنم. حکمی که علیه من دادند را قبول می کنم. بنده گفتم ایراد از خودم است 
و ایرادم را بگویید تا اصلاح کنم. وقتی اشتباه )داوری( تکرار شود، دیگر اشتباه 
نیست و می شود تصمیم. در چند بازی پشت سر هم با تیم های مختلف این 

اشتباهات برای من تکرار می شود.
قلعه نویی تاکید کرد: آقای حسن زاده! آقای رضا جاودانی! )رئیس و عضو 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال( آن روز در جلسه ای در فضای دوستانه قرار شد 
دوستان فیلم بیاورند و من هم فیلم بیاورم. توقعم از حسن زاده این بود می گذاشت 
فیلم ها می آمد و می دیدیم ادله چه کسی محکم تر است. به گفته کارشناسان و نه 
من، از هفت، هشت پنالتی که علیه ما گرفتند، شش پنالتی اشتباه بوده است. 
می گوییم پنالتی هایی که علیه تیم ما به اشتباه گرفتند سهوی بوده؛ ما گل گهر 
هستیم و سال دوم در لیگ برتر را تجربه می کنیم. وقتی گل ما بازی با تراکتور 
گرفته نمی شود شیرازه تیم از هم می پاشد. وقتی در دقیقه نود همان بازی پنالتی 

گرفته نمی شود چه کار می شود کرد؟
وی یادآور شد: دو بازی کنار تیمم نبودم. در جام حذفی هم کنار تیمم نیستم. 
آقای حسن زاده! این همه در حق من اشتباه سهوی صورت گرفته است. چه 
کسی جوابگوی این همه اشتباهاتی که علیه من با تیم های مختلف مثل ذوب 
آهن، سپاهان و گل گهر شده، است؟ در همان بازی هایی هم که بردیم باز یکسری 
اشتباهات شده است. بازی با مس رفسنجان در بازی رفت یک گل سالم زدیم که 

داور خطا گرفت. هرچند آن بازی را بردیم.
سرمربی تیم فوتبال گل گهر خاطرنشان کرد: آقای حسن زاده! ما گل گهر 
هستیم و تجربه تیم های فولاد، پرسپولیس، تراکتور، سپاهان و استقلال را نداریم. 
از شما یک خواهش دارم. در اولین برنامه اشتباهات داوری نیم فصل را دربیاورید 

و ببینید حداقل بین ۸ تا 9 امتیاز ضرر کردیم یا نه. اگر این امتیازات را داشتیم 
الان کجای جدول بودیم؟ اگر از داوری سود بردیم تا آخر عمر مرا محروم کنید! 
حرف من فقط برای لیگ امسال است. اگرنه بگویید حکمی که به من داده اید 

اشتباه بوده است.
چطور به هر تیمی می روم اشتباهات داوری علیه من می شود؟ 

به  منجر  که  تلویزیونی  برنامه  یک  در  صحبت هایش  به  اشاره  با  نویی  قلعه 
محرومیتش شد، گفت: در همان برنامه گفتم اشتباه از من بوده و می خواهم خودم 
را اصلاح کنم. بعداً از داوران دلجویی کردم. چرا باید محروم شوم و در حساس ترین 
بازی های تیمم نباشم؟ در بازی با نساجی به گفته کارشناسان در بدترین شرایط 
یک پنالتی به ضرر ما گرفتند. به داور گفتم شما که دیدی پنالتی نبوده، ولی به 
من کارت داد و برابر پرسپولیس محروم شدم. هفته بعد کمیته انضباطی که در 

عدالتش شک ندارم رایی داد که در بازی جلوی سپاهان هم نبودم. بازی بعد در 
جام حذفی هم نیستم. باید چه کار کنم؟

وی ادامه داد: باید عدالتی هم باشد. چطور به هر تیمی می روم اشتباهات 
داوری علیه من می شود؟ یک نمونه اش تکل سروش رفیعی است )در دوران 
حضور قلعه نویی و رفیعی در سپاهان( که هر دو تکل در زمین نقش جهان بود. 
یک تکل اخراج مستقیم می شود. مشابه همان تکل با شدت بیشتر خطا هم گرفته 

نمی شود. این یک مورد از پنجاه مورد است.
سرمربی گل گهر درباره جلسه اش با مسئولان کمیته انضباطی فدراسیون 
سهرابی  و  جاودانی  عبداللهی،  با  خوب  فضای  یک  در  کرد:  تاکید  فوتبال، 
صحبت هایی کردیم. آنجا هم گفتم من می خواهم خودم را اصلاح کنم. گفتند 
شما اسم چند داور را در مصاحبه ات آوردی. از آن داوران دلجویی کردم ولی بازهم 

محروم شدم.
قلعه نویی در بخش دیگری از صحبت هایش، در پاسخ به این سئوال که آیا 
بحث مطرح شدن پیشنهاد استقلال به وی در هفته های گذشته تاثیری در بر هم 
خوردن تمرکزش و ایجاد مشکل برای گل گهر داشته است؟ گفت: نه. مسئولان 
است هم به باشگاه گل گهر نامه زدند و هم مدیرعامل و رئیس هیات مدیره آنها با 
من تماس گرفتند و نزدیک به نیم ساعت صحبت کردم. مثل همان بحث سپاهان 
و تیم ملی گفتم هرچه مدیران )گل گهر( بگویند. استقلالی ها نامه رسمی زدند که 

مخالفت شد. با همه وجودم کار می کنم. دوست ندارم کارم را وسط راه رها کنم.
وی افزود به فرهاد مجیدی تبریک می گویم. به پرویز مظلومی، حنیف عمران 
زاده، صمد مرفاوی و محمود فکری خسته نباشید می گویم. این قانون فوتبال 
است. به قول آقای حاج رضایی "مربی اول باید درب خروج را پیدا کند". برای 
استقلال آرزوی موفقیت می کنم. تیم ما از نظر کیفیت بهترین بازی را انجام 
از  نبیند.  آسیب  تیمم  من  خاطر  به  هست  مسئله ای  اگر  امیدوارم  می دهد. 
اشتباهات سهوی داوری نزدیک به ۸ یا 9 امتیاز ضرر کردیم. این را با قاطعیت 

می گویم.
وی سپس با اشاره به بازی درگیرانه گل گهر با مس رفسنجان و برخورد دو 
ضربه گل گهر به تیرک دروازه حریف تاکید کرد: ما رکورد زدیم. 13 بار توپ را به 
تیرک زده ایم ولی مجموعه داوری بسیار قضاوت کردند. حتی یک صحنه هم که 
مشکوک به پنالتی بود که بعداً فیلم را بازبینی کردیم. از کرمانشاهی داور مسابقه 
نهایت تشکر را می کنم. درست است دو امتیاز را از دست دادیم ولی جایی که 

عدالت بوده وظیفه ما است که از آنها تشکر کنیم.
قلعه نویی افزود: عزیزان تحت تاثیر یکسری مسائل قرار نگیرند. ما در چهار پنج 
سال گذشته با تیم های مختلف از داوری آسیب دیدیم. ان شاءالله منِ قلعه نویی 

خودم را اصلاح کنم تا این عزیزان این نگاه را به من نداشته باشند.

امیر قلعه نویی: 

اگرازداوریسودکردهباشمتاآخرعمرمحروممکنید! در مرحله پلی آف رقابت های لیگ برتر بسکتبال مردان ایران؛

جشنواره گل 1۰۰ تایی شیمیدر قم
 دربرابر خانه بسکتبال خوزستان

پلی آف  مرحله  دیگر  تایی  برد 100  یک  کسب  با  قم  شیمیدر  بسکتبال  تیم 
رقابت های لیگ برتر بسکتبال مردان باشگاه های کشور را با قدرت آغاز کرد.

برپایه این گزارش، تیم بسکتبال شیمیدر قم که در آخرین بازی خود از مرحله 
مقدماتی بازی های فصل جاری لیگ برتر بسکتبال باشگاه های کشور با یک عملکرد 
فوق العاده موفق به شکست مهرام تهران شده بود، به دنبال یک شروع قدرتمند در 
مرحله پلی آف برابر خانه بسکتبال خوزستان صف آرایی کرد و در پایان یک نمایش 

بسیار خوب با اختلاف 43 گل حریف خود را برد.
دوم  گروه  رده بندی  جدول  دوم  تیم  عنوان  به  که  هاشمی  مصطفی  شاگردان 
مرحله مقدماتی لیگ برتر بسکتبال به این مرحله رسیده اند، مقابل تیم رده هفتم 
گروه نخست یعنی خانه بسکتبال خوزستان کار چندان سختی در پیش نداشتند 

و با برتری در تمام زمان های این دیدار، سرانجام به برتری 109 بر ۶۶ دست یافتند.
شیمیدر قم نیمه نخست این دیدار را با نتیجه 47 بر 27 به نفع خود تمام کرد، 
ضمن اینکه مصطفی هاشمی سرمربی شیمیدری ها در این دیدار سعی کرد از تمام 
بازیکنان خود بهره ببرد، بر همین اساس در نیمه دوم شیمیدر قم حتی قوی تر ظاهر 

شد و اختلاف خود را با تیم خانه بسکتبال خوزستان بیشتر کرد.
ای  جی راولند گارد راس آمریکایی - بلغاری تیم بسکتبال شیمیدرقم چهره برجسته 
مصاف تیمش برابر خانه بسکتبال خوزستان بود، بازیکنی که در دیدار با مهرام تهران 
هم امتیازآورترین بازیکن شیمیدر لقب گرفته بود و برابر حریف خوزستانی 27 دقیقه 
و 54 ثانیه بازی کرد و موفق شد 20 امتیاز، چهار ریباند و ۸ پاس گل به ثبت برساند و 

با کارایی 29 چهره برتر میدان لقب بگیرد.
همچنین ارسلان کاظمی بازیکن شاخص و ملی پوش تیم بسکتبال شیمیدر قم با 
کسب 10 امتیاز، 9 ریباند، ۸ پاس گل و کارایی 25 روز خوبی داشت و بدین ترتیب 
شیمیدری ها باید روز دوشنبه هجدهم اسفند ماه دومین بازی خود در گام نخست از 
پلی آف فصل 1400 – 1399 لیگ برتر بسکتبال را برابر تیم خانه بسکتبال خوزستان 

برگزار کنند.

باشگاه نساجی:

 رفتار خلعتبری پهلوانانه بود
باشگاه نساجی در پیامی رفتار محمدرضا خلعتبری برای درخواست جدایی از 

باشگاه سپاهان و پیوستن به تیم زادگاهش را پهلوانانه قلمداد کرد.
نساجی برای ترمیم خط حمله خود به دنبال جذب محمدرضا خلعتبری، مهاجم 
کهنه کار و مازندرانی سپاهان بود. خلعتبری در واکنش به این پیشنهاد از مسوولان 
سپاهان خواست با جدایی او برای پیوستن به نساجی و کمک به این تیم برای بقا 
در لیگ برتر کمک کند تا به این شکل به تیم شهرش ادای دین کند اما مسوولان 
سپاهان با خواسته خلعتبری موافقت نکردند. بعد از این اتفاق این مهاجم در بازی با 

آلومینیوم اراک نیز موفق به گلزنی شد.
نوشت:  و  تقدیر کرد  رفتار خلعتبری  از  پیامی  در  باشگاه نساجی  این حال  با 
تیم  مازندرانی  ارزنده  بازیکن  خلعتبری،  محمدرضا  نیت  حسن  از  »بدین وسیله 
سپاهان اصفهان مبنی بر کمک به تیم زادگاهش "نساجی مازندران" کمال قدردانی 
را داریم و کمتر در فوتبال حرفه ای چنین رفتارهای پهلوانانه ای را سراغ داریم تا 
بازیکنی بخواهد برای کمک به تیم استانش به تیمی که در کورس قهرمانی قرار دارد، 
درخواست جدایی دهد. باشگاه نساجی طی مذاکرات شفاهی و مکتوب با باشگاه 
سپاهان خواهان جذب خلعتبری بود اما بنا به هر دلیلی با این خواسته موافقت 
نشد. لذا بعد از مذاکرات دو طرف، هیچ گونه پیگیری از سوی باشگاه نساجی و ایجاد 
اختلال در تمرکز باشگاه اصفهانی نشده و نخواهد شد. در پایان ضمن تشکر دوباره 
از بازیکن باغیرت مازنی برای ایشان آرزوی سلامتی و موفقیت در ادامه راه لیگ داریم 
و باشگاه بزرگ نساجی و هواداران خونگرم مازندرانی حرکت پهلوانانه این عزیز را از 
یاد نخواهند برد.« نساجی در آخرین بازی خود در هفته هفدهم لیگ برتر با نتیجه 
دو بر یک مغلوب تراکتور شد و کماکان با 10 امتیاز در رتبه پانزدهم جدول و منطقه 
سقوط به لیگ دسته یک قرار دارد که باعث نگرانی هواداران تنها تیم شمالی حاضر 

در لیگ برتر شده است.

استاندار مرکزی:

 فروش امتیاز تیم آلومینیوم اراک 
به صلاح نیست

استاندار مرکزی گفت: فروش یا مذاکره برای فروش تیم فوتبال آلومینیوم اراک در 
مقطع کنونی و حداقل تا پایان فصل رقابت های لیگ برتر از نظر استانداری و شورای 

تامین استان به هیچ وجه صلاح نیست.
سید»علی آقازاده« روز یکشنبه در نامه ای که نسخه ای از آن در اختیار ایرنا قرار 
گرفت، به مدیرعامل و اعضای هیات مدیره شرکت آلومینیوم ایران اعلام کرده است: 
در روزهای اخیر شایعاتی مبنی بر فروش تیم  فوتبال آلومینیوم اراک در فضای استان 

شنیده شد.
در این نامه آمده است: گسترش این شایعات از یک سو و رفتن بدون اطلاع 
سرمربی و عملکرد نه چندان مثبت مدیریت باشگاه متاسفانه باعث شکست سنگین 
تیم در 1۶ اسفندماه جاری و افسردگی هواداران باشگاه آلومینیوم اراک شد، که 

می تواند در تضعیف روحیه تیم و بازیکنان موثر باشد.
در ادامه این نامه عنوان شده است: انتظار همگان آن است که شرکت ایرالکو با 
انتشار اطلاعیه رسمی به این شایعات خاتمه داده و موجبات آرامش خاطر بازیکنان و 
هواداران را فراهم کند. تیم فوتبال آلومینیوم اراک 1۶ اسفندماه در جریان رقابت های 
هفته هفدهم لیگ برتر با نتیجه ۶ بر یک شکست سختی را در خانه مقابل سپاهان 

اصفهان تجربه کرد.
تیم فوتبال آلومینیم اراک پس از سالها برای نخستین بار به رقابت های تیم برتر 

کشور راه یافته است. 

علی دایی: 

تصمیمی برای بازگشت به فوتبال ندارم
علی دایی در حاشیه حضورش در پیست اسکی دربندسر در خصوص بازگشت به 

فوتبال و ریاست جدید فدراسیون فوتبال صحبت کرد.
علی دایی  در خصوص حضورش در پیست اسکی دربندرسر اظهار داشت: من 
افتخار این را دارم که این موقع های سال به خاطر دخترم به این پیست می آیم. اینجا 
دوستان خوبی دارم و معمولا شنبه ها و یکشنبه ها به اینجا می آیم. کوهستان یک 
آرامش عجیبی به من می دهد و طبیعت زیبایی با برف در اینجا وجود دارد. دوستان 

خوبی هم اینجا هستند و نمی گذارند حوصله آدم سر برود.
وی در خصوص اینکه آیا به فوتبال بازمی گردد، ادامه داد: نه من فعلا چنین 
تصمیمی ندارم، این مدت که از فوتبال دور بودم آرامش خوبی در زندگی شخصی ام 
بدست آورده ام به همین دلیل به هیچ عنوان الان فکر بازگشت به فوتبال ایران را در 

ذهن ندارم. 
دایی در خصوص شرایط فوتبال ایران و تغییرات در فدراسیون فوتبال اظهار داشت: 
آرزو می کنم که مسئولین جدیدی که به سمت ریاست فدراسیون رسیده اند خوب 
کار کنند و اشتباهات مسئولان قبلی را تکرار نکنند. امیدوار باعث شوند تا فوتبال 

ایران پیشرفت کند.

سویا دست بردار آزمون نیست؛

سردار گزینه اول تابستانی تیم لالیگایی
یک رسانه اسپانیا خبر داد مهاجم ایرانی زنیت گزینه اول تابستانی سویا شد.

برپایه این گزارش ، باشگاه سویا اسپانیا طبق اعلام رسانه های این کشور از ماه 
گذشته به صورت جدی سردار آزمون، مهاجم ملی پوش کشورمان و عضو باشگاه 

زنیت سن پترزبورگ را زیرنظر دارد.
در همین رابطه سایت »eldesmarque« اسپانیا در جدیدترین خبر در این زمینه 
نوشت: سویا بهترین دوران خود را در این فصل از لالیگا پشت سرنمی گذارد و خیلی 
خوب می داند فصل سختی را پیش رو دارد و باید در تابستان تجدیدقوا کند. در خط 
حمله ممکن است در تابستان تغییراتی رخ داد. سویا قبلا از سوی باشگاه وستهام 
برای جذب النصیری مهاجمش پیشنهاد داشت ولی با ادامه درخشش این بازیکن 

باید در تابستان خود را برای دریافت پیشنهادهای بهتری از لیگ انگلیس کند.

از  رسمی  و  جدی  صورت  به  ایران  والیبال  ملی  تیم 
اردیبهشت 1400 کار خود را برای حضور در المپیک آغاز 

می کند.
تیم ملی والیبال ایران که بعد از نیم قرن حضور در المپیک 
را در 201۶ تجربه کرد، برای دومین دوره پیاپی مجوز شرکت 
در توکیو را هم کسب کرد و حالا به حضور صرف اکتفا نمی 
کند و فدراسیون از تیم یک عملکرد خوب و نیم نگاهی به 

نیمه نهایی انتظار دارد.
بعد از انتخاب آلکنو به عنوان سرمربی تیم ملی و با توجه به 
حضور او در تیم روبین کازان مشکلاتی در برنامه ریزی جهت 
آغاز اردوهای تیم ملی به وجود آمد. سرانجام قرار شد دهه 
سوم فروردین آلکنو به ایران بیاید و رسما هدایت تیم ملی را 

برعهده بگیرد.
اردوی تیم ملی با دستیاران ایرانی

لیگ برتر والیبال حداکثر تا 27 اسفند سال جاری به اتمام 

می رسد و  بعد از تعیین قهرمان تمام والیبالیست ها تا 7 
فروردین 1400 استراحت می کنند. بعد از آن نیز اردوی 
انتخابی تیم ملی با حضور دستیاران ایرانی آلکنو برگزار می 

شود.
در نهایت بعد از پایان رقابت های والیبال روسیه ، آلکنو به 
همراه دستیار خود توماس توتولو به ایران می آید. پیش از 
این 22 فروردین زمان حضور مربی تیم ملی در ایران اعلام 
شده بود اما با توجه به شرایط فعلی نمی توان این تاریخ را 
قطعی دانست. بعد از برگزاری اردوها و حضور آلکنو نفرات 
نهایی تیم ملی مشخص می شوند و تیم به شکل کامل راهی 

روسیه می شود.
اردوی روسیه در اردیبهشت ماه برگزار می شود.

لیگ ملت های والیبال اولین حضور تیم ملی با آلکنو
برخلاف سال های گذشته و روال معمول لیگ ملت ها به 
صورت متمرکز برگزار می شود و خبری از هفته های متفاوت 
با میزبان های مختلف نیست.  درصورت برگزاری قطعی این 
رقابت ها تیم ملی بعد از اردوی روسیه راهی کشور میزبان 

می شود تا در لیگ ملت ها به مصاف حریفان خود برود.
فدراسیون والیبال به دنبال برگزاری اردو و بازی تدارکاتی 
برای تیم ملی است اما با توجه به اپیدمی کرونا هنوز هیچ 
یکی از برنامه ها قطعی نیست و امکان دارد که همه چیز 

تحت تاثیر قرار بگیرد.
انتخاب بازیکنان بدون سورپرایز

با توجه به اینکه زمان کافی برای حضور بازیکنان جوان 
و جدید در تیم ملی وجود ندارد، تیم ملی با کمترین تغییر 

ممکن راهی المپیک خواهد شد. با این حال برخی معتقد 
هستند وقتی آلکنو بازی ها را نمی بیند چطور می تواند 
بازیکنان مدنظرش را انتخاب کند و این می تواند به ضرر 

تیم ملی باشد.
میلاد تقوی دبیر فدراسیون والیبال در گفت وگویی  درباره 
این انتقادها از سرمربی تیم ملی ایران گفت: از زمانی که 
آلکنو قراردادش را امضا کرد تمام بازی های مهم را رصد می 
کند و روی بازیکنان با تجربه هم حساب زیادی باز کرده تا 
بتواند با استفاده از آن ها شرایط بهتری را در تیم ایجاد کند. 
اصلا فرصت منطقی برای پوست اندازی نداریم و باید از 
پتانسیل موجود استفاده کنیم. تقوی ادامه داد: شاید برخی 
معتقد هستند که اگر آلکنو به ایران می آمد تمام بازی ها را 
می دید اما این گونه نیست و قطعا شرایط به همین شکل 
بود. تقوی هم چنین با تایید این موضوع که در حال حاضر 
فرصت جوانگرایی نیست، اظهار کرد: تیم ملی در مقطع 
کنونی باید با همان نفرات قبلی در مسابقات شرکت کند چرا 
که هیچ زمانی برای حضور نفرات جدید و امتحان کردن آن 

ها نیست.
دبیر فدراسیون والیبال درپاسخ به این سوال که آیا آلکنو 
لیگ برتر والیبال را زیرنظر دارد یاخیر، گفت: مطمئن باشید 
که آلکنو تمام بازیکنان را رصد می کند و آن ها را مورد بررسی 
قرار می دهد. بازیکنانی هم که در داخل ایران بازی نمی 
کنند و لژیونر هستند هم از طریق فضای مجازی زیر نظر 
ولادیمیر هستند. نه تنها آلکنو بلکه دستیاران او هم تمام 
بازیکنانی که مدنظر هستند را از جهات مختلف ارزیابی می 

کنند. این را هم بگویم او انگیزه های زیادی از کار با ایران 
دارد. آلکنو می داند که ما در المپیک به موفقیت نرسیده ایم 
و این تبدیل به انگیزه ای بزرگ شده. می خواهد همراه با تیم 

ملی کار بزرگی کند. 
نیمه نهایی دور یا نزدیک؟

با  تیم ملی والیبال ایران به نسبت سال های گذشته و 
توجه به بالا رفتن سن ستاره ها از روزهای اوج خود فاصله 
گرفته است و به همین دلیل برخی از کارشناسان حضور 
در نیمه نهایی المپیک را کار نشدنی برای والیبال ایران می 
دانند. اما به نظر می رسد فدراسیون هنوز ناامید نیست و هم 
چنان به کسب یک نتیجه تاریخی امیدوار است. در همین 
راستا تقوی درباره چشم انداز فدراسیون برای نتیجه تیم 
ملی در المپیک گفت: آلکنو مربی حرفه ای است و انگیزه 
مدال المپیک دارد. ما این شانس را داریم که با توجه به 
انگیزه فدراسیون، بازیکنان و هم چنین آلکنو در المپیک 
به موفقیت برسیم. من نمی گویم تیم ملی چه رده ای را به 
دست می آورد اما من مطئن هستم انگیزه لازم برای رسیدن 

به بهترین نتیجه را داریم.
دبیر فدراسیون والیبال در پایان در پاسخ به این سوال که 
با توجه به بازنشستگی آلکنو بعد از المپیک، همکاری ایران 
با این مربی در پایان این بازی ها قطعی خواهد بود یا خیر، 
گفت: تا امروز باید بگویم که هیچ برنامه ای برای تمدید 
قراداد وجود ندارد و قرارداد دو طرف تا پایان المپیک است. 
بعد از المپیک هم سیاست ما این است که از بهترین مربی 

استفاده کنیم.

آلکنو هدف های بزرگی با تیم ملی در سر دارد؛

با والیبال ایران؛ حمله به موفقیت

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال می گوید آینده آبی پوشان پایتخت را بهتر از نیم فصل 
اول رقابت های لیگ برتر می بیند.

پایتخت مقابل فولاد خوزستان در هفته  آبی پوشان  پیروزی  گودرز حبیبی، درباره 
هفدهم رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: استقلال مقابل فولاد بازی نسبتا خوبی انجام 
داد. البته باید گفت آبی ها در این بازی مشخص نبود برای گل زدن چه برنامه ای داشتند 
اما در نهایت پنالتی ارسلان مطهری وجه تمایز بازی شد و در نهایت استقلال به پیروزی 

رسید.
او ادامه داد: بازیکنان استقلال مقابل فولاد دوندگی زیادی داشتند و چون فرهاد 
مجیدی به تازگی به استقلال بازگشته، بازیکنان باید خودشان را ثابت کنند. به نظر من 
دیاباته در این بازی نتوانست عملکرد ایده آل داشته باشد ولی موفق شد در بازی، تاثیر 

خیلی برجسته ای از خودش نشان دهد.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در خصوص اینکه برگ برنده آبی پوشان مقابل فولاد 

چه بود؟ گفت: هافبک ها خیلی خوب بازی کردند. دفاع وسط ها در این بازی خوب بازی 
کردند و موفق شدند توپ ها را جمع کنند. بازیکنان در بازی های پیش بی انگیزه بازی 
کردند اما در این بازی انگیزه زیادی داشتند و در نهایت موفق شدند مقابل فولاد سه امتیاز 
بازی را به دست بیاورند. او در خصوص کادر فنی جدید تیم استقلال گفت: از کادر فنی 
انتظار ایده آل نمی رود ولی اگر دوندگی و قدرت بدنی تیم توسط  کادر فنی بیشتر شود، 
به آینده می توان امیدوار بود. من نمی خواهم بد آقای فراز کمالوند را بگویم اما ایشان تا به 
حال کجا فوتبال بازی کرده و در کدام تیم بوده است؟ من فراز کمالوند را دوست دارم اما 
او کسی نیست که بتواند استقلال را نجات دهد. تجربه لیگ برتری کمالوند در تیم های 

پایین جدول بوده اما در استقلال شرایط فرق می کند.
حبیبی افزود: در تیم های پایین جدولی حرف شنوی وجود دارد اما در استقلال فضا 
کاملا متفاوت است. یک اختلاف کوچک می تواند حاشیه های زیادی به وجود بیاورد. 
همانطور که در کادر فنی گذشته حاشیه هایی میان سعید عزیزیان و دروازه بان های 

استقلال پیش آمد. الان اوایل حضور کادر فنی جدید است و بستگی دارد در آینده چه 
اتفاقاتی می افتد. کادر آقای فکری هم در اوایل عملکرد خوبی داشت اما در ادامه دیدیم 

که مشکلات گریبان گیر استقلال شد.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در این خصوص که بازگشت فرهاد مجیدی، اتفاق 
خوبی است ؟ گفت: این اتفاق به نظر من نشان از ضعف مدیریت است که فرهاد مجیدی 
۶ ماه تیم را ول می کند و می رود و دوباره می آید. اگر فرهاد مجیدی خوب بود چرا رفت و 
اگر بد بود چرا دوباره آمد؟ این کار و اتفاق به نظر من اصلا خوب نیست و باید دید در آینده 

کادر فنی چه عملکرد از خودش نشان می دهد.
او در خصوص آینده تیم فوتبال استقلال گفت: من آینده استقلال را بهتر از نیم فصل 
اول می بینم الان بازیکنان انگیزه بیشتری دارند و فرهاد مجیدی را قبول دارند و مدیریت 
هم قول های بیشتری دارند. امیدوارم شرایط بهتر شود و استقلال بتواند عملکرد خوبی 

از خودش بر جای بگذارد.

گودرز حبیبی:

 آینده استقلال را بهتر از نیم فصل اول می بینم

کاپینان تیم فوتبال پرسپولیس می گوید قانونی خوب است که برای همه باشگاه ها اجرا شود.
سید جلال حسینی درباره تساوی پرسپولیس برابر صنعت نفت آبادان اظهار کرد: همه بازی ها سخت است اما خوشحالیم 
با انجام چند بازی به صدر جدول رسیدیم و الان هم با وجود تساوی برابر صنعت نفت باز هم در صدر جدول هستیم. صنعت 

نفت تیم ریشه دار و پر قدرتی است که از بازیکنان خوبی بهره می برد. شرایط زمین و البته باد هم کار ما را سخت کرده بود.
او افزود: بعد از فینال لیگ قهرمان آسیا، تا به حال هیچ استراحتی نداشته ایم و این موضوع کار ما را سخت کرده است. با 

کمبود بازیکن فشار به کل تیم وارد می شود. برخی بازیکنان بیش از اندازه بازی می کنند که این کار را سخت کرده است.
کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس هم چنین گفت: وقتی کمبود بازیکن داریم در پست مهاجم وحید امیری و عالیشاه بازی 
می کنند که پست غیر تخصصی آن هاست. این موضوع واقعا کار را سخت کرده است. در پست های دیگر هم همین شرایط 
وجود داشت. کمال کامیابی نیا 5 یا ۶ بازی در پست غیر تخصصی خود یعنی دفاع بازی کرد. همه بردها را می بینند و کسی 

توجه نمی کند که بازیکنان فشار زیادی را تحمل می کنند. امیدوارم که هرچه زودتر بازیکنان جدید به ما اضافه بشوند.
او در ادامه درباره حکم کمیته وضعیت بازیکنان فدراسیون فوتبال هم گفت: این که بازیکنان به دنبال مطالبات خود باشند یک 
بحث است، اما خودم از چند باشگاه طلبکارم آیا جرات می کنند طلبم را از آن ها بگیرند؟ من از فدراسیون طلب دارم، جرات 
دارند پولم را از فدراسیون بگیرند؟ متاسفانه این کارهایی است که در قبال پرسپولیس انجام می دهند. قانون خوب قانونی است 

که برای همه اجرا شود. امیدوارم این قانون برای همه اجرا شود.
حسینی در ادامه درباره مشکلات مالی باشگاه پرسپولیس هم گفت: آن قدر بدهی و مشکلات در باشگاه وجود دارد که 
مدیران در حال پیگیری این موارد هستند. امیدوارم این مشکلات حل شود و بعد مطالبات بازیکنان هم پرداخت شود. الان 

فشار روی باشگاه زیاد است.

کاپیتان سال های گذشته تیم فوتبال استقلال، گفت: شوک حضور »فرهاد مجیدی« به عنوان سرمربی جدید آبی پوشان 
جواب داد اما این روند باید ادامه داشته باشد تا شانس قهرمانی داشته باشیم.

صادق ورمزیار  در خصوص پیروزی روز گذشته استقلال مقابل فولاد در اولین حضور فرهاد مجیدی، گفت: استقلال توانست 
از شوک تغییرات به بهترین شکل بهره برده و سه امتیاز شیرین را از آن خود کند. وی با اشاره به تساوی پرسپولیس و صنعت 
نفت ادامه داد: این سه امتیاز برای شروع کار فرهاد مجیدی در استقلال بسیار اهمیت داشت و در کنار این مساله تساوی 
پرسپولیس نیز به ما کمک زیادی کرد تا همچنان امید زیادی به قهرمانی داشته باشیم. مربی اسبق تیم فوتبال استقلال در 
خصوص شوک وارد شده بعد از تغییرات در کادرفنی آبی پوشان، گفت: همیشه تغییرات در کادرفنی شوک وارد می کند اما 
این روند باید ادامه دار باشد. تاثیرات کار مجیدی در آینده بیشتر دیده خواهد شد اما این سه امتیاز بسیار ارزشمند خواهد بود. 
وی در خصوص کادرفنی فرهاد مجیدی تصریح کرد: سرمربی می تواند از هرکسی که می خواهد در کنار خود استفاده کند. 
اگر این نفرات که استقلالی نیستند به تیم کمک کنند همه ما از آن استقبال می کنیم اما قطعا حضور پیشکسوتان به مجیدی 
و ساختار باشگاه بیشتر کمک می کرد. ورمزیار اظهار داشت: استقلال پر مهره ترین تیم لیگ ایران است و احتیاجی به نفرات 
جدید ندارد. کادرفنی باید به این نفرات انگیزه بدهد تا آنها در بهترین شرایط در زمین قرار بگیرند. استقلال حتی روی نیمکت 
بهترین نفرات را دارد و هر کدام از آنها می توانند در هر تیمی بازیکن ثابت باشند. وی در مورد عملکرد مدافعان استقلال، عنوان 
کرد: استقلال در ساختار دفاعی با مشکلات جدی رو به رو است و بازیکنان این تیم باید از خط حمله در دفاع شرکت کنند. 
تیم فوتبال استقلال تهران روز گذشته از هفته هفدهم لیگ برتر در ورزشگاه آزادی با تنها گل »ارسلان مطهری« که از روی 
نقطه پنالتی به دست آمد از سد فولاد گذشت. استقلال با 30 امتیاز در رتبه سوم جدول رده بندی قرار دارد. فرهاد مجیدی 
اواخر هفته گذشته جانشین محمود فکری شد و برای سومین بار در سال های اخیر، هدایت آبی های پایتخت را برعهده گرفت.

سید جلال حسینی:

 قانونی خوب است که برای همه اجرا شود
ورمزیار:

 شوک حضور مجیدی جواب داد
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جریان اصلاحات در ماه های باقی مانده تا انتخابات پیش رو بیش از آنکه درگیر 
مفهوم رقابت باشد؛ در پی یافتن راهی برای افزایش مشارکت مردم در انتخابات 
و یافتن چهره ای است که بتواند این مشارکت را حداکثری کرده و از این رهگذر 

امکان پیروزی اصلاح طلبان را افزایش دهد. 
»مشارکت در انتخابات« یکی از مهم ترین مفاهیم این روزهای صحنه سیاست 
ایران است. اظهارنظرها و اقدامات پیدا و پنهان نشان می دهد که اصلاح طلبان 
بیشتر از رقیب در این زمینه  دغدغه دارند. تکرار این اصل که باید انتخابات با 
حضور حداکثری مردم صورت گیرد؛ از سوی شخصیت های اصلاح طلب نشان 
می دهد که آن ها بیش از آنکه در پی رقابت با جریان رقیب باشند؛ در پی مهار 
رقیب سرسخت و ناپیدایی هستند که می توان آن را کاهش امید و اعتماد مردم 
به مردان سیاست و در نتیجه بخشیدن عطای حضور در پای صندوق های رای 

به لقایش، تفسیر کرد.
استراتژی و تاکتیک انتخاباتی اصلاحات چه حضور گسترده و پرشور باشد، چه 
کناره گیری و نظاره؛ در هر شرایطی باید بتوانند بدنه سیاسی و اجتماعی خود را 
پیرامون هریک از این استراتژی ها قانع کنند. هر نامی از جریان اصلاحات که در 
پی نامزدی در انتخابات است باید به قدری محبوبیت شخصی و حمایت جناحی 
در کارنامه خود داشته باشد تا بتواند )به فرض عبور از پروسه احراز صلاحیت( 
مردم را مشتاق حضوری گسترده و دوباره در پای صندوق های رای سازد. اصلاح 
طلبان به ویژه ریش سفیدان این جریان سیاسی بهتر از هر کسی می دانند که راه 
رهایی و گذار از بسیاری از چالش های کنونی حضور مردم در پای صندوق های 
رای است و شاید به همین دلیل است که به رسم تقلا برای ایجاد این حضور، 
نامه ها نوشته می شود و خستگی روحی و خمیدگی جسمی مانع از تلاش برای 

رسیدن به یک تدبیر مناسب نمی شود.
در هر گفت و گوی منتشر شده از چهره های اصلاح طلب در ماه ها و هفته های 
اخیر بارها بر ضرورت مشارکت حداکثری و ایجاد بستر مناسب برای آن تاکید 
شده است. گروه های مختلف اصلاح طلب، ضرورت حضور گسترده در انتخابات 
را رقابت جدی میان جریان های سیاسی می دانند. در تازه ترین این اظهارات 
حجت الاسلام »محسن رهامی« نامزد رسمی انتخابات آینده دیدگاه اصلاح 
طلبان درباره مشارکت پرشور در انتخابات را نزدیک به دیدگاه رهبری دانسته و 
تصریح کرده است: »اگر یک انتخابات پرشور با بیش از 40 تا 50 میلیون شرکت 
کننده برگزار شود، قطعا باید از اصلاح طلبان کاندیدای جدی وارد رقابت شود زیرا 

اگر مشارکت بالا برود، امکان بُرد اصلاح طلبان در انتخابات بالا می رود.«

»حسین نورانی نژاد« سخنگوی حزب اتحادملت هم اصل در جریان اصلاحات 
را مشارکت در انتخابات دانسته و گفته است: »فکر می کنم و امیدوارم 1400 
شاهد انتخاباتی پرشور باشیم؛ هرچند آزاد بودن، شفاف و قانونی بودن و  رقابتی 
بودن، از پرشور بودن مهم تر است. و صد البته در چنین شرایطی خود به خود 

مردم برای حضور در عرصه انتخابات نشاط و انگیزه بیش تری خواهند داشت.«
»سید افضل موسوی« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی افزایش 
مشارکت مردم را در گرو بازتر بودن نظرات در بررسی رد صلاحیت ها دانسته و 
گفته است: »تامین سلایق مردم در چهارچوب قانون اساسی برای رشد مشارکت 
ضروری است.« این همه تکاپو و نگرانی در حالی است که برخی از چهره های 
رقیب خود اصلاح طلبان را عامل اصلی کاهش مشارکت در انتخابات گذشته 

مجلس و کاهش احتمالی انتخابات مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری 
آینده می دانند. در این زمینه »لطف الله فروزنده« عضو جمعیت ایثارگران انقلاب 
اسلامی تصریح کرده است: »در حقیقت مشکلاتی که طیف دوم خرداد و اصلاح 
طلب برای کشور ایجاد کردند آسیب های بسیاری به مشارکت مردم وارد کرد.« 
اصلاحات در کارنامه خود گرچه عملکرد مجلس دهم را دارد که چندان نتوانست 
جامعه و حتی بدنه اصلاحات را راضی نگه دارد اما همچنان جریانی است که 
می تواند با شرط و شروطی حضوری حداکثری در انتخابات ریاست جمهوری 

سیزدهم به وجود آورد.
تازه ترین فعالیت های نامزدهای رسمی و محتمل

اصلاح طلبان هم مانند رقیب اصولگرای خود آرام آرام گمانه ها و تحلیل ها را 

پیرامون گزینه های  اصلی خود آغاز کرده اند؛ »محمدجواد ظریف«، »اسحاق 
جهانگیری«، »محمدرضا عارف« و »محسن هاشمی« چهره های این روزها 
هستند که هر لحظه تحلیل درباره حضور  و عدم حضور آن ها افزایش می یابد. 
گمانه زنی ها درباره »محمدجواد ظریف« وزیر امور خارجه همچنان داغ است و 
در تازه ترین تحلیل ها »فیاض زاهد« در گفت و گو با روزنامه اعتماد؛ ظریف را از 
مهم ترین گزینه های جریان اصلاحات دانسته اما مسیر رسیدن به پاستور را برای 
این دیپلمات کارکشته به ویژه با سابقه کارشکنی های تندورها در داخل کشور، 
آسان ندانسته و این پرسش را مطرح کرده است که »ظریف رای بالایی دارد اما آیا 

می تواند مقابل تندروها بایستد!«
»فرزانه  ترکان« عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران نظر جبهه اصلاحات را 
ظریف دانسته است و »یداله طاهرنژاد« دیگر عضو این حزب هم درباره حضور 
یا عدم حضور ظریف اینگونه توضیح داده است: »ظریف تا به امروز در هیچ جا 
نگفته است که می آید ولی اینکه حداقل در جبهه اصلاحات اقبالی نسبت به او 
هست مورد تردید نیست. هنوز بحثی نشده و نمی توان خروجی روشنی داشت 
اما آن طور که صحبت می شود او یکی از کسانی است که درباره او اقبال وجود 

دارد.«
انتخاباتی  بازی  تنها  را  آن  اصولگرا  رقیب  که  ها درحالی است  تحلیل  این 
اصلاحات می دانند؛ »محمدصادق کوشکی«  فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرده 
است: »آقای جهانگیری اصلا قرار نیست نامزد اصلاح طلبان باشد. به نظر من 
طرح نام او افراد دیگری مثل آقای ظریف، سیدحسن خمینی و ... همه یک 
سری تحرکات است برای اینکه در بدنه اجتماعی خود شور و تحرک ایجاد کنند«.
ظریف گزینه دلخواه و اجماع ساز اصلاحات است اما حضور وی در انتخابات 
بعیدتر از آن است که اصلاح طلبان حتی در پی تحلیل دشواری های مسیر وی 
باشند از آن جهت که وی طی سال های گذشته در هیچ برهه تن به این حضور 
نداده و هیچ نشانه ای هم در این زمینه بروز نداده است. با این همه اما به نظر 
می رسد این نام ها نشان دهنده دستیابی به یک استراتژی مشخص درباره 
انتخابات است و آن تلاش برای رسیدن به نامزدی اصیل اصلاح طلب است. 
حجت الاسلام »عبدالواحد موسوی لاری« هم از چهره های شاخص اصلاحات 
کفه نامزد اصیل اصلاحات را سنگین تر دانسته و گفته است: »به نظر من تا اینجا 
اصلاح طلبان مصمم هستند در انتخابات 1400 با کاندیدای خودشان وارد 
عرصه رقابت بشوند. تلقی من این است که اصلاح طلبان در این راهبرد مصمم 

هستند.«

انتخابات ۱۴۰۰، دریچه سیزدهم؛

مشارکت،دغدغهنخستاصلاحات

»مجتبی شاکری« فعال سیاسی اصولگرا و دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب 
با بیان اینکه دشمن از اختلافات بین مسوولان برای نفوذ در نظام  اسلامی 
استفاده می کند، گفت: در شرایط فعلی ایجاد اختلاف بین مسوولان کشور و 

حاشیه سازی، خیانت به نظام است. 
تعارض، حاشیه سازی و بروز اختلاف بین مسوولان، از جمله آسیب هایی است 
که می تواند در شرایط حساس کشور و در زمانی که میراث شوم ترامپ همچنان 
با وجود برخی سخنان سکاندار جدید کاخ سفید پاپرجا است، کشور را دچار 

مشکل کند.
رهبر انقلاب همواره بر همگرایی و پرهیز از حاشیه سازی به خصوص از سوی 
مسوولان کشور تاکید کرده اند. با تشدید فشارهای اقتصادی و نیز بروز برخی 
رفتارها از سوی طیف جدیدی از سیاستمداران در کشور، این هشدارها بیش از 

گذشته از سوی مقام معظم رهبری تکرار شده است.
به  نسبت  یازدهم  مجلس  نمایندگان  با  دیدار  در  انقلاب  رهبر  امسال 
اختلاف افکنی و توهین به مسوولان کشور هشدار و همه نمایندگان مجلس را از 
این دو رویکرد ناپسند پرهیز دادند؛ هشدارهایی که متاسفانه تکرار آن ها از سوی 

رهبری، نشان از تداوم رویکردهای مذکور است. رهبر انقلاب 29 بهمن در دیدار 
ویدیو کنفرانسی با مردم آذربایجان دوباره مسوولان کشور را به تک صدایی در 
مسایل مهم فراخواندند؛ توصیه ای که بعد از مخالفت برخی نمایندگان با بیانیه 

مشترک سازمان انرژی اتمی و آژانس بین المللی انرژی اتمی بیان شد.
»مجتبی شاکری« فعال سیاسی اصولگرا و دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب 
اسلامی در گفت وگو با ایرنا از ضرورت همگرایی مسوولان و پرهیز از اختلاف و 

حاشیه سازی در شرایط فعلی کشور می گوید.
اگر مبانی همه مسوولان، فرمایشات رهبر انقلاب باشد نباید هیچ 

اختلافی داشته باشند
شاکری در پاسخ به این سوال که چه دلایلی باعث شد تا رهبر انقلاب مجددا 
بر مساله تک صدایی و همگرایی تاکید کنند و این همگرایی چگونه تحقق پیدا 
می کند، گفت: اگر ما واقعا قایل به این امر باشیم که مباحث ملی، مطالبات مردم 
و منافع ملی کشور باید بر اساس مکتب امام خمینی)ره( و رهبر انقلاب تعیین 
شود و ما خود را متصل به این اصول بدانیم، نباید در کشور شاهد اختلاف باشیم. 
اصول انقلاب اسلامی و خط مشی رهبر انقلاب مشخص است و همه مسوولان 

باید طبق آن عمل کنند.
دارند  مسوولیت  اسلامی  جمهوری  نظام  در  که  کسانی  اینکه  بیان  با  وی 
نباید اختلافی در زمینه اصول و خط قرمزهای نظام داشته باشند، ادامه داد: 
اصولا مسوولان ما نباید مقابل دشمن اختلافی داشته باشند چرا که معیارها و 
شاخص های مشخص است و هم اینکه در تشخیص مصالح کشور جریان های 
مختلف سیاسی خیلی با هم خیلی اختلاف ندارند و با مباحث کارشناسی و مهم 

باید به صورت تخصصی برخورد شود.
دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی در مورد دلیل بروز برخی اختلافات 
هم گفت: من فکر می کنم زمانی مسوولان قوای مختلف کشور با هم دچار 
اختلاف می شوند که  مسایل کارشناسی و مهم از جایگاه خود خارج شده و 
تبدیل به مسائل سیاسی و جناحی می شود. ما سال آینده امر مهم و تاثیرگذار 
انتخابات ریاست جمهوری را داریم. برای برگزاری شکوهمند این واقعه ملی 
جامعه ما نیازمند آرامش و حرکت عقلانی است. اگر این رویکرد در پیش گرفته 
شود مردم از انتخابات استقبال خواهند کرد اما اگر قرار بر تنش و اختلاف در 

کشور باشد مردم دلسرد می شوند.

را کنار  نفسانیات  این است که مسوولان  آرامش در کشور  افزود: لازمه  وی 
گذاشته و با کمال ادب و اخلاق و با رویکرد تخصصی با مسایل مهم کشور روبرو 

شوند  تا هم منافع ملی تامین شود و هم مردم امید خود را از دست ندهند.
دشمن با استفاده از شکاف ها و اختلافات در کشور نفوذ می کند

این فعال سیاسی با اشاره به استفاده دشمن از اختلافات برای ضربه زدن به 
نظام، گفت: رخنه و نفود زمانی به وجود می آید که شکاف و اختلاف در کشور 
شکل بگیرد. دشمنان نظام و اندیشکدهای غربی هم به دنبال آن هستند که 
شکاف ها و اختلافات در جامعه ما را  ابزاری برای نفوذ کرده و به مردم و نظام 
آسیب بزنند. در این زمینه شکاف های مختلف مذهبی، سیاسی، طبقاتی، قومی 

و.. مدنظر است.
 شاکری افزود: ما اگر واقعا اعتقاد داریم نباید اجازه دهیم دشمن در کشور نفوذ 
کند باید توجه داشته باشیم که دشمنان نظام چشم به همین اختلافات مسوولان 
دوخته اند. بنابراین در شرایط فعلی حاشیه سازی و اختلافات افکنی، خیانت به 
نظام است. با وجود هدایت های رهبری، دلیلی هم برای حاشیه سازی وجود 

ندارد.

دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی مطرح کرد؛

حاشیه سازی و اختلاف افکنی در این اوضاع خیانت به نظام است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: برای رسیدن به کرسی ریاست 
جمهوری ضرورت ندارد از منافع ملی خرج کنیم و رفتارهای خارج از شأن 

دیوانی انجام دهیم. 
جهانبخش خانجانی در واکنش به اظهارات اخیر محسن رضایی، دبیر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مبنی بر امادگی ایران برای بازگشت به میز مذاکره با 
آمریکا، عنوان کرد: متاسفانه شرایط کشور به گونه ای شده که افراد مسئولیت 
رفتارشان را بر عهده نمی گیرند و در قبال صحبت هایی که بر زبان می آوردند 

پاسخگو نیستند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: زمان حضرت امام)ره( هنگامی که 
یکی از وزرا و یا تعدادی از نمایندگان مجلس در حوزه سیاست خارجی مطالبی 
را بیان می کردند، ایشان آن ها را توبیخ کرده و می گفتند این حوزه امنیتی کشور 

است و تنها مرجعی که باید اظهار کند وزارت خارجه است.
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه امروز همه به خودشان اجازه می دهند درباره 
مسائل کشور مخصوصا حوزه سیاست خارجی اظهار نظر کنند. البته این گونه 
رفتارها را ما در جناح اصولگرا بیشتر مشاهده می کنیم که نماینده مجلس، 
رئیس کمیسیون و در حال حاضر هم جناب آقای رضایی فراتر از وظایف قانونی 

خودشان اظهار نظر می کنند.
وی با بیان این که اگر بنا بر مذاکره باشد، وزرات خارجه با سیاست مقام معظم 
رهبری و با هماهنگی ریاست جمهوری انجام می دهد، گفت: رفتارهایی که 
امروز بشخصه مشاهده می کنم مرا یاد شعر »قربان برم خدا را یک بام و دو 
هوا« می اندازد. بله واقعیت این است که این اظهار نظرها شاید برآیندش حرف 
نیکویی باشد و بُرداری ترسیم می کند که ما برای حفظ منافع ملی مذاکره کنیم 
اما چرا یکسال آینده؟چرا امروز نه؟ اگر بنای بر مذاکره است ما باید در شرایطی 
که در قدرت هستیم و طرف مقابل هم احساس نیاز و درخواست این کار را دارد 

انجام دهیم نه این که سیگنال بدهیم برای سال بعد.

خانجانی ادامه داد: صحبت های آقای رضایی من را یاد ملاقات یک فردی 
در  سال  75 با »نیک براون« می اندازد  که گفته بود اگر ما رأی بیاوریم با شما 
روابط مان را حسنه می کنیم؛ حرف های امروز دبیر مجمع تشخیص مصلحت 

نظام هم شبیه همان رفتار است.
اصولگرایان در گفتار و رفتار خودشان صادق نیستند 

وی تاکید کرد: آقای رضایی اگر قائل به مذاکره هستند، نباید تصمیم گیری 
درباره موضوعات »FATF« و »CFT« را به درازا بکشاند و در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام  هرچه زودتر بررسی این دو را در دستور کار قرار دهند تا مشکلات 
و مضایق اقتصادی که برای دولت و ملت و مشکلات معیشتی ایجاد کرده است 

رفع کنند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که متاسفانه اصولگرایان در گفتار 
و رفتار خودشان صادق نیستند؛ عنوان کرد: برخی اصولگرایان برای رسیدن 
به قدرت حاضر هستند به پابوس آمریکا بروند در حالی که ما )اصلاح طلبان( 
اعتقاد داریم با حفظ عزت، مصلحت و حکمت و طبق نظر مقام معظم رهبری 
باید با کشورهای مختلف گفت و گو و برخورد کنیم و باید برای حفظ منافع ملی 

از موضع اقتدار پای میز مذاکره بنشینیم.
وی در گفت وگو با ایلنا ادامه داد: اتفاقا ما هم موافق مذاکره هستیم اما چرا 
هنگامی دولت صحبت از مذاکره می کند رگ گردن این دوستان برافروخته 
می شود اما وقتی خودشان این اظهارات را انجام می دهند نه از مجلس و نه از 
افراد وابسته به این جناح اصولگرای ضد تجدد صدایی در نمی آید؟ معتقدم 
این جریان منافع را فقط در راستای اهداف خودشان تعریف می کنند و هرجا 
اهداف شان تامین شود منافع ملی را به همان شکل تفسیر می کنند و کرانه های 

تفسیری آنان مانند سیاست ورزی شان است.
خانجانی ادامه داد: نگاه کنید این جریان در برخورد با مفاسدی مانند املاک 
نجومی و اختلاس های بزرگی که عمدتا در جریان اصولگرا و طرفدارانش صورت 
گرفته چگونه برخورد می کنند. مجلس واکنش مناسبی ندارد و  چشم خودشان 

را می بندند و متاسفانه باید بگویم برخوردی دوگانه دارند.
رضایی نامزد اول تا سوم اصولگرایان هم نیست 

وی تاکید کرد: آقای محسن رضایی در چارچوب مقررات و قوانین کشور 
صحبت کند و فراتر از قوانین و چارچوب وزارت خارجه اظهار نظری نداشته 
باشند تا دشمنان و جریان خارج از کشور فکر نکند در داخل انشقاق وجود دارد.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد:برای رسیدن به کرسی ریاست 
جمهوری ضرورت ندارد از منافع ملی خرج کنیم و رفتارهای خارج از شأن 

دیوانی انجام دهیم.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که آقای رضایی هر دوره از انتخابات ریاست 
جمهوری کاندید می شود اما رأی نمی آورد؛ آیا این بار هم مانند گذشته خواهد 
بود، گفت: آقای رضایی به خوبی  می داند که جایگاه رأیی که دارد چیست، 

معتقدم بیشتر برای تنوع در فضای کاری اش وارد عرصه انتخابات می شود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: محسن رضایی معمولا یک تا زیر یک 
درصد آرا را جذب می کند؛ شاید منافع اقتصادی در این کارها وجود داشته باشه 
که بعضی ها ایشان را به سمت انتخابات سوق می دهند. اگر نه در چند دوره ای 
که ایشان کاندید انتخابات شدند حداقل آرا را هم کسب نکردند و در جریان 

اصولگرایی بعید می دانم جز کاندیدای رده اول تا سوم باشد. 

محمدجواد حق شناس استاد دانشگاه درباره مصاحبه اخیر محسن رضایی 
گفت: در آستانه انتخابات ریاست جمهوری، افرادی که خواب هایی برای 
کاندیداتوری در سر دارند، به طور مستقل اقدام به ارسال پیام هایی کرده، 
گفت وگوهایی انجام داده و یا مواضعی را اعلام می کنند که خیلی سنجیده 
به نظر نمی رسد؛ در عین حال متضمن حفظ و حراست از منافع ملی هم 

نیست. 
واکنش ها به گفت وگوی اخیر دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با روزنامه 
فایننشال تایمز لندن همچنان ادامه دارد و موضوع بحث های بسیاری در 

محافل سیاسی و فضای مجازی بوده است.
این رسانه انگلیسی به نقل از وی نوشته، »آن ها)آمریکا( باید به ما اطمینان 
خاطر دهند که همه تحریم هایی که پس از اجرای برجام اعمال شد در کمتر 
از یک سال رفع می شود. در این شرایط، مذاکرات می تواند آغاز شود در طول 
مذاکرات تحریم ها هر ماه باید برداشته شود؛ به عنوان مثال تحریم های مالی 
و محدودیت هایی که بانک های اروپایی اعمال کرده اند باید همان ماه اول 
رفع شود. رفع تحریم ها علیه صادرات نفت نیز در اولویت های نخست ما قرار 
دارد.«  دکتر محمدجواد حق شناس استاد دانشگاه و عضو هیات مدیره 
انجمن ایرانی روابط بین الملل در این زمینه به ایرناپلاس گفت: در کشور ما 
و در موقعیتی که انتظار می رود سخن واحد و دقیقی از داخل به دنیا مخابره 
شود، این سخنان و مواضع جای تاسف دارد؛ در این زمینه شاهد انعکاس 

مطالب و سیگنال های متفاوت از افراد و مراکز متفاوت به بیرون هستیم«.
پیام های سیاست  افزود: »در همه دنیا و در کشورهای مهم، اصولا  وی 
خارجی از یک مبدا به جهان منعکس می شود و آن جایی نیست جز یک نهاد 
تخصصی و آشنا با مسائل دیپلماتیک که همان وزارت امور خارجه است؛ 
دستگاه سیاست خارجی هر کشوری نماد کلیت یک نظام سیاسی برای 
پیگیری منافع ملی است؛ در همه کشورها مراکز متفاوت دارای قدرتند، از 
قوه مقننه، مجریه و قضائیه تا نهادهای نظامی، اقتصادی، اطلاعاتی و امنیتی 
و ... که هر کدام جایگاه خاص خود را ساحت های مختلف دارند، اما در نهایت 
در حوزه سیاست خارجی، همه راه ها به وزارت امور خارجه ختم می شود و 

غیر از این هم نباید باشد.
حق شناس ادامه داد: متاسفانه در کشور شاهدیم که در آستانه انتخابات، 

گاهی یک مسابقه برای بیان مواضع دیده می شود.
وی با یادآوری یک ماجرای مشابه در دهه 70 گفت: »یادمان نمی رود در 
دوره ای پیش از انتخابات سال 137۶، یکی از نمایندگان مجلس با مقامی 
از وزارت خارجه انگلیس مذاکره کرد و پیامی داد که با موازین دیپلماتیک 

همخوانی نداشت«.
 عضو هیات مدیره انجمن ایرانی روابط بین الملل اضافه کرد:  موارد مطرح 
شده در مصاحبه دبیر مجمع تشخیص مصلحت با روزنامه بریتانیایی نیز با 
واکنش فوری وزیر امور خارجه و سخنگوی وزارتخانه روبرو شد و اعلام کردند 
پیام های دیپلماتیک و مواضع رسمی نظام جمهوری اسلامی توسط وزارت 
خارجه بیان و نمایندگی می شود؛ متاسفانه سالیانی است این نگرانی را داریم 
که نهادی که باید بیانگر مواضع و منافع کشور باشد نباید توسط هیچ نهادی 
دیگری تضعیف شود و لازم است بیش از همه، دارندگان جایگاه های رسمی 
نظام، خودشان از این جایگاه مراقبت کنند تا خدای نکرده دچار ضربه و 

چالش نشویم.
حق شناس ادامه داد: »پیامی که در مصاحبه آقای رضایی آمده است مبنی 
بر اینکه در یک سال آینده، تحریم ها باید به پایان برسد که پیام مناسبی نیست 
وباید هرچه سریعتر مواضع خود را ابهام زدایی کند تا خدای نکرده معنای 

متفاوتی به عرصه سیاست بین الملل مخابره نشود«.
البته اندکی پس از رسانه ای شدن محتوای مصاحبه با روزنامه بریتانیایی، 
رضایی در توئیتی، موضع خود را اصلاح کرد و در توئیتی نوشت: مذاکره 

فقط در چارچوب 5+1 و بعد از لغو کامل تحریم ها امکان پذیر است.
این استاد دانشگاه،  با تائید شائبه »توافق راحت تر یک دولت اصولگرا در 
مذاکرات با طرف غربی« در نتیجه مصاحبه رضایی، گفت: وقتی به صراحت 
می گوید انتظار ما این است که ظرف »یک سال آینده« تحریم ها را بردارید، 
این سوال مطرح می شود که عدد یک سال از کجا آمده است؟ این سوال 
بدیهی و روشن است که چرا سخن از 12 ماه آینده است؟ مگر کشور اکنون 
در وضعیت سخت اقتصادی نیست؟ مگر مردم بایت تحریم های ناجوانمردانه 
در رنج نیستند و رهبری هم به تازگی به مساله گرانی و سختی معیشتی مردم 

اشاره نکردند؟
وی افزود: »در آستانه آغاز سال نو هستیم و تحریم ها و وضعیت اقتصادی 
کشور نشان می دهد چه اوضاع دشواری در حوزه معیشت مردم داریم؛ وقتی 
دولت مستقر دارد کارش را انجام می دهد و امکان گفت وگو با طرف های 
خارجی را دارد، چرا باید تحریم ها ظرف یک سال آینده برداشته شود و نه 
زودتر؟ آیا جز این است که به نوعی این پیام را می دهد که ممکن است در 
انتخابات 1400 دولت دیگری از یک جریان سیاسی دیگر بر سر کار آید؟ آیا 
این سیگنال مخابره نمی شود که در آن صورت، دولت بعدی آمادگی گفت وگو 
برای رسیدن به یک توافق را دارد؟ این خیلی از منطق دقیق و قابل دفاعی 

برخوردار نیست.

جهانبخش خانجانی :

منافع ملی را برای رسیدن به کرسی ریاست جمهوری خرج نکنیم 
حق شناس درواکنش به مواضع اخیر محسن رضایی؛

 مهلت یک ساله برای رفع تحریم ها چه پیامی دارد؟
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فرصت مانند ابر از افق زندگی می گذرد، 
مواقعی که فرصت های خیری پیش 
می آید غنیمت بشمارید و از آن ها 

استفاده کنید.
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طرح:محمدعلی رجبی

از چاله ی بورس تا چاه بیت کوین! 

افزایش۳میلیونتومانیحقوقبازنشستگان
رئیس کانون بازنشستگان تامین اجتماعی: حقوق هر بانشسته ای بر مبنای سوابقی که دارد، افزایش 
می یابد و در مجموع افزایش حقوق رقمی بیش از 3 میلیون تومان است.علی اصغر بیات افزود: پس 
از پیگیری های مستمر به عنوان یک خبر خوش به کل مجموعه بازنشستگان می توانم بگویم که موضوع 
مشاغل سخت و زیان آور همان 30 سی ام درخواستشان بود که در حقوق اسفند ماه اعمال شده است.
بیات افزود: از جمعه که پرداخت ها شروع شده آن افزایش در حقوق ها اعمال شده است و پیگیر هستیم تا 
معوقه مربوط به تاریخ یکم مرداد امسال طبق مصوب هیئت امنا پرداخت شود. وی گفت: حقوق بازنشسته 
حداقل بگیر 2 میلیون و ۸00 هزار تومان است. همیشه حرفمان با مسئولان این بوده است که با این رقم 
چطور می توان زندگی کرد؟ بنابراین نظر ما در افزایش حقوق رقمی بیش از این عدد و 3 میلیون تومان است.  
بیات افزود: خوشحالی ما به این دلیل است که برای اولین بار چنین عددی از بخشی از مطالبات عمده ای 
که سازمان تامین اجتماعی از دولت دارد و رقمی در حدود 350 هزار میلیارد تومان باید در سال 1400 باید 

به صفر می رسید.

حملهمسلحانهناکامبهموزههفتتپهشوشناکام
یک فعال میراث فرهنگی شوش از حمله مسلحانه دو فرد موتورسوار به موزه هفت تپه خبر داد و گفت: این 
سرقت بدون وقوع هر نوع اتفاق ناگواری پایان یافت. علی درویش افزود این حمله مسلحانه به موزه هفت تپه 
توسط افراد ناشناس بامداد روز یکشنبه 17 اسفند رخ داده است، هر چند این اتفاق با هوشیاری پرسنل 
نگهبان موزه، بی نتیجه ماند و فاجعه ناگوار جانی یا سرقت آثار تاریخی موزه  را به همراه نداشته است اما زنگ 
خطری بزرگ برای حفاظت از موزه هایی است که از توجه و امکانات کافی برخوردار نیستند.وی با بیان این که 
موزه هفت تپه سیستم امنیتی مناسبی ندارد، آن را باعث بروز نگرانی های زیادی برای این موزه دانست و 
ادامه داد: از سوی دیگر، یگان حفاظت میراث فرهنگی به علت کمبود نیرو، حضور فیزیکی موثر در محل 

موزه ندارد.

آخرینوضعیتشیوعکرونادراستانقم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی 24 ساعت گذشته منتهی به هفدهم اسفندماه، 29 بیمار با 
علایم کرونا در قم پذیرش شدند. به گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم،  محمد 
رضا قدیر اظهار داشت: دراین مدت، 2۶ بیمار با علائم کرونا نیز در مراکز درمانی قم بستری شدند.وی افزود:  
25 تن نیز بعد از بهبود از بیمارستانهای این استان ترخیص شدند.وی با اشاره به این که خوشبختانه در این 
مدت شاهد فوت ناشی از کرونا در قم نبوده ایم،  گفت: در حال حاضر 124 تن در مراکز درمانی قم بستری 

هستند که حال پنج تن از آنان وخیم است.

سعیدمحمدازقرارگاهخاتمالانبیارفت
با حکم فرمانده کل سپاه سردار سرتیپ دوم پاسدار سید حسین هوشی سادات به سمت فرمانده قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا )ص( سپاه منصوب شد. سعید محمد فرمانده پیشین قرارگاه به خاطر حضور در فضای 
انتخابات استعفا داده است.به گزارش پایگاه خبری سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سردار سرلشکر پاسدار 
حسین سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در حکمی سردار سرتیپ دوم پاسدار سید حسین 

هوشی سادات را به سمت فرمانده قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص( سپاه منصوب کرد.

واکنشجهانگیریبهاظهاراتمحسنرضایی
جهانگیری معاون اول رییس جمهور در واکنش به اظهارات اخیر محسن رضایی در مورد مذاکره با آمریکا 
گفت: زیر خارجه تنها شخصی است که از طرف نظام در مقابل طرف خارجی صحبت میکند. اعتبار مواضع 
وزیر خارجه را نباید مخدوش کرد. موضع وزیر امور خارجه موضع جمهوری اسلامی است و صحبت های 

انتخاباتی اشخاص دیگر مبنایی ندارد. 

فلاحتپیشه:ظریفاصلاحطلبنیست
حشمت الله فلاحت پیشه گفت: ظریف اصلاح طلب نیست. او یک دیپلمات است. کسی که موضع 
سیاست خارجی دارد و دیپلمات ها نیز معمولا از تعریف در دل یک جریان سیاسی اکراه دارند و شاید غیر 
از یک مقطعی که در دوران احمدی نژاد ایشان منصب دیپلماتیک را از دست داد، همیشه صاحب منصب 

دیپلماتیک بوده است. 

رئیس پلیس راهور استان قم :
محدودیت های کرونایی تردد شبانه خودروها ادامه دارد

رئیس پلیس راهور استان قم از اعلام جزئیات محدودیت های تردد وسایل نقلیه برابر مصوبه ستاد 
ملی مقابله با کرونا خبر داد و گفت: محدودیت های کرونایی درخصوص تردد شبانه خودروها همچنان 

پابرجاست.
غلامرضا صدفی با اعلام این خبر اظهار کرد: روزهای پایانی سال را پیش رو داریم و به رسم سنت 

دیرینه، هر ساله مردم این روزها در حال تدارک برای ایام عید نوروز هستند.
رئیس پلیس راهور استان ادامه داد: از مردم قدرشناس استان می خواهیم که با توجه به شرایط فعلی 
و بنا به توصیه و تاکید پزشکان و متولیان امر بهداشت و درمان، از ترددهای غیرضروری پرهیز و برای 

سفرهای نوروزی برنامه ریزی نکنند.
وی افزود: محدودیت تردد شبانه خودروها در شهرها از ساعت 9 شب تا 3 صبح همچنان ادامه دارد و 

هم استانی های گرامی در این ساعات در سطح شهرها تردد نکنند.
صدفی کرد: پلیس موظف به کنترل ترددها است و در صورت مواجهه با تخلف و تمرد از این محدودیت 

ها، جریمه پیش بینی شده برای خودروهای متخلف اعمال خواهد شد.
رئیس پلیس راهور استان در خاتمه یادآور شد: با رانندگانی که اصرار به تخلف داشته باشند و با سهل 

انگاری خود موجب تهدید سلامت عمومی شوند با جدیت برخورد خواهد شد.
 

فرمانده انتظامی استان قم :

پلمب ۲8 مشاور املاک غیر مجاز در بخش کهک
فرمانده انتظامی استان قم از پلمپ 2۸ باب بنگاه مشاور املاک غیر مجاز فاقد پروانه کسب در بخش 

کهک استان قم خبر داد. 
سید محمود میرفیضی در تشریح جزئیات این خبر اظهار کرد: افزایش چند برابری قیمت املاک 
بخش کهک در چند سال اخیر ،باعث ایجاد بنگاه های معاملات ملکی و مشاوران املاک غیر مجاز 
و فعالیت دلالان در این عرصه شده است. وی افزود:این امر موجب افزایش کلاهبرداری و اقدامات 
مجرمانه شده و نارضایتی مردم کهک را در پی داشت که با هماهنگی خوب دستگاه قضایی و اتحادیه 
مشاوران املاک،در پاییز و زمستان سال جاری 2۸ باب بنگاه مشاور املاک غیر مجاز فاقد پروانه کسب 
در سطح بخش کهک، شناسایی و پلمب شدند. فرمانده انتظامی استان تصریح کرد:این اقدام موجبات 

رضایت مندی مردم کهک را فراهم و از وقوع جرایم آتی پیشگیری به عمل آمد.
 

رییس بیمارستان حضرت معصومه)س(  قم:

افزایش بستری کودکان مشکوک به کرونا 
رییس بیمارستان حضرت معصومه)س( قم،  گفت: متاسفانه در روزهای اخیر شاهد این هستیم که 

میزان مراجعه کودکان با علائم کرونا در بیمارستان رو به افزایش است.
جواد تفرجی در این خصوص بیان کرد: در حال حاضر 25 بیمار کودک مشکوک به کرونا در بیمارستان 

بستری هستند که تست ها از آنها انجام و در حال خدمات دهی به این عزیزان هستیم.
وی تصریح کرد: در بین کودکان، چند نوزاد نیز وجود دارد که البته حال عمومی تمامی کودکان بستری 

خوب است اما باید مراقب باشیم و بدانیم که کودکان ما را خطر تهدید می کند.
رییس بیمارستان حضرت معصومه)س( گفت: استفاده از ماسک و رعایت دستورات بهداشتی برای 

کودکان و عدم حضور آنها در تجمعات امری ضروری است و نباید از این موضوع غفلت کنیم.
 

عضو انجمن فیزیوتراپی استان قم هشدارداد:

مراقب فیزیوتراپ های قلابی باشید
عضو انجمن فیزیوتراپی استان قم گفت : بیماران برای دریافت خدمات فیزیوتراپی از متخصصان این 

حوزه استفاده کنند تا زمان طلایی برای درمان از دست نرود.
صحفی با بیان اینکه به تازگی افرادی به عنوان فیزیوتراپ به منازل مردم می روند که هیچ تخصصی 
برای کمک به بیمار ندارند و صرفا ماساژور هستند، گفت: گاهی آسیب هایی برای بیمار به وجود می آید 
که امکان جبران آن نیست مثلا برای بیمار سکته ای زمان مشخصی برای اصلاح حرکات وجود دارد 
که اگر این زمان بگذرد زمان درمان بسیار طولانی می شود و در عین حال باید آسیب های دیگر را هم 
درمان کند.  وی از مردم خواست حتما از افراد کارت معتبر درخواست کنند و یا اینکه برای استعلام از 

متخصصان فیزیوتراپی با شماره 025377352۸2 تماس بگیرند.

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم  مطرح کرد :

تاثیر سیاست دولت در اراضی
 48 هکتاری بر پروژه های حیاتی شهر

مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر گفت: مسکوت 
ماندن سرنوشت اراضی 4۸ هکتاری موجب آسیب به طرح ساماندهی 

چهل اختران شده است.
علیرضا خاکی در جلسه مردمی بررسی مسائل و مشکلات محله چهل 
اختران که با حضور نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی و مسئولین 
گذاشتن  مسکوت  برای  دولت  از  انتقاد  با  شد،  برگزار  استانی  و  شهری 
سرنوشت اراضی 4۸ هکتاری پردیسان، اظهار داشت: پیش بینی نشدن 
منابع مالی که یکی از آنها اراضی 4۸ هکتاری پردیسان بود، موجب تعویق 

در اجرای طرح ساماندهی محله چهل اختران شده است.
مدیرعامل سازمان بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر افزود: جایگاه 
امامزاده موسی مبرقع بعنوان یکی از امامزادگان جلیل القدر کشور و گاهاً 
به عنوان حرم چهارم کشور یاد می شود نیازمند برنامه ریزی و فضاسازی 
مناسبی است و این مکان زیارتی دارای جایگاه مهمی در شهر قم است که 

آنچنان باید این جایگاه شناسایی و بسترسازی نشده است.
خاکی ادامه داد: به همین منظور برنامه هایی تهیه شده اما از آنجایی 
که مهمترین مشکل در این زمینه منابع مالی است و با توجه به پیش بینی 
قسمتی از اراضی4۸ هکتاری بعنوان پشتیبان این طرح و مسکوت شدن 
آن از سوی وزارت راه و شهرسازی، ایشان تاکید بر این داشتند که این مهم 

پیگیری شود.
به گفته وی، با رفع مشکلات 4۸ هکتاری نه تنها پروژه چهل اختران بلکه 
بسیاری از پروژه های مهم پیرامون حرم مطهر رفع مشکل شده و قابلیت اجرا 
خواهند داشت و خدمات مناسبی به زائرین هم در پیرامون حرم مطهر و هم 

در محدوده چهل اختران خواهد داشت.
در  افزود:  مطهر  حرم  اطراف  نوسازی  و  بهسازی  سازمان  مدیرعامل 
که  همچنان  داشته  مهمی  جایگاه  اختران  چهل  سازمان،  برنامه ریزی 
طراحی و اجرای پروژه محور فرهنگی تاریخی با مبدأ حرم مطهر و مقصد 

چهل اختران طراحی شده است.
منظور  به  برقعی  شهیدان  محور  احداث  همچنین  داد:  ادامه  خاکی 
دسترسی مناسب تر به چهل اختران و حل مشکلات ترافیکی خیابان آذر و 

چهارمردان و دسترسی به این مجموعه پیگیری شده است. 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم  خبرداد:

ساخت مجتمع تجاری 44۰۰ مترمربعی 
در پردیسان

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با تأکید بر برگزاری مزایده اراضی تجاری 
سال 99 و در روزهای آینده گفت: در حال انتخاب پیمانکار برای ساخت 
مجتمع تجاری در محله دو پردیسان بوده که مساحت آن بالغ بر 4 هزار و 

400 مترمربع است.
حسن صبوری، در قم با اشاره به نزدیکی زمان برگزاری مزایده اراضی 
تجاری دولتی در منطقه پردیسان و مطالبه مردم، اظهار داشت: هرسال 

مزایده اراضی تجاری پردیسان در بهمن و اسفندماه برگزار می شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با تأکید بر برگزاری مزایده در روزهای 
آینده، افزود: عدم برگزاری مزایده به خاطر مسائل مطرح شده در برنامه “در 
شهر” و شنیده شدن صحبت ها و مطالبات مردم برای تأمین خواسته های 
مردم بوده است. صبوری از برگزاری جلسات متعددی با مجمع نمایندگان 
استان خبر داد و تصریح کرد: در این جلسات به شنیده شدن تمام نظرات 
مردم تأکید شده و جلسه ای نیز در اداره کل با تأکید بر توجه به نظرات مردم 
برگزارشده است. وی با تأکید دوباره بر برگزاری مزایده سال 99 خاطرنشان 
کرد: باوجود عدم استقبال مردم برای ساخت واحدهای تجاری و شرکت 
ورود  حوزه  این  در  شهرسازی  راه  کل  اداره  گذشته  سال های  مزایده  در 
کرده است. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم از ساخت مجتمع تجاری 
در محله دو پردیسان خبر داد و بیان کرد: در حال انتخاب پیمانکار برای 
ساخت مجتمع تجاری در محله دو بوده که مساحت آن بالغ بر 4 هزار و 400 
مترمربع است. صبوری ادامه داد: امیدواریم در یک سال آینده این مجتمع 
تجاری به بهره برداری رسیده و در اختیار شهروندان پردیسان قرارگرفته و 

بخشی از نیازهای این منطقه را تأمین کند.
 

مدیر منطقه پنج شهرداری قم خبرداد:

اتمام زیرسازی و آسفالت خیابان
 دوم امیرکبیر

مدیر منطقه پنج شهرداری قم گفت: هزینه اجرای پروژه 14 میلیارد و 400 
میلیون ریال بوده و بیش از 2 هزار و 55۸ تن آسفالت استفاده می شود.

علیرضا اقبالیان در راستای بهسازی منطقه سنگبری ها، اظهار داشت: در 
تکمیل آسفالت این منطقه زیرسازی و روسازی آسفالت خیابان 30 متری 

دوم سنگبری ها کلیک خورد.
را  سنگبری ها  دوم  متری  خیابان 30  قم  شهرداری  پنج  منطقه  مدیر 
حدفاصل جاده کاشان و خیابان امیرکبیر اعلام کرد و افزود: طول این 
مسیر 750 متر و عرض خیابان 20 متر بوده و درمجموع 15 هزار مترمربع 
آسفالت می شود. اقبالیان عملیات اجرایی این پروژه را تشریح کرد و گفت: 
خاک برداری، خاک ریزی، اجرای لایه های اساس و زیراساس و اجرای لایه 

آسفالت اقداماتی است که به صورت مرحله ای انجام می شود.
آسفالت  روسازی  و  زیرسازی  پروژه  به  داده شده  اختصاص  بودجه  وی 
خیابان 30 متری دوم سنگبری ها را عددی بالغ بر 15 میلیارد ریال دانست و 
بیان کرد: هزینه اجرای پروژه 14 میلیارد و 400 میلیون ریال بوده و بیش از 

2 هزار و 55۸ تن آسفالت استفاده می شود.
 

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم خبرداد:

اجرای 8 هزار متر فضای سبز در 
پارک سوار شمالی

مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم از برپایی مراسم 
حمل ونقلی  پرسنل  حضور  با  سازمان  این  مرکزی  پایانه  در  درختکاری 
خبر داد و گفت: بیش از ۸ هزار متر فضای سبز در پارک سوار شمالی اجرا 

می شود.
رضا پوریافر به مناسبت هفته درختکاری و اهمیت توسعه فضای سبز در 
آیین درختکاری در این سازمان، اظهار داشت: توسعه فضای سبز با توجه به 

اهمیت آن تنها به یک سازمان خاص منحصر نمی شود.
مدیرعامل سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با تشریح بخشی 
از برنامه سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم در توسعه فضای سبز، 
افزود: سازمان پایانه ها در امر توسعه فضای سبز اقدامات بسزایی داشته به 
صورتی که بالغ بر3هکتار فضای سبز در محوطه پایانه مرکزی طراحی شده 
است. پوریافر ادامه داد: 3 هکتار فضای سبز محوطه پایانه مرکزی همه روز 

توسط پرسنل فضای سبز آبیاری و نگهداری می شود.
وی از طراحی بیش از ۸ هزار متر فضای سبز در پارک سوار شمالی خبر داد 
و تصریح کرد: در طرح مرمت و آسفالت پارک سوار شمالی در حدود۸000 

متر فضای سبز پیش بینی شده که فاز اول آن در حال اجرا است.

توسعه ی  ضرورت  به  اشاره  با  قم  استاندار 
زیرساخت های اطراف حرم مطهر گفت : بایستی 
با توجه به اسناد بالادستی و طرح حرم تا حرم، این 

طرح سرمایه گذاری پیش برده شود.
گروه  با  نشست  در  یکشنبه  ظهر  سرمست 
متقاضی سرمایه گذاری در محدوده ی حرم مطهر 
به  اشاره  با  سخنانی  طی  )س(  معصومه  حضرت 
ویژگی های مذهبی شهر مقدس و ضرورت توسعه ی 
زیرساخت های گردشگری در شهر قم گفت: مدیریت 
از سرمایه گذاری در  به حمایت  استان قم مصمم 

حوزه ی گردشگری، زیارت و خدمات می باشد.
بخش  ظرفیت های  از  استفاده  قم  استاندار 
خصوصی را بهترین راهکار برای اجرای طرح های 
اقتصادی و توسعه ی زیر ساخت ها دانست و افزود: 
از همه ظرفیت های قانونی برای پشتیبانی از سرمایه 
گذاران دارای اهلیت و سابقه درخشان بهره خواهیم 
توسعه ی  ضرورت  به  اشاره  با  پایان  در  وی  گرفت. 
زیرساخت های اطراف حرم مطهر بیان کرد: بایستی 

با توجه به اسناد بالادستی و طرح حرم تا حرم، این 
طرح سرمایه گذاری پیش برده شود.

تامین مسکن با الحاق ۵۶۰ هکتار از اراضی 
ملی دنبال می شود

استاندارقم  همچنین در دیدار با حجت الاسلام 
انقلاب  بنیاد  در  فقیه  ولی  نماینده  نژاد  روحانی 
 5۶0 الحاق  برای  استان  مدیریت  گفت:  اسلامی 
هکتار از اراضی ملی به منظور تامین مسکن اقشار 
مختلف در قم، اهتمام دارد.   سرمست با اشاره به لزوم 
هم افزایی و همکاری در مسیر خدمت به مردم، اظهار 
کرد: رویکرد مدیریت استان حمایت از تمام دستگاه 
ها و نهاد هایی است که در راه توسعه استان گام بر 
می دارند. وی جامعه هدف بنیاد مسکن و نهادهای 
فعال در زمینه مسکن را اقشار ضعیف و آسیب پذیر 
دانست و اضافه کرد: حمایت و خدمت به مردم به ویژه 
محرومین از تکالیف سازمان ها و بخش های مختلف 
در استان است. وی کارنامه بنیاد مسکن در استان را 
موفق عنوان کرد و گفت: انتظار استان از این نهاد 
ادامه روند فعالیت در زمینه ساخت مسکن بوده و در 
زمینه اجرای طرح مسکن اقدام ملی نیز که با رایزنی 
های انجام شده در حال الحاق 5۶0 هکتار از اراضی 
ملی به منطقه پردیسان قم هستیم، از ظرفیت های 

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استفاده خواهد شد.
سرمست با تاکید بر اهتمام دولت مردان بر اجرای 
طرح های مسکن برای اقشار مختلف، خاطر نشان 
کرد: تمام ظرفیت های استان و دستگاه های اجرایی 
در کنار توان بخش های غیر دولتی و ظرفیت خیرین 
بکار گرفته خواهد شد تا موضوع مسکن در استان 
ساماندهی شود. ضرورت درآمد زایی و توسعه شرکت 

بازرگانی منطقه اقتصادی سلفچگان 
اقتصادی  ویژه  منطقه   1400 سال  بودجه 

سلفچگان قم با اعتبار ۶13 میلیارد ریال درجلسه ای 
با حضور استاندار تصویب شد. سرمست درجلسه 
با  قم  سلفچگان  اقتصادی  منطقه  مدیره  هیات 
دردوران  آمریکا  حداکثری  فشار  شکست  به  اشاره 
نسبت  که  مثبتی  چشم انداز  با  کرد:  بیان  ترامپ، 
به گشایش های اقتصادی وجود دارد، شاهد رونق 
فعالیت های اقتصادی در مناطق ویژه کشور خواهیم 
بود. وی تامین زیرساخت های اساسی شهرک های 
صنعتی و منطقه ویژه اقتصادی قم را مورد توجه قرار 
داد و با اشاره به پروژه اتصال راه آهن سراسری به 
منطقه اقتصادی سلفچگان، افزود: این طرح دارای 

نقش و جایگاه زیربنایی در توسعه منطقه ویژه است.
با  به مکاتبات صورت گرفته  اشاره  با  استاندارقم 
سطوح مختلف ملی در راستای اتصال راه آهن به 
منطقه ویژه، افزود: حجت الاسلام حسن روحانی 
رییس جمهوری دستور صریح مبنی بر تسریع در 
اجرای این طرح داشته اند. وی بحث تاسیس شرکت 
بازرگانی منطقه اقتصادی سلفچگان را نیز مورد توجه 
قرار داد و افزود: درآمدزایی و توسعه این شرکت باید 
با اشاره به  در دستور کار قرار گیرد. وی همچنین 
مصوبه ستاد تسهیل مبنی بر شناسایی و ساماندهی 
واحدهای راکد و نیمه راکد در مناطق اقتصادی و 
شهرک های صنعتی خاطرنشان کرد: خوشبختانه 
تاکنون ۶0 واحد تولیدی راکد و نیمه فعال به مدار 
تولید بازگشته اند؛ با این وجود بایستی با بهره گیری 
از اعتبارات 400 میلیارد تومانی سفر رییس ستاد 
اجرایی فرمان امام در راستای اجرای این طرح گام 
های موثری برداشته شود. استاندار قم تصریح کرد: 
واحدهای صنعتی که نقش قابل توجهی در زمینه  
اشتغال و کارآفرینی دارند بایستی در اولویت پیگیری 

مشکلات قرار گیرند.

استاندار قم مطرح کرد؛

ضرورتتوسعهیزیرساختهایاطرافحرممطهر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم از کسب رتبه نخست 
استان در جذب اعتبارات اشتغال خانگی خبر داد.

عملکرد  بررسی  جلسه  در  دیروز  ظهر  از  پیش  غضنفری  مهرداد 
دستگاه های اجرایی و بانک ها در راستای تحقق طرح های توسعه مشاغل 
خانگی اظهار داشت: در جهت رفع آسیب ها در شرایط کرونایی، تسهیلاتی 
تسهیلات  پرداخت  در  بانک ها  عملکرد  متأسفانه،  اما  یافت  تخصیص 

کرونایی، رضایت بخش نبود.
وی افزود: تلاش دستگاه های اجرایی که رتبه بندی بالاتری در پرداخت 
همراهی  با  امداد  کمیته  به خصوص  است،  قابل تقدیر  دارند  تسهیلات 
بانک ها، در جذب تسهیلات ویژه اشتغال خانگی موفقیت خوبی داشته 
است. باید بتوانیم حقوق استان را در تسهیلات اشتغال مطالبه کنیم، 
یکی از مزایای رتبه بندی ها این است قابلیت جذب برای سال بعد افزایش 
می یابد، باید تلاش شود جذب وام اشتغال در روزهای پایانی صد در صد 

شود.
غضنفری عنوان کرد: استان قم در جذب اعتبارات اشتغال خانگی رتبه 
نخست کشوری را به دست آورده است که وضعیت خوبی را در این بخش 
نشان می دهد.نرخ مشارکت و کاهش بیکاری باید به طور دقیق احصاء و 
خروجی ها به طور کامل شفاف سازی شود، دراین باره نیاز به آسیب شناسی 

داریم و باید ببینیم علت برخی بیکاری ها در مقاطعی از سال چیست.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم خاطرنشان کرد: نرخ 

بیکاری بانوان از میانگین کشوری کمتر است، اما باید آمار دقیقی ارائه 
بهتر کمک می کند. دستگاه های  برنامه ریزی  به  آمار دقیق  این   شود، 
اجرایی یک هفته فرصت دارند، تعهدات خود را عملیاتی کنند و ببینند 
که چه مانعی در مسیر وجود دارد، دراین باره نظرات کارشناسی دستگاه ها 

می تواند راهگشا باشد.
غضنفری افزود: هر آماری نیاز به تحلیل دقیق نیز دارد، در حوزه مشارکت 
و کاهش نرخ بیکاری روند مطلوب است، اما تا نقطه ایده آل فاصله داریم 
وباید تجربیات بر اساس مسئولیت ها، موجب ارتقای این روند شود. وی 
بیان کرد: شناسنامه دار کردن و ساماندهی تعاونی ها سبب هدف گذاری 
در کاهش بیکاری می شود و باید از فرصت ها و ظرفیت های مغفول مانده 
استفاده کرد. فروش محصولات یکی از دغدغه های اشتغال خانگی است 
و دراین باره استفاده از ظرفیت دستگاه های اجرایی در عرضه محصولات 
تولیدی در اشتغال خانگی اهمیت زیادی دارد. وی گفت: گاهی برای 
عرضه محصولات یک سالن برای تولیدکنندگان کفایت دارد و باید این 
فرآیندی  چنین  به  دستگاهی  اگر  و  قرارداد،  ارزیابی  مورد  را  ظرفیت 

دست یافت می تواند اعلام کند.
غضنفری اظهار داشت: تلاش و پیگیری مسئولان موجب کاهش روند 
نرخ بیکاری شده و نرخ بیکاری فصلی، نقشه راهی برای آسیب شناسی 
بهتر می دهد، هرچند شرایط کرونا بر بازار اشتغال اثر گذاشت، اما می توان 

عملکرد بهتری در حوزه اشتغال و کاهش بیکاری داشت.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم 
و  درصد  قم، ۸.4  شهر  در  بیکاری  نرخ  گفت: 

روستایی 1.۸ درصد است. 
جلسه  در  دیروز  کاویانی  مصطفی  مهندس   
بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی و بانک ها در 
راستای تحقق طرح های توسعه مشاغل خانگی 
گفت: جمعیت شهر قم، 1 میلیون و 300 هزار 

نفر و جمعیت روستایی ۶0 هزار نفر است.
استان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
قم افزود: در این میان با توجه به جمعیت پایین 
روستایی، به طورکلی نرخ بیکاری در شهر قم، ۸.4 
درصد و روستایی 1.۸ درصد است. کاویانی بیان 
کرد: نرخ مشارکت اقتصادی بانوان در قم افزایش 
قابل توجهی دارد، هرچند به دلیل مهاجرپذیری 
کمتر  بانوان  اشتغال  میزان  درمجموع  قم،  در 
است. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
 1۸.9 بانوان  در  مشارکت  میزان  یادآورشد:  قم 

درصد شامل 17.1 درصد در بخش کشاورزی و 
2۸.9 در صنعت و 5.9 در خدمات است، ضمن 
درصد   15.9 نیز  بانوان  در  بیکاری  نرخ  اینکه 
است. کاویانی عنوان کرد: نرخ مشارکت مردان تا 
پایان پاییز 3۸ درصد برآورد شده که 1۶.۶ درصد 
در کشاورزی و 35.3 درصد در صنعت و 4۸.1 
درصد در خدمات و درمجموع ۸7.1 درصد در 
بخش خصوصی و 12.9 درصد در عمومی است. 
رفاه اجتماعی استان قم  و  تعاون، کار  مدیرکل 
گفت: تعریف جوان درگذشته از سن 15 تا 24 
شامل می شد که 1۸ تا 35 تغییر کرده و میزان 
دهم  کشور 41.4  اشتغال  در  جوانان  مشارکت 

درصد است.
او افزود: در این تعریف جدید نرخ بیکاری در 
بانوان 2۸.7  آقایان 13.۶ درصد و در  کشور در 
درصد است در جمعیت جوان قم نرخ بیکاری 
در آقایان 11.5 درصد و در بانوان 1۸.9 درصد 

و درمجموع نرخ بیکاری در قم از میانگین کشور 
کمتر است. کاویانی تصریح کرد: وضعیت اشتغال 
بانوان در قم بهبودیافته است، اما بیشتریم افراد 
بیکار در بانوان در سطح کارشناسی است و نرخ 
25 درصدی بیکاری در بانوان دارای لیسانس در 
قم دیده می شود. او بیان کرد: بیکاری در آقایان 
دارای کارشناسی در قم کمتر است چراکه برای 
میزان حقوق  با هر  به هر شغلی  معاش  تأمین 
و  رضایت می دهند، همچنین در علوم تجربی 
در  ولی  داریم،  بیکاری  میزان  کمترین  ریاضی 
لیسانس علوم انسانی بیشترین بیکاری وجود 
دارد و 4 هزار و 737 لیسانس بیکار و 1 هزار و 
911 فوق لیسانس بیکار داریم.  مدیرکل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان قم عنوان کرد: یکی 
شهرک های  در  کارفرمایان  مهم  دغدغه های  از 
و  دیپلم  دارای  افراد  رغبت  عدم  قم،  صنعتی 

فوق دیپلم به اشتغال در کارخانه ها است.

معاون استاندارقم خبرداد:

پیشتازی قم در جذب اعتبارات اشتغال خانگی

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم ؛

نرخ بیکاری در شهر قم، 8.4 درصد و روستا 1.8 درصد است

درحالی رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده رمزارزهایی که به صورت 
رسمی استخراج شده اند می توانند در واردات استفاده شوند که آمارها 
نشان می دهد، حجم بالای رمزارزهای موجود به صورت غیررسمی در 

بازار معامله می شوند که اتفاقا موجب خروج ارز زیادی هم شده اند.


